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Slovensko je doráňaná krajina
Na Slovensku je začaté všetko a dokončené nič. Za tridsať rokov 

zvrchovanosti sme sa niekam stratili. Na našej spoločnej ceste 

ostali haldy hlušiny po takých i onakých vládach, ktoré tisíc vecí 

začali, no žiadnu nedokončili. Nad týmto nánosom sa ako 

jedovatý prach vznáša nenávisť, ktorou sa politici snažia svoje 

zlyhania zamaskovať. Nečudo, že ďalšiu cestu ani nevidieť.

Lenže ak stratíme nádej, že budúcnosť môže 
byť lepšia, stratíme aj budúcnosť. 

Každý z nás je jedinečnou a neopakovateľnou ľudskou bytosťou. 

Nesieme si svoje kríže či batôžky s radosťami a bolesťami, ktoré 

nás v živote postretli. Nikto ich neodnesie za nás. No je veľký 

rozdiel, či sa pod ich ťarchou môžeme oprieť o silné, blízke, 

priateľské rameno, alebo sme na všetko ostali sami.

To, v akej krajine žijeme, výrazne ovplyvňuje náš život. 

Spoločnosť a štát sú ruky, ktoré nám buď pomáhajú, alebo nás 

ešte viac zrážajú na kolená. Veľmi si želám, aby za každých 

okolností platilo len to prvé. To je v mojom svete poslanie politika, 

politickej strany i samotného štátu. Byť ľuďom pomocou, nie 

príťažou. O tomto poslaní je aj táto knižka. 

Nie je to ani volebný program strany HLAS, ani zoznam 

tragických zlyhaní posledných vlád. Je to vízia lepšieho 

Slovenska. Nie na štyri roky, ale na tri najbližšie volebné obdobia. 
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Je to moja predstava o Slovensku v rokoch 2030, 2035 i 2040. 

Neverili by ste, ako sú v skutočnosti blízko.

Po septembrových voľbách nájde nová vláda na stole 

obrovský zmätok a neporiadok. To nie je politický slogan, len 

strohé konštatovanie reality. Môžeme sa pozrieť na sto grafov, 

život ľudí okolo seba alebo priamo do vlastnej peňaženky. Všade 

uvidíme to isté.

Tento neporiadok treba čo najrýchlejšie upratať. Odstrániť 

staré i nové sutiny z našej spoločnej cesty, aby sme konečne 

dovideli aspoň po najbližšiu zákrutu. Ale potom sa už treba 

pozrieť ďalej. 

Tá cesta nebude rovná ani jednoduchá. Na to žijeme v príliš 

ťažkých časoch. Ale práve to je úlohou všetkých, ktorí od ľudí vo 

voľbách dostanú dôveru: previesť národ bezpečne cez prah 

nových čias.

V tejto útlej knižke nájdete oboje. Aj návod na upratanie, aj 

predstavu o dnes vzdialenej budúcnosti, ktorá však už o pár 

rokov či desaťročí bude prítomnosťou.

Veľmi si želám, aby bola čo najlepšia. Slovensko si ju zaslúži.



1. kapitola Slušnosť  
nie je slabosť
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„Byť tvrdohlavý, keď ide o víziu, ale flexibilný, ak ide 
o detaily.“ 

Jeff Bezos, americký podnikateľ

Nefunkčný štát. Jediné slušné pomenovanie, ktoré mi ešte 

napadne ako synonymum k dnešnému chaosu a marazmu. 

Prchkejší čitateľ by isto rýchlo našiel írečitejšie slovo. 

Nefunkčný štát je tragédia, ale ja v nej vidím aj príležitosť: 

nastaviť štát nanovo. Tak, aby fungoval. Rozbili sme si ho my 

sami. A takisto len my sami ho môžeme, ba musíme opraviť. 

Domáce úlohy za nás nikto neurobí.

Fungujúci štát nie je iba opak zmätku. Je to dobre bežiaci 

stroj, ktorý zároveň vie, kam smeruje. Má víziu.

Aká je dnes dlhodobá vízia Slovenskej 
republiky? 
Kedysi sme mali jasný cieľ – stať sa členom Európskej únie 

a NATO – a tomu sa podriaďovalo hlavné úsilie slovenských 

politikov. Dokonca boli ochotní podniknúť niečo nevídané – spojiť 

sa kvôli tomu a spolupracovať. Dnes v oboch elitných kluboch 

sme. Čo teda ďalej?

Na mnohé otázky odpovedám v nasledujúcich kapitolách. 

Píšem o predstave silného štátu, ktorý má dostatok nástrojov na 
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efektívnu pomoc svojim občanom. O vízii sociálne spravodlivého 

štátu, ktorý ľuďom dokáže zabezpečiť dôstojný život, nielen 

prežitie. O štáte, v ktorom nikto nesmie byť potrestaný za to, 

v ktorom jeho kúte sa narodil alebo v ktorom sa rozhodol 

žiť – pretože všade má právo na rovnako kvalitné a dostupné 

služby i starostlivosť. 

Píšem aj o tom, ako vytvoriť priestor pre ľudí, ktorí sú 

schopní a ochotní Slovensko povzniesť. Našťastie, stále máme 

takýchto šikovných ľudí dostatok. Musia však dostať možnosti 

rozvinúť svoj talent a uplatniť svoje prednosti.  

Mám veľký sen, že raz sa budú na Slovensko ľudia viac 

vracať ako z neho odchádzať. Že všetci tí, ktorí nadobudli 

v zahraničí skúsenosti i vedomosti, prídu domov, aby nimi 

pomohli celej spoločnosti. Ale že neprídu vtedy, „keď bude 

všetka práca hotová“, ale čím skôr a s vyhrnutými rukávmi. 

Budem vďačný každému jednému človeku, ktorý sa príde 

podieľať na ďalšej a úspešnejšej tridsaťročnej ére našej vlasti. 

Je to veľa úloh a niekde treba začať.

Ale čo je zásadné, iba začať nestačí. 

Plán odstrániť regionálne rozdiely.
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Keď bude všetka práca hotová
V jednej z knižiek, ktoré som čítal ešte ako chlapec, sa dvaja 

dospievajúci chalani chcú stať zálesákmi. Obaja však musia 

pracovať na farme otca jedného z nich. Ten má pre ich záľubu 

pochopenie a je im ochotný aj pomôcť, no s jedinou podmienkou: 

„Keď bude všetka práca hotová.“ Znie to tak rozumne, a pritom je 

to také nedosiahnuteľné. Vie o tom svoje každý, kto niekedy 

pracoval na farme. „Všetka práca“ nebude hotová nikdy.

Problémom Slovenska však nie je nedokončená „všetka 

práca“. Problémom je, že nie je dokončené nič. Stokrát sme 

niečo začali a ani raz sme si nepodali ruky pri hotovom diele. 

Napadne mi to vždy, keď pri Žiline schádzam z diaľnice, aby 

som sa zaradil do kolón pod Strečnom. Vždy, keď čítam 

o pripravovanej nemocnici na bratislavských Rázsochách, až 

donedávna betónovom pamätníku neschopnosti všetkých 

politických garnitúr. Vždy, keď pozriem na mapu, v ktorej 

červenou farbou kričia tie isté hladové doliny.

Nikdy to nebude inak, kým skutočným cieľom víťazov 

volieb bude iba pomsta svojim predchodcom. Kedysi 

ekonomická a morálna, dnes už aj trestnoprávna. Pomsta 

jednoducho nestačí.

Noví ministri nemôžu prísť do úradov a rušiť jeden projekt 

predchádzajúcej vlády za druhým. Nemôžu sľubovať 

odpolitizovanie štátnej správy a potom stínať jednu úradnícku 

Alebo idem cez dedinu, kde stále nie je mobilný signál.
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hlavu za druhou, len aby uprázdnili miesta pre svojich bratrancov, 

kamarátov či spolustraníkov. Nemôžu zahodiť do koša všetko 

dobré, čo sa v predchádzajúcich rokoch urobilo. 

Pred poslednými voľbami žilo Slovensko v očakávaní 

zmeny. Sociálna demokracia bola s krátkou a nevydarenou 

prestávkou vlády Ivety Radičovej pri moci tri volebné obdobia. 

Stál som na čele vlády Slovenskej republiky a, hoci predo mnou 

boli len dva roky, odmietol som iba „svietiť a kúriť“. Naopak, 

rozbehli sme mnohé kvalitné projekty, ktoré mohli byť dnes 

dávno dokončené a slúžiť ľuďom – nové nemocnice, nové cesty, 

nové školy či čističky odpadov a vodovody z peňazí Európskej 

únie.

Odmietol som hľadieť na krajinu ako na potápajúci sa 

Titanic a obzerať sa po v záchrannom člne. Naopak. Videl som 

Slovensko ako loď, ktorá sa za každých okolností musí plaviť 

ďalej. Akurát sa podľa želania ľudí vymení kapitán a prevezme 

kormidlo. Úprava kurzu našej spoločnej lode je čas od času určite 

žiaduca, aby sme neustrnuli na mieste.

No ani v najhoršom sne mi nenapadlo, že noví kapitáni 

začnú zbesilo krúžiť kormidlom na všetky strany, len aby boli iní. 

Že nebudú rešpektovať morské prúdy, silu vetra či odporúčania 

z námorníckych príručiek. A že sa ani nepokúsia povedať, kde je 

cieľ ich cesty. Nevedel som, že o cieli nemajú ani tušenia a že 

slovenská loď bude bezcieľne brázdiť oceán, pričom každú 

Len preto, že to 
nie je z ich hlavy.
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zmenu trasy odôvodnia s psychopatickým chichotom: „Lebo tu 

sme ešte neboli.“

Ak sa po každých voľbách tento scenár zopakuje, budeme 

raz stáť na mieste a potom sa vracať a všetky ostatné lode nás 

beznádejne predbehnú. 

Ak naša loď nebude mať cieľ, ktorý rozhodujúca väčšina 

akceptuje a iba k nemu hľadá najvhodnejšiu cestu, nikdy sa 

nedostaneme do lepších vôd. 

Ak budeme mať na veliteľskom mostíku kapitána, ktorý drží 

kormidlo prvýkrát v živote, cestujúci pri jeho výčinoch buď 

popadajú z lode do mora, alebo dostanú morskú chorobu.

A výsledok bude navlas rovnaký, ak sa kapitán a jeho 

zástupcovia budú o kormidlo ruvať ako besné psy a navzájom si 

vykrikovať, kto je väčší diletant. 

Ak na lodi nebude elementárny poriadok, budú ľudia 

cestovať v špine a smrade a každý sa s tým bude vyrovnávať po 

svojom: jeden zapchaním si nosa, druhý dobýjaním sa do lepšej 

kajuty. 

Ak nebude kapitán spolu s posádkou dbať na to, aby z ich 

práce mali osoh samotní cestujúci, nikdy nebude na lodi pokoj.

Na rozdiel od skutočnej lode však má Slovensko obrovskú 

výhodu. O jej kapitánovi rozhodne samo. Už v septembri. 
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A teraz próza
Prenesme si teraz príbeh o lodi do politiky. Je to veľmi 

jednoduché.

Slovensko potrebuje dlhodobú víziu, na ktorej sa zhodne 

zásadná časť politickej scény. Základné ciele krajiny sa potom 

nebudú meniť po každých voľbách – zmenia sa len prostriedky, 

ktoré bude nová vláda, v súlade so svojím politickým 

presvedčením, považovať za najvhodnejšie.

Takáto vízia nemá byť len kabinetným pojednaním o číslach 

a tabuľkách. Musí byť o človeku, jeho lepšom a dôstojnejšom 

živote. Človek má byť centrom pozornosti každej rozumnej, 

normálnej a politicky príčetnej vlády. 

Aby budúca vláda bola schopná takúto víziu načrtnúť 

a začať na nej tvrdo pracovať, musí na to mať vedomosti, 

skúsenosti a schopnosti. Nesmie sa učiť za pochodu – na to 

žijeme v príliš náročnej dobe.

Do politiky sa musí vrátiť elementárna kultúra. Ak má niekto 

chuť na cirkusové predstavenie alebo kohútie zápasy, pôjde do 

cirkusu a na kohútie zápasy. Nemusí a nesmie si kvôli tomu 

púšťať prenos z rokovania Národnej rady či tlačovky po zasadnutí 

vlády. 
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Ak budeme mať vládu, ktorá pracuje pre ľudí, budú jej 

občania dôverovať a budú aj oveľa ochotnejší prispieť vlastnou 

snahou k spoločnému úsiliu. 

Tak jednoduché to je.

Veríme vám, veríme!
Dnes to zatiaľ jednoduché nie je. 

Viac ako polovica Slovákov si podľa prieskumov myslí, že 

ich vlasti chýba vízia a že sa nikam neposúva. Takmer tri štvrtiny 

sú presvedčené, že Slovensko je na zlej ceste. Je to nepomerne 

vyšší údaj ako v iných krajinách. 

Prežili sme pandémiu, zažívame energetickú i ekonomickú 

krízu, prudko rastú ceny potravín. Sú to skúšky, ktoré zasiahli celý 

svet a na ktoré neexistujú vopred overené nástroje. Ale prečo to 

všade inde zvládajú lepšie ako u nás doma? Podľa údajov 

štatistického úradu Európskej únie sa Slovensko v životnej úrovni 

obyvateľov drasticky prepadlo. Ak ju meriame výškou hrubého 

domáceho produktu prepočítaného na kúpnu silu, patrí nám 

v Európskej únii predposledné miesto. Za nami už sú len Bulhari. 

A náš výsledok je o 33 percent nižší ako priemer Európskej únie.

Boli časy, keď sme sa k vyspelým krajinám približovali. Dnes 

sa od nich vzďaľujeme.
Po 22 rokoch sme začali chudobnieť.
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Prešov, 1. mája 2023
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Na odpoveď, prečo je to tak, stačí na týždeň vycestovať do 

vyspelého sveta alebo čítať iba zahraničnú tlač. Kým inde vlády 

a parlamenty riešia kľúčové otázky najbližších dní a rokov, 

Slovensko rieši rôzne „atómovky“, experimenty či každodenné 

vnútrokoaličné spory. Toto je priamy dôsledok volebného 

víťazstva Igora Matoviča a jeho OĽaNO v posledných 

parlamentných voľbách. Inak povedané, k všetkým spomenutým 

krízam sa na Slovensku pridáva ešte aj kríza dôvery. 

Vláda má historicky rekordnú nedôveru. Igor Matovič bol 

ako predseda víťaznej strany tri a pol roka najsilnejšou figúrou 

v slovenskej politike – a posledný rok mu pravidelne vyslovovalo 

dôveru len 9 percent ľudí. Deväť Slovákov z desiatich svojmu 

najmocnejšiemu politikovi nedôveruje. A viac ako tri štvrtiny ho 

označujú za hlavného vinníka súčasnej katastrofy. Matovič, 

nasledovaný Robertom Ficom a Richardom Sulíkom, vedie aj 

rebríček osôb, ktoré podľa občanov najviac polarizujú Slovensko. 

Ako sa potom môže krajina uberať dobrým smerom?

Spoločnosť sa v tomto zmätku rozdelila na znepriatelené 

tábory. Priaznivci politických strán prestali byť ich 

sympatizantmi – stali sa fanúšikmi, ktorí často len z emočných či 

pudových dôvodov drukujú svojmu klubu a nenávidia ten 

konkurenčný. Ak to takto pôjde ďalej, potom si aj vzájomné spory 

budú vybavovať medzi sebou na fanúšikovský spôsob. 

Bejzbalkami a reťazami. 

Horšia ako vláda
v Kolumbii a Čile.
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Lenže ťažko sa tomu čudovať. Ľudia na vlastné oči vidia, 

ako je vláda neschopná viesť krajinu a parlament aspoň trošku 

príčetne debatovať o skutočne dôležitých témach. Celá 

slovenská verejná diskusia sa stáva nesmierne povrchnou 

záležitosťou. Všetko je buď čierne, alebo biele, buď je niekto za, 

alebo proti – iný postoj je neprípustný. Závery sa prijímajú 

okamžite a pod vplyvom vybičovaných emócií. Argumenty sa 

úplne vytratili, „diskutéri“ si vystačia s urážkami a osočovaním. 

Hlavnú vinu za tento stav nesie slovenská politika a politici. 

Oni sú tými, kto najviac formujú verejný diskurz. Namiesto jeho 

kultivácie však deň čo deň prekračujú nové a nové červené čiary 

a myslia si, že im je dovolené povedať čokoľvek. A je mi veľmi 

ľúto, že ich aspoň občas nezatienia múdre a pokojné slová 

slovenských intelektuálov, verejne uznávaných osobností 

a celospoločenských autorít. Namiesto nich tu máme 

„influencerov“, ktorí neraz produkujú väčšiu pohromu ako 

samotní politici. Bez znalostí, bez súvislostí, bez zodpovednosti, 

proste len tresnú na sociálnych sieťach donebavolajúcu hlúposť 

a potom už iba počítajú „lajky“.

Takto to ďalej ísť nemôže. Toto je cesta do pekla. 

A Slovensko musí tú správnu cestu čím skôr nájsť a spoločne po 

nej vykročiť.

Odmietam politiku, ktorá sa robí len pre provokatívnejšie 

video či nadšené reakcie publika. Odmietam „názory“, ktoré 
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úplne ignorujú základné fakty a ich jediným cieľom je zviditeľniť 

autora. Odmietam situáciu, keď okrem dvoch extrémov 

neexistuje žiaden priestor pre nekonfliktný a normálny postoj. 

Vôbec sa pritom nechcem vyviňovať. Aj ja som súčasťou 

slovenskej politiky, aj ja nesiem svoj diel zodpovednosti. Ale svoju 

skúsenosť a poznanie toho, čo krajine pomáha a čo jej škodí, 

chcem využiť v jej prospech.

Nemá zmysel neustále sa vracať do minulosti. Z tej sa treba 

poučiť, vybrať z nej to dobré a nadviazať na všetko, čo má svoj 

potenciál. Ale musíme sa pozerať do budúcnosti. Nespájať sa 

neustále proti niečomu, ale za niečo. A ak má toto spojenie 

priniesť svoje ovocie, tak práve v podobe jasnej predstavy 

o spoločnej budúcnosti. 

Spájanie sa samotných politických strán je dnes 

mimoriadne v kurze. Nenamietam, ak jeho jediným cieľom nie je 

iba zabezpečiť si na ďalšie štyri roky lukratívne miestečko 

v Národnej rade. Ale ja si skutočné spájanie sa predstavujem 

inak.

V slovenskej spoločnosti sú významné organizácie, skupiny 

či platformy, ktoré do veľkej miery ovplyvňujú náš život. Hovorím 

o mestách, obciach či samosprávnych krajoch, hovorím 

o zamestnaneckých či zamestnávateľských zväzoch, hovorím 

o mnohých komunitách, ktoré sa cieľavedome venujú 

spoločnému prospechu. 

a z chýb som sa poučil.
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To budú naši skutoční spojenci, s nimi chce HLAS i ja 

osobne spolupracovať. Spájať sa s tými, ktorí reprezentujú ľudí. 

Spájať sa s ľuďmi!

Chlap, hrdina, dub, stroj – Slovák
Som hrdý na slovenský národ. Tak ma vychovali rodičia, tak to 

cítim v najhlbšom vnútri. Ani päť ďalších rovnako nemožných 

vlád, ako bola tá Matovičova a Hegerova, by túto hrdosť 

nezvrátilo. Ale Pán Boh pred nimi opatruj Slovensko. Trpezlivosť 

Slovákov je síce obdivuhodná, no tiež má svoje hranice.

No nielen na národ, ale aj na svoj štát chceme byť 

prirodzene hrdí. Na to, čo dokázal, ako sa vie postarať o svojich 

občanov, akú nádej im dáva do budúcnosti. Na jeho spoločné 

a všeobecne uznávané hodnoty, ktoré pomáhajú nájsť ľuďom 

jednotu práve v takýchto rozorvaných časoch.

Na týchto hodnotách musíme tvrdo popracovať a pokojne 

viesť diskusiu o tom, ktoré považujeme za kľúčové. 

Pre mňa sú to určite napríklad solidarita či tolerancia. 

Solidarita robí národ súdržným a dáva jednotlivcovi istotu, že 

v krušných chvíľach neostane napospas osudu. Tolerancia mu 

zasa garantuje, že ako odmenu za solidaritu od neho spoločnosť 

nebude vyžadovať, aby bol otrokom väčšiny tam, kde má dostať 

priestor jeho osobná sloboda. Napríklad v otázkach viery, 

politickej orientácie či príslušnosti k spoločenskej komunite. 
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Kto môže byť Slovensku prínosom v hľadaní spoločných 

hodnôt? Kto je vlastne jeho historickým vzorom a oporou? Kto je 

najväčšou inšpiráciou, kto nám ukázal cestu hodnú 

nasledovania? Alebo ešte jednoduchšie: kto je naším národným 

hrdinom?

Nie som v tomto smere príliš originálny a zrejme vyslovím 

názor mnohých z vás.

Milan Rastislav Štefánik. Na jeho nesmierne plodný život sa 

nedá pozerať bez fascinácie. Vzdelanie a vízie nie v jednej, ale 

možno v desiatich oblastiach. Politika, medzinárodné vzťahy, 

veda, armáda, vynálezy a ešte dlho by sa dalo pokračovať. 

O tomto by sa mali učiť deti v školách, nielen o dátume jeho 

tragickej a priskorej smrti. A mali by vedieť, že jeho najznámejší 

výrok „Ja sa prebijem, lebo sa prebiť chcem“ nie je prejavom 

agresivity, ale oslavou vytrvalosti, vôle, trpezlivosti a odvahy 

kráčať po vysnívanej ceste až do cieľa.

Alexander Dubček. Myšlienka socializmu s ľudskou tvárou 

bola pre mnohých revolučná. Spojenie sociálnej starostlivosti, 

istoty zamestnania a bezplatného zdravotníctva či školstva 

s presvedčením, že sa nemusí vynucovať cenzúrou, vymyslenými 

monsterprocesmi a režimom postaveným na konflikte 

s vlastnými občanmi. Že namiesto toho je dôležité hľadať jednotu 

a pochopenie medzi ľuďmi a politikmi, ktorí ich vedú. 

Samozrejme, v dráhe každého politika sa nájdu aj chyby a temné 
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stránky – ale len u niektorých sú vysoko prevýšené 

nespochybniteľným prínosom.

Štefánikovi, Dubčekovi i mnohým ďalším sme postavili 

desiatky sôch či pomníkov. Len jeden mi dnes medzi nimi chýba. 

Symbol „obyčajného“, pracovitého a dobrého slovenského 

človeka, ktorý sa po stáročia dokázal vyrovnávať s údelom osudu 

a vďaka ktorému dnes existuje aj samostatná a zvrchovaná 

Slovenská republika.

Človeka, ktorému je určená aj táto knižka. 

Ako nebudeme súdržní
Som z generácie ľudí, ktorá ešte čítavala papierové noviny. 

A z generácie politikov, ktorým titulky týchto novín nastavovali 

zrkadlo, ktoré už dnes akoby neexistovalo.

„Minister X verejne klamal!“

„Poslanec Y: Nadávka v priamom prenose!“

„Predseda Z verejne vyzýval k násiliu!“

Áno, toto boli nie tak dávno kauzy, ktoré rozhodovali 

o ďalšom politickom bytí či nebytí. 

Dnes jednoducho neexistujú. Skúste si spomenúť na meno 

posledného ministra, ktorý vo svojej funkcii skončil, pretože 

verejne klamal, svojím slovníkom robil z parlamentu krčmu piatej 

cenovej skupiny či poburoval národ k nenávisti. Ja si teda 

spomenúť neviem.
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Hovorí nám to o nesmierne smutnej skutočnosti. Klamstvo, 

urážky, vyhrážky politickým oponentom či nenávistné 

rozdeľovania národa sa stali nie že súčasťou slovenskej politickej 

scény, ale jej hlavným prúdom. 

Pre Slovensko to má devastujúce následky. Podľa jedného 

z posledných prieskumov verejnej mienky vnímajú ľudia 

agresivitu a nenávistné prejavy ako jeden z troch najväčších 

súčasných problémov krajiny. Spoločnosť je rozdelená ako nikdy 

predtým. Ak chce mať rodina istotu pokojného nedeľného obeda, 

vedome sa vyhne debate o politike. Extrémne politické názory 

a postoje začali rozdeľovať priateľov i kolegov na pracovisku. 

Politika sa stala veľkou nádobou jedu, ktorý z nej pomaly kvapká 

medzi ľudí a robí z nich obyčajných hulvatov.

Nech mi priaznivci takejto politiky odpustia, ale ja do nej 

patriť nechcem a nebudem. Ani osobne, ani s politickou stranou 

HLAS – sociálna demokracia.

Je prirodzené, že v ťažkých časoch ľudia oveľa ľahšie 

podliehajú negatívnym emóciám – zúfalstvu, sklamaniu, hnevu 

i nenávisti. Dosť, že si musia poradiť s vlastným ťažkým životom, 

nie aby sa ešte s úsmevom prizerali na politickú garnitúru, ktorá 

systematicky devastuje Slovensko a potiera posledné zvyšky 

normálnosti.  

Ibaže hnev a nenávisť sú veľmi zlými radcami. Našepkávajú 

ich nositeľom tie najrýchlejšie a najradikálnejšie „riešenia“, ktoré 
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riešeniami nikdy neboli. História nám to napísala veľmi jasne 

a s troma výkričníkmi.

A zachytila aj to, kedy slovenský národ prežíval svoje 

hviezdne chvíle. Keď v Slovenskom národnom povstaní jeho lídri 

zabudli na vlastné politické rozpory a spojili sa pre spoločný cieľ. 

Keď sme v novembri 1989 odložili horkosť a nenávisť a spoločne 

sme sa na námestiach oddali snom o lepšej budúcnosti. Keď sme 

sa tešili zo vzniku zvrchovanej Slovenskej republiky a brali sme to 

ako príležitosť pre nás všetkých napísať novú a pôsobivú kapitolu.

Súdržnosť a národná jednota. To sú ingrediencie, ktoré dnes 

v slovenskej spoločnosti tak chýbajú.

Možno vás sklamem, ale nemám zázračný recept na to, ako 

ju dosiahnuť. Zato však veľmi dobre viem, čím ju s určitosťou 

nikdy nedosiahneme. Sú to presne titulky z dávno zabudnutých 

novín: klamstvami, urážkami, vyhrážkami a nenávisťou.

Ľudí, ktorí toto od politikov vyžadujú, prosím, aby HLAS 

nevolili. Je dosť iných strán, ktoré tieto očakávania vidia ako 

zmysel svojej existencie.

Odkaz Svätého Otca
Vo funkcii predsedu vlády som mal to šťastie stretnúť sa 

s mnohými svetovými lídrami. Ekonomickými, politickými, 

vojenskými i morálnymi. Do poslednej kategórie patrí stretnutie, 

ktoré sa nedá s ničím porovnať: prijatie u pápeža Františka.
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Svätý Otec je všeobecne uznávanou morálnou autoritou. 

Už pred stretnutím som cítil hlboký rešpekt, ktorý však náš 

rozhovor ešte znásobil.

Počas trištvrte hodiny povedal František mnoho 

inšpiratívnych slov, no tieto mi obzvlášť utkveli v pamäti: 

„Peter, národ je ako strom. Starí ľudia sú ako jeho korene. 

Pevne ho držia v zemi svojimi hodnotami a sú jeho historickou 

pamäťou. Stredné generácie pracujúcich sú ako kmeň, ktorý 

celému stromu dodáva silu a energiu. A napokon, tí najmladší sú 

plodmi a kvetmi národa, nádejou pre jeho budúcnosť.“

Dovtedy ani odvtedy som nestretol nikoho, kto by 

o národnej súdržnosti povedal niečo krajšie.

Jedno bez druhého nemôže existovať.



2. kapitola Upratanie sociálnej 
katastrofy
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„Chovám si otca už starého a nevládneho, tomu vraciam, 
bo on ma vychoval. Ale chovám i malého syna, tomu 
požičiavam, aby mi vrátil, keď ostariem. A na treťom groši 
aj sám potrebujem žiť.“

O troch grošoch (slovenská ľudová rozprávka)

Slovenská rozprávka O troch grošoch je krásnym 

pomenovaním základného princípu solidarity. Tí, ktorí práve 

vládzu najviac, sa musia postarať nielen o seba, ale aj o svojich 

rodičov a o svoje deti. Predkovia im to isté dali v minulosti ako 

preddavok, potomkovia im to raz v budúcnosti vrátia. Štát sa 

musí vedieť postarať tak o generáciu, ktorá mu dáva rozum, 

poznanie a skúsenosti, ako aj o generáciu, ktorá je jeho nádejou 

na lepšiu budúcnosť.

Táto kniha je predovšetkým víziou, kam chceme Slovensko 

po tridsiatich rokoch posunúť, nie výpočtom zlyhaní súčasnej 

vlády. No ak niekde určite treba vrátiť a pripomenúť, čoho sme 

boli v posledných rokoch svedkami, je to práve oblasť sociálna. 

V žiadnej inej nenapáchala vláda také škody na obrovskom počte 

obyvateľov, žiadna iná sa tak bezprostredne nedotkla ľudí 

a v žiadnej inej netreba tak rýchlo upratať. Sociálnou oblasťou sa 

meria vyspelosť každej spoločnosti. Tu sa najviac a najrýchlejšie 
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odzrkadlí, ak politici zabudnú na človeka, jeho potreby a svoje 

povinnosti. 

Presne to sa, žiaľ, stalo na Slovensku. Státisíce ľudí za to 

zaplatili krutú daň v podobe schudobnenia a čoraz 

nedôstojnejšieho života. A nesmie sa stať, aby opäť naleteli 

sladkým sľubom rýchlokvasených podvodníkov, pretože účty za 

nich budeme splácať všetci. A najviac tí najchudobnejší. 

Matovičov nesplnený sľ ub
Slovenskí novinári majú zvláštne nadanie. Ak niekoho nemajú 

radi, celé roky sú schopní ho donekonečna „grilovať“ banálnou 

otázkou. Nepýtajú sa preto, aby dostali vopred známu odpoveď, 

ale aby ľudia nezabudli na prehrešky tých, ktorých žurnalisti 

nemajú osobne radi. Zato pri iných politikoch takí prísni nie sú 

a neraz doslova pomáhajú, aby sa na ich kauzy a najmä sľuby 

rýchlo zabudlo.  

Bolo 15. septembra 2019 a pred bratislavským komplexom 

Bonaparte stáli s urputnými výrazmi na tvárach Igor Matovič, 

Eduard Heger, Jaroslav Naď a Ján Budaj. Dátum ani miesto 

neboli náhodné – práve v ten deň totiž najznámejší obyvateľ 

tohto komplexu slávil narodeniny. A tak si mohol doslova z okna 

vypočuť, ako sa Igor Matovič vonku zaprisaháva, že po voľbách 

nevstúpi do vlády, ktorá by rušila dovtedajšie sociálne istoty. 

Doslova povedal: „Určite sa neulakomíme na to, aby sme ľuďom 
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brali, s prepáčením, pár drobných. Je to nerozumné, je to hlúpe.“ 

Predseda OĽaNO sa v priamom prenose zaväzoval, že on ľuďom 

brať peniaze nebude.

Bol to zásadný a pozitívny sľub. Dával nádej, že nová vláda 

sa bezhlavo nevrhne na všetky benefity, ktoré sa v minulosti 

podarilo zaviesť. Ale veriť sľubom Igora Matoviča je ako veriť 

škorpiónovi v známej bájke, že uprostred rieky neotrávi žabu 

svojím jedom, hoci pri tom sám zahynie. Igor Matovič má na to 

rovnaký dôvod ako ten škorpión – je proste taký. A tak sa 

nerozpakuje už pár mesiacov po voľbách urobiť aj to, čo ešte 

nedávno bolo „nerozumné a hlúpe“.

Trinásty dôchodok – prvá obeť
Vo februári 2020 schválil parlament zavedenie plnohodnotného 

13. dôchodku. Hlasovalo zaň 88 z 88 prítomných poslancov, 

okrem vtedajších vládnych strán aj časť opozície. Znamenalo to, 

že už pred najbližšími Vianocami mal každý jeden dôchodca 

dostať plný priemerný starobný dôchodok vo výške 460 eur. 

V čase písania tejto knižky by to bolo už 545 eur. 

Bolo krátko pred voľbami, nuž nečudo, že sa okolo tohto 

opatrenia strhla extrémna politická búrka. Vtedajší poslanci 

Progresívneho Slovenska dokonca okupovali parlament, len aby 

sa nikto nedostal k rečníckemu pultu a v závere volebného 

obdobia sa nemohli prijímať zákony. Sociálne siete boli každý 
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večer zaplavené fotkami, ako progresívci v pyžamách spia medzi 

poslaneckými lavicami, jedia pizzu či horalky a oprašujú 

z karimatiek omrvinky. 

Bolo mi z toho, s prepáčením, na zvracanie. Dva roky som 

mal tú česť byť predsedom Národnej rady Slovenskej republiky 

a udržanie aspoň základnej politickej kultúry som považoval za 

svoju povinnosť. Vešať špinavé ponožky na štátny znak, to je pre 

mňa otvorené pohŕdanie najvyšším zákonodarným orgánom 

Slovenska. Áno, parlament sa kvôli rôznym bláznom dlhodobo 

neteší medzi ľuďmi dobrej povesti. Ale ako si ho asi majú ľudia 

vážiť, ak ho samotní poslanci kvôli pár lajkom na sociálnych 

sieťach takto dehonestujú? Skúste si predstaviť, že by podobne 

bivakovali napríklad poslanci v nemeckom Bundestagu alebo 

europoslanci v progresívcami milovanom Bruseli. Prečo si myslia, 

že inde je to fuj a na Slovensku v poriadku?

Ale späť k veci. Trinásty dôchodok nebol žiadnym náhlym 

predvolebným výmyslom. Jeho predchodcu v podobe 

takzvaného vianočného príspevku prijala vtedajšia 

sociálnodemokratická vláda už pred sedemnástimi rokmi. Vždy 

pred Vianocami dostávali seniori túto pomoc od štátu, ktorá sa 

postupne výrazne zvyšovala a nezrušila ju ani pravicová vláda 

Ivety Radičovej. A v roku 2020 sme si jednoducho povedali, že je 

čas prejsť na skutočný trinásty dôchodok a nenechať životnú 

úroveň seniorov na rozmaroch novej vlády.
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Schválenie nášho návrhu dostalo vtedajšiu opozíciu do 

ťažkej situácie. Ako pred voľbami povedať miliónu slovenských 

dôchodcov, že toto opatrenie jednoducho zrušia a vrátia sa 

k prežitému systému štátnej sociálnej dávky? Bolo to nemožné. 

A tak sa opoziční politici jeden po druhom zaprisahávali, že hoci 

sa im to nepáči, trinásty dôchodok ostane. Igor Matovič, Boris 

Kollár i Veronika Remišová seniorov ubezpečovali, že sa ich vlády 

nemusia obávať. A aj pod vplyvom týchto sľubov aj napokon 

vyhrali voľby.

Dôchodky, mzdy, obedy, proste fuj!
Precitnutie bolo pre vyše milión slovenských dôchodcov 

mimoriadne rýchle, bolestné a kruté. Už po pár týždňoch 

predložil minister práce Milan Krajniak návrh na zrušenie 

trinásteho dôchodku a návrat k pôvodnému príspevku. Na 

Vianoce 2020 tak dostali dôchodcovia o stovky eur menej, ako 

im garantoval náš už schválený zákon. Ostane večnou hanbou 

hnutia Sme rodina, že sa vo vláde prepožičalo na likvidáciu tých 

sociálnych opatrení, za ktoré v opozícii samo hlasovalo.

Odôvodnenia tohto zlomyseľného a čisto antisociálneho 

kroku mi dodnes dvíhajú tlak. „Bolo to pár dní pred voľbami!“ 

A čo, také zákony neplatia? Alebo sa dnes súčasná koalícia 

nepreteká v tom, čo sa jej ešte na poslednú chvíľu podarí 

schváliť? „Naša vianočná sociálna dávka je vyššia ako bola 
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dovtedy!“ Áno – a o koľko by bola vyššia, ak by neboli zrušili už 

prijatý zákon? Ale najviac ma vytáča táto perla, ktorú napriek 

svojej absurdite verklíkujú vládni politici dodnes: „My sme 

zaviedli trinásty dôchodok!“ Nie, dámy a páni z koalície, vy ste ho 

zrušili a sprosto ľuďom klamete. A žiaľ – je to moje osobné 

presvedčenie – zrušili ste im ho jednoducho z pomsty za to, že 

vás nevolia.

A tu sa vraciam k tomu, čo som povedal na úvod. V každej 

normálnej krajine by médiá nenechali premiéra a ministrov trepať 

takéto nezmysly a boli by Matovičovi v každej jednej diskusii 

pripomínali jeho slávnostný sľub o nerušení sociálnych benefitov. 

Na Slovensku však nie.

Aj preto vládnej koalícii narástol hrebienok a zrušenie 

trinásteho dôchodku bolo len prvým antisociálnym opatrením. 

Ďalšie šli ako na bežiacom páse: Zrušenie automatu na 

zvyšovanie minimálnej mzdy. Zmrazenie minimálnych 

dôchodkov. Zrušenie obedov zadarmo. Architektom týchto 

krokov bola obvykle SaS, no aj tri ostatné strany veselo brali 

ľuďom peniaze, hoci to je „nerozumné a hlúpe“. SaS sa aspoň 

úprimne a verejne tešila. Vraj môžu rodičia konečne kúpiť deťom 

čižmy namiesto školských obedov, lebo oni najlepšie vedia, čo 

ich ratolesti potrebujú. Tak teda dobrú chuť! A médiá im za to 

ešte tlieskali.
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Dobrú chuť, máme skvelý graf!
Dôchodcovia za súčasnú vládu zaplatili tvrdú daň. Začalo sa to 

už prvými a nezmyselnými opatreniami počas pandémie, ktoré 

im dali jasne pocítiť, že pre vládu nie sú a nikdy nebudú prioritou. 

Zatváranie doma, špeciálne predajné časy v obchodoch, 

príspevky len pre zaočkovaných, vyhrážky zrušením vlakov 

zadarmo, cynické výroky, že na očkovanie môžu seniori počkať, 

lebo už nie sú ekonomicky aktívni. Tak to vyzerá, keď sú ľudia pre 

politikov len číslami v excelovských tabuľkách, a nie živými 

bytosťami. 

Jednu vec ale Igor Matovič s Eduardom Hegerom 

dôchodcom naozaj dali. Grafy. Na Slovensku sa snáď nenájde 

človek, ktorý by ešte nevidel ich krikľavozelené výtvory, podľa 

ktorých sa seniorom na Slovensku život v posledných troch 

rokoch priam zázračne zlepšil. 

V politike som už nejaký čas, ale jednu vec som dodnes 

nepochopil. Aký význam má klamať tam, kde si to ľudia ľahko 

overia na vlastnej koži? Veď každá babička vie, koľko jej nosí 

poštárka dôchodku, má spočítané svoje výdavky i príjmy do 

posledného centa. Ani to nemôže byť inak, pretože po odrátaní 

nákladov na byt či energie jej na život ostane zúfalo málo. 

Jednota dôchodcov Slovenska vyrátala, že na lieky 

a zdravotnícke pomôcky ostáva seniorom priemerne 21 eur na 

mesiac. A oni síce počúvajú vládne klamstvá, ako majú lieky bez 
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doplatkov, ale veľmi dobre vedia, koľko si pani magistra vždy 

zaúčtuje za lieky – také, ktoré skutočne potrebujú alebo ktoré 

v lekárni práve majú. A dobre vedia, že ak sa zavedú napríklad 

poplatky v ambulanciách (na mnohých miestach už sa tak deje), 

ostanú stáť pred ich dverami bez ošetrenia. Ak si k nákladom na 

život pripočítajú aj potraviny a lieky, ostane im na „spotrebu“ 

denne presne 50 centov. Pol eura na prípady, že chcú kúpiť 

vnúčaťu darček na sviatok alebo že sa v byte nedajbože pokazí 

dvadsaťročná práčka a oni ju budú musieť dať opraviť.

Dodnes cítim to mrazenie v chrbte, keď ma na stretnutí 

s ľuďmi v Trenčíne odtiahla za rukáv nabok asi osemdesiatročná 

babička a so slzami v očiach šepkala: „Pán Pellegrini, ale ja mám 

dôchodok štyristo eur. Celý život som pracovala v tunajšej 

fabrike a dnes naozaj nemám z čoho žiť. Som sama, a keď 

zaplatím nájomné, musím sa rozhodnúť, či si kúpim lieky alebo 

potraviny.“ Koľko je na Slovensku takýchto osudov? Podľa 

strohých štatistických údajov sa len za posledný rok prepadlo do 

pásma chudoby ďalších 187-tisíc dôchodcov. To je skutočný 

a desivý výsledok tejto vlády v sociálnej politike. 

Ani strecha, ani peniaze
Na našich výjazdov do regiónov počúvam najmä od tých 

mladších, prečo sa stále riešia iba dôchodcovia. Nie, sociálna 

politika štátu je oveľa širšia a nesmie sa v túžbe po ich volebných 
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hlasoch zúžiť iba na dôchodcov. Rád vysvetlím, prečo by sa štát 

mal aktívne a dôrazne zaoberať práve dôchodcami.

Rok 1989 znamenal zásadný míľnik vo vývoji celej 

spoločnosti. Priniesol slobodu, demokraciu, možnosť cestovať, 

dal mladým obrovské perspektívy v rámci zjednotenej Európy. 

Pre časť dnešných seniorov však zmena režimu znamenala 

obrovský ekonomický úder. Skúste si predstaviť, že manželský 

pár si celé roky odtŕhal od úst, aby raz mohol napríklad opraviť 

strechu na svojom dome. A zrazu doslova zo dňa na deň sa ich 

úspory znehodnotili a nemali ani strechu, ani peniaze. Mnohí 

z nich prišli o miesta vo fabrikách, kde pracovali celé roky, a nikto 

sa o nich nepostaral. Ľudia nemali skúsenosť s kapitalizmom, 

nevedeli sa zorientovať v rýchlo sa meniacich pravidlách. Víťazil 

ten, kto mal ostrejšie lakte a hrubšiu kožu.

Je to tak – ak niekto zaplatil za ekonomickú transformáciu 

Slovenska, bola to práve generácia súčasných dôchodcov. 

Máme teda voči nim dlh, ktorý z úcty k ich veku nazývam 

strieborným. A s jeho splatením nesmieme cynicky čakať do 

chvíle, kým táto generácia jednoducho odíde. Lebo postupne 

a čoraz viac odchádza.

Tri groše dnes
Mottom tejto kapitoly je krásna slovenská rozprávka O troch 

grošoch. Hovorí o špecifickej črte, ktorá sprevádzala slovenský 

My im to 
totiž dlžíme.
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národ po stáročia – o medzigeneračnej solidarite. Áno, je našou 

povinnosťou postarať sa tak o svojich rodičov, ako aj o svoje deti. 

A robiť všetko pre to, aby sme im túto hodnotu vštepovali a mohli 

sa spoľahnúť na ich pomoc, keď už generácia dnešných 

tridsiatnikov či štyridsiatnikov nebude vládať.

Preto chceme ako základ dôchodkového systému silný 

priebežný pilier, kde pracujúci prispievajú na dôchodok svojim 

rodičom či starým rodičom. Samozrejme, dôchodkový systém 

a jeho dlhodobá udržateľnosť je problémom na celom svete. Ale 

ten problém treba riešiť tam, kde vzniká – v zlom populačnom 

vývoji, teda v čoraz menšom počte narodených detí. Nesmie sa 

stať, aby sa štát rozhodol šetriť tam, kde už dlh má: u dôchodcov.

Často dostávam otázku, či chceme vrátiť do ústavy 

takzvané zastropovanie veku odchodu do dôchodku. Áno, 

chceme. Je pravda, že priemerný vek dožitia sa postupne 

zvyšuje – ale čo je tragédiou, Slovensko je jednou z najhorších 

krajín vo vyspelom svete, čo sa týka dožitia sa v zdraví. Inými 

slovami, už päťdesiatnici začínajú trpieť vážnymi chorobami, 

ktoré kvalitu ich života výrazne znižujú. Tak si teraz skúste 

predstaviť sedemdesiatnika, ktorý ide na pracovný pohovor, aby 

si našiel pracovné miesto. So všetkými boľačkami, chorobami, 

upracovaný a unavený. Zdá sa vám to v poriadku? Tak si teda 

skúste predstaviť personálneho manažéra, ktorý by takémuto 

človeku dal prácu vo svojej firme. Ja osobne takého nepoznám.



35

Na inom mieste tejto knižky podrobne píšem o jednom zo 

skrytých, no extrémne nebezpečných problémov Slovenska 

s názvom rezortizmus. Neraz som ako premiér zažil, ako sa 

priamo na vláde povadili dvaja ministri len preto, aby uchránili 

svoje vlastné rozpočty. Videli čísla svojho rezortu, nie ľudí. 

Bojoval som proti tomu a budem bojovať ďalej – tu to však 

spomínam preto, že práve sociálna oblasť je typickým príkladom 

ministerstva, ktoré by nemalo fungovať osve vo svojom svete. 

Nielen seniori, ale aj ďalšie skupiny obyvateľov pocítia výrazné 

zlepšenie, ak sa časom podarí zlúčiť zdravotnú a sociálnu 

starostlivosť o človeka pod jednu strechu.

Od kolísky až po hrob
Vždy som bol presvedčený, že centrom pozornosti každej 

skutočnej politickej strany musí byť človek a celý jeho život od 

narodenia až po dôstojnú starobu. V každom jednom životnom 

okamihu od kolísky až po hrob musí mať istotu, že sa o neho štát 

postará a že sa naň môže spoľahnúť. Práve preto však 

potrebujeme na Slovensku silný štát, ktorý vie rýchlo a účinne 

zasiahnuť tam, kde trh zlyhal. Štát je ten, na ktorý sa ľudia 

obracajú v ťažkej situácii – nie na nadnárodné korporácie či 

slovenský súkromný sektor. Pandémia aj energetická 

i potravinová kríza jasne ukázali, že ľudia hľadajú pomoc u štátu. 

A ak im má byť štát schopný pomôcť, musí na to mať potrebné 
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nástroje. Práve takýto štát – silný, pomáhajúci a sociálne 

spravodlivý – potom môže byť zdrojom oprávnenej hrdosti 

svojich občanov.

Vlády sociálnej demokracie, vrátane tej mojej, už so 

systémom štátnej pomoci od narodenia až po starobu začali. 

Najprv sme sa pozreli na mamičku v očakávaní rodinného 

prírastku a predĺžili sme materskú dovolenku (hoci je to všetko 

iné, len nie dovolenka) až na 34 týždňov, jedno z najdlhších 

období na svete. A dávku, na ktorú má mamička počas tejto 

„dovolenky“ nárok, sme zdvihli na úroveň čistej mzdy.

Nového človiečika čakalo takzvané „kočíkovné“ – stovky 

eur od štátu, aby vysoké počiatočné náklady na opateru 

potomka neboli strašiakom a neodrádzali ľudí od rozhodnutia 

založiť si rodinu. Takto majú garanciu, že si budú mať z čoho 

kúpiť kočík, plienky, oblečenie či detskú postieľku.

Potom sme sa pozreli na takzvaný rodičovský príspevok. 

Keď mamičke skončí „materská“, môže sa o svoje dieťa naplno 

starať až do veku troch rokov, pričom ju štát podporuje práve 

týmto príspevkom. No skok medzi „materskou“ 

a „rodičovským“ bol obrovský. Preto moja vláda rodičovský 

príspevok jednorazovo zdvihla až o 150 eur. Mimochodom, toto 

opatrenie dnešná koalícia spoľahlivo vytesnila z pamäti a dnes 

bez rumenca v tvári vykrikuje odporné nezmysly o „genocíde 

rodín“ v minulosti. Vďaka pánom Matovičovi a Hegerovi 
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zomrelo na Slovensku počas pandémie úplne zbytočne 20-tisíc 

ľudí – strašné číslo, z ktorého človeka obchádza hrôza a ktoré 

je výsledkom ich nekonania či robenia hlúpostí. A napriek tomu 

by som si nikdy nedovolil povedať, že sme tu na Slovensku mali 

genocídu. Vážme slová.  

Dnes máme Slovensko oblepené bilbordmi o 200 eurách 

na dieťa v rámci takzvaných rodinných prídavkov. Nie je to síce 

pravda, mnohé rodiny na túto sumu ani zďaleka nedosiahnu, 

ale vďaka aj za to. Škoda, že toto opatrenie neprišlo skôr a že 

nezasahuje naozaj každé jedno dieťa.

Nešetrime na ľ uďoch
V sociálnej oblasti sa stačí pozrieť na aktivity HLASu za posledné 

tri roky a všetkým bude jasné, akým smerom sa bude naša 

sociálna politika uberať v budúcnosti. Áno, pôjdeme cestou 

plošnej pomoci, hoci si budú pravicoví ekonómovia trhať vlasy.

Obľúbenou výhovorkou, prečo ľuďom nepomôcť, je 

okrídlená veta, že „deti Borisa Kollára pomoc od štátu 

nepotrebujú“. Určite nie, súhlasím, a vôbec ju nemusia prijať. Ale 

o koľkých boháčoch hovoríme v štáte, kde polovica ľudí zarába 

menej ako osemsto eur v čistom? To naozaj chceme pre pár 

výnimiek, ktorí štátne dávky naozaj nepotrebujú, pripraviť 

o pomoc milióny tých, ktorí na ňu zúfalo čakajú a neraz sú na ňu 

odkázaní?

Sme pripravení to po voľbách 
napraviť. 
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Pravicoví ekonómovia však dobre poznajú aj to povestné 

„B“, len ho statočne držia v tajnosti. Takzvaná „adresná“ pomoc 

je v skutočnosti neuveriteľne administratívne náročná a drahá. 

Desaťtisíce úradníkov kontrolujú žiadosti, striehnu na to, aby 

pomoc nedostal nikto, kto čo i len o cent prekročí stanovený limit 

„chudoby“. A tak peniaze, ktoré by oveľa lepšiu službu urobili 

v peňaženkách ľudí, míňa štát na seba a svoju prevádzku. Ale – je 

„adresný“. Ďakujem pekne za takú adresnosť.

Preto sme v posledných troch rokoch hovorili jasne: 

príspevok pre všetkých seniorov, nielen zaočkovaných. Obedy 

zadarmo pre všetky deti, nielen pre vybrané skupiny. 

Ekonomickú pomoc všetkým postihnutým podnikom, hoci sa 

medzi nimi možno nájde pár špekulantov. S nimi si to už neskôr 

vybaví polícia.

Na silný a sociálny štát však nová vláda potrebuje mandát 

od ľudí. Preto si ho poctivo pýtame v našej Národnej petícii na 

zmenu. Plnohodnotný trinásty dôchodok pre seniorov a pre 

všetkých slabých, chorých a núdznych výraznú pomoc od štátu. 

Sociálna politika nie je o rozhadzovaní peňazí. Je 

o ľudskosti, solidarite a každom jednom ľudskom osude. Len ju 

tak treba aj robiť. A nikdy, nikdy, nikdy nešetriť na ľuďoch.



3. kapitola Veriť či neveriť? 
Veriť!
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„Etika vlády má jasný cieľ. Je ním získanie dôvery 
spoločnosti. Je ním cieľ konať spravodlivo a vytvárať 
obraz spravodlivosti v politickom systéme, ktorý nemôže 
fungovať, ak nie je vnímaný ako spravodlivý.“

Zygmunt Bauman, sociológ 

Prečo je dôvera taká dôležitá? Dôverovať niekomu znamená 

spoliehať sa na neho. Byť presvedčený, že mi neublíži a že sa pri 

ňom môžem cítiť bezpečne. Dôvera je neviditeľný cement, ktorý 

drží pospolitosť pohromade pevnejšie ako akákoľvek myšlienka či 

sila. Dôvera v inštitúcie je skrátka kľúčom pre stabilitu politického 

systému a jeho legitimitu.

Často počúvame, že historicky najvyššia nedôvera 

slovenských občanov voči vláde je prirodzeným dôsledkom 

mnohých kríz, ktoré nás postihli. Ja si však myslím, že dôvera je 

voči krízam imúnna. Jediné, čo sa krízami mení, sú očakávania 

občanov od vlády. V čase ekonomickej prosperity, mieru a pokoja 

občania od vlády chcú, aby verejné služby dobre fungovali a aby 

vláda čo najmenej zasahovala do ich životov. Ak sa však okolnosti 

zmenia k horšiemu, tí istí občania očakávajú, že ich vláda ochráni 

pred rastúcou ekonomickou, sociálnou a prípadne aj politickou 

neistotou. 
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Ešte si pamätáme na globálnu finančnú krízu, ktorá otriasla 

svetovou ekonomikou v rokoch 2008 až 2011 a z ktorej sa mnohé 

štáty spamätávali celé desaťročie. Práve počas týchto ťažkých 

časov dôvera slovenských občanov voči vláde rástla. Slovensko 

patrilo medzi také krajiny, ako sú Veľká Británia, Francúzsko či 

Švajčiarsko. Ak vládna koalícia neoblomne tvrdí, že všetko 

potrebné vyriešila, prečo potom občania vláde tak extrémne 

nedôverujú?

Zatvorené v mene zdravia
Na ten deň nikdy nezabudnem. Bolo krátko po voľbách, ale 

Slovensko už žilo úplne inou témou. Z talianskeho Bergama 

prichádzali desivé zábery nákladiakov vyvážajúcich stovky 

rakiev z nemocníc za mesto. Svet mal z ničoho nič do činenia 

s hrozbou, akú od čias španielskej chrípky nezažil.

Sedeli sme v to marcové ráno s ministerkou vnútra 

Denisou Sakovou na sekretariáte predsedu vlády. Okolo nás po 

špičkách našľapovali moji spolupracovníci a boli radi, že na nich 

výnimočne nemám žiadne otázky. To rozhodnutie totiž bolo iba 

na nás.

Na stole ležal dokument s návrhom opatrení na zastavenie 

pliagy, ktorá sa z Číny rýchlosťou blesku rozšírila do celého 

sveta. Boli v ňom obmedzenia, aké Slovensko ešte nezažilo. 
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Zatvorenie hraníc, letísk, obchodov, podnikov, obmedzenie 

úradných hodín, koniec športových či spoločenských podujatí. 

Neskôr sa pre to ujme slovo anglické slovo lockdown. 

Bol som extrémne nervózny. V rokovaniach a prvých sporoch 

novej vládnej koalície sa už rodila budúca vláda, ale zodpovednosť 

za zdravie ľudí na Slovensku sa nedá sňať ako obnosený kabát. 

Vedel som, že musíme konať okamžite, ak sa rovnako 

hrôzostrašné zábery nemajú o chvíľu vysielať aj zo slovenských 

nemocníc. Ako ekonómovi mi v hlave bežali všetky dôsledky, ktoré 

za tieto opatrenia naše hospodárstvo zaplatí. N, nebol čas váhať. 

V dileme, či zdravie alebo peniaze, som mal odjakživa jasno.

A tak sa z mojich úst ľudia po rokovaní ústredného krízového 

štábu dozvedeli, že ich život sa razantne zmení. Zachovali sa však 

neuveriteľne zodpovedne. Už o pár dní sa všade tam, kde ich bol 

nedostatok, šili rúška. Ľudia si navzájom pomáhali, nastúpili mnohí 

dobrovoľníci, mestá a obce spravili neuveriteľný kus roboty. 

Zoči-voči smrteľnej hrozbe sa národ zomkol. 

Večer mi zazvonil telefón. Volal vtedajší český premiér 

Andrej Babiš: „Petře, to jste opravdu všechno zavřeli? Hranice, 

letiště i obchodní centra?“ Až počas tohto rozhovoru mi 

dochádzalo, k čomu sme sa odhodlali. A nikdy, naozaj nikdy som 

to neoľutoval.

Slovensko prvú vlnu pandémie zvládlo ako európsky 

premiant. Naše opatrenia boli tvrdé, ale práve preto nemuseli 
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trvať dlho a už po niekoľkých mesiacoch sa postupne začali 

uvoľňovať. Čo však bolo najdôležitejšie: najvyššiu obeť zaplatilo 

nepomerne menej ľudí ako v iných krajinách.

Absolvoval som v tých dňoch nespočetne televíznych 

diskusií. Išiel som do nich častokrát priamo z terénu a snažil som 

sa ľuďom zrozumiteľne vysvetľovať všetky riziká dovtedy 

neznámej choroby. A vo vnútri som cítil, že tomu rozumejú a berú 

opatrenia vlády ako nevyhnutnú pomoc, nie ako zbytočné 

napínanie svalov.

Bolo to na najbližšie tri roky naposledy, kedy Slovensko 

takúto skúšku zvládlo so cťou. Prišla nová vláda a boj 

s pandémiou otočila z nôh na hlavu.

Poraď si sám
Tie tri týždne po voľbách boli do veľkej miery zhmotnením mojej 

predstavy, ako sa má štát riadiť v kríze. 

Zodpovednosť za ľudí musí byť hnacím motorom práce 

akejkoľvek vlády.

Zdravie a bezpečnosť občanov sú absolútnou prioritou.

Ak treba makať, treba makať nonstop 24 hodín denne.

Voči ľuďom treba byť pravdivý – potom vláde uveria a sú 

ochotní spoločne sa podieľať na všeobecne prospešnom 

výsledku. Mimochodom, je to jediný spôsob, akým národ vo 

všeobecnosti môže niečo dosiahnuť.

Vláda sa musí vedieť rozprávať 

s ľuďmi svojej krajiny
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Predseda vlády sa nesmie báť zodpovednosti ani za 

nepopulárne kroky, ak vie, že nimi koná v prospech ľudí. Je však 

povinný vysvetľovať, vysvetľovať, vysvetľovať, aby ľudia 

pochopili, že ide o ich dobro.

Treba sa držať sa zdravého sedliackeho rozumu a nebyť 

v zajatí prvého nápadu. Nevymýšľať hlúposti, nerobiť politiku 

tam, kde nepatrí, nemať pred očami svoje stranícke či osobné 

preferencie. Nesnažiť sa za každú cenu tvoriť vlastné veľdiela 

v snahe zaujať médiá. Záujem krajiny a ľudí musí byť vždy na 

prvom mieste.

Nespoliehať sa na to, že krízu vyrieši niekto iný, napríklad 

medzinárodné spoločenstvo. Pandémia to ukázala ako nikdy 

predtým. Keď vo februári všetci zistili, že majú do činenia 

s vražednou pohromou, na ktorú žiaden štát nebol pripravený, 

začali sa vo svete ostošesť kupovať rúška, rukavice a iné 

zdravotnícke pomôcky. Kto v tých dňoch čakal prejavy solidarity, 

ostal trpko sklamaný. Každý štát má na pamäti najmä vlastných 

občanov a snaží sa ich chrániť všetkými možnými spôsobmi. 

Nikdy nezabudnem, ako sme dohodli dodávku miliónov 

rúšok z Turecka. A kým tam stihlo naše lietadlo priletieť, Nemci 

dohodnutý tovar doslova „vykešovali“ a odviezli si ho pre seba. 

Spoliehať sa na iných sa v tomto prípade naozaj neoplatí. Len na 

vlastný um, vlastné ruky a súdržnosť celého národa, aby konal vo 

svojom záujme, a nie proti nemu.
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O tieto poznatky z krízy sa však po mojom odchode nebolo 

s kým podeliť. Igor Matovič sa hotoval zapísať do histórie ako 

najlepší premiér v histórii Slovenska a o žiadnu spoluprácu nestál. 

Už jeho účasť na ústredných krízových štáboch, kam som ho ako 

dosluhujúci premiér pozýval, dávala tušiť, že celý výkon vlády sa 

stane jedným cirkusovým predstavením. Úprimne som však veril, 

že kríza a zodpovednosť mu otvoria oči a dajú vyniknúť lepším 

stránkam jeho zložitej povahy. Bol to osudný omyl, ktorý so mnou 

zdieľali státisíce ľudí. A vytriezvenie bolo tragické.

Nevestičky, dobre bude!
Keď sa dnes preberám v spomienkach na tie mesiace, zdajú sa 

mi absurdné ako z nepodareného filmu:

„Blackout“. Vypneme na tri týždne celé Slovensko, 

hermeticky ho uzavrieme a budeme ostrovom v mori nákazy. 

Škoda, že o tom nevedel koronavírus a ako na potvoru žiaden 

„ostrov“ nerešpektoval.

„Nevestičky, dobre bude.“ Čo tam po tom, že svadby sú 

extrémne rizikové, lebo množstvo tancujúcich ľudí na malom 

priestore je pre vírus doslova hostinou? Predsa nebudeme kaziť 

ľuďom zábavu – a tak pán premiér ešte aj osobnou prítomnosťou 

bez rúška na svadbe svojho straníckeho poskoka hrdinsky 

ukázal, že žiadnej korony sa báť netreba.
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„Atómovka“. Vytrieme nosy celému Slovensku a jedným 

úderom covid rozdrvíme. Len tri týždne a bude po pandémii. 

Akurát musíte kvôli tomu celé hodiny stáť v mraze a daždi pred 

odbernými miestami, kde na vás kašlú a kýchajú chorí 

spoluobčania, takže sa nakazíte omnoho ľahšie. A po vytretí 

nosom nekvalitnými testami, ktorými by sám premiér „netestoval 

ani psa“, dostanete modrý papierik a môžete behať po svete. Že 

pokojne môžete byť chorý a test to nezachytil? Nevadí, také už 

atómovky sú.

Sulík nekúpil testy. Je to idiot, ktorý má na svedomí štyritisíc 

obetí a miliardu rozflákaných eur. Toto počúvali ľudia od 

predsedu vlády celé mesiace, akoby pandémia bola politická hra, 

a nie katastrofa s desaťtisícami obetí.

Plač ministra zdravotníctva Mareka Krajčího na vláde, ktorá 

v strachu pred nevôľou ľudí odmietla prijať ním navrhované 

opatrenia. Pán minister plakal, lebo ako lekár dobre vedel, čo 

bude nasledovať – ďalšia a ďalšia vlna zbytočného zomierania. 

To mu pravdaže neprekážalo, aby vo svojom kresle sedel ďalej.

Vakcína Sputnik. Ďalšie povinné testovanie. Ďalší 

neúspešný premiér. Ďalší neúspešný minister zdravotníctva. 

Horor, ktorý sa nie a nie skončiť.

A výsledok tohto hororu opísala odborná štúdia po dvoch 

rokoch od pandémie:
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Ak by sme postupovali ako Dánsko, odvrátili by sme 

21 308 úmrtí.

Ak by sme postupovali ako Nemecko, odvrátili by sme 

18 476 úmrtí.

Ak by sme postupovali ako Portugalsko, odvrátili by sme 

14 483 úmrtí.

My sme postupovali ako cirkusová manéž Igora Matoviča. 

Vstupné stálo desaťtisíce mŕtvych a státisíce pozostalých. Podľa 

oficiálnych údajov zomrelo na Slovensku na následky pandémie 

za jej prvé dva roky celkovo 26 786 ľudí.

Je to tak desivé, že sa tomu rozum vzpiera uveriť. A pevne 

verím, že za to niekto raz ponesie zodpovednosť. Nielen politickú, 

ale aj trestnoprávnu.

Kým v prvej vlne pandémie sme vďaka rýchlo účinne 

prijatým opatreniam patrili k svetovým premiantom, v druhej 

a tretej vlne sme kraľovali rebríčkom prírastkov úmrtí na 

obyvateľa. Páni Matovič a Heger sa zjavne riadili biblickým 

heslom: poslední budú prví a prví budú poslední. Či by sa to 

páčilo aj tým desaťtisícom obetí, sa už nikdy nedozvieme. 

Štát sa neriadi tlačovkami
Predchádzajúce riadky nemajú ani najmenší úmysel zneužívať 

pandemickú tragédiu na politiku. S tým už si ľudia poradia vo 

voľbách. Hovorím o nej podrobne preto, lebo úzko súvisí 
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s jedným z kľúčových slovenských problémov: dôverou v štát 

a inštitúcie.

Prvýkrát mi to napadlo, keď vláda na veľkonočné sviatky 

vyhlásila zákaz vychádzania. A zákaz presunov z okresu do 

okresu. Hrozila, že na všetkých cestách budú policajti a vojaci. 

A beda tomu, kto sa pokúsi navštíviť rodinu bez príslušnej 

pečiatky.

Bol som predsedom vlády, a tak dobre poznám personálne 

možnosti slovenskej polície i armády. Jednoducho nie je v ich 

silách strážiť nie že všetky, ale ani kľúčové slovenské cesty. 

Počty nepustia. 

Je prirodzené, že ľudia najprv tieto hrozby brali vážne. 

Dodržiavali príkazy aj tam, kde boli na prvý pohľad nezmyselné. 

Aký je, preboha, rozdiel medzi prechádzkou v „intraviláne“ 

a v „extraviláne“? Veď ľudia ani nevedia, čo to presne je, nie ešte 

aby poznali ich hranice. Napriek tomu som v prvých dňoch sám 

cítil zvláštny rešpekt pred mocou štátu. Aj pri venčení nebohého 

Atreya som sa mimovoľne pozeral, či nie som príliš ďaleko od 

domu, hoci tých 500 metrov som nikdy nemeral.

Ibaže potom to prasklo. Ľudia pochopili, že štát od nich 

vyžaduje niečo, čo ani pri najlepšej vôli nevie odkontrolovať ani 

postihovať. A štát, ktorý si nedokáže vynútiť vlastné zákony 

a nariadenie, je všetkým na smiech. A presne to sa stalo aj na 

Slovensku.
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Vládne nariadenia sa stali vďačným terčom ľudového 

humoru a otvoreného pohŕdania pri ich dodržiavaní. Postupne sa 

toto okázalé porušovanie pravidiel stalo doslova módou. Rôzni 

výstrední frajeri sa verejne predvádzali, ako chodia bez rúšok 

i tam, kde to bolo naozaj nebezpečné. Nie pre nich – ale pre 

všetkých, ktorých mohli týmto hazardom ohroziť. A covid vtedy 

nebol žiadna chrípôčka, na covid sa vtedy umieralo.

Ale aj ľudia, ktorým je nedodržiavanie pravidiel bytostne 

proti srsti, boli čím ďalej tým viac zmätení. Aké opatrenia vlastne 

platia dnes a aké už neplatia? Veď sa menili doslova z hodiny na 

hodinu, iné bolo povedané, iné bolo zverejnené. Napokon aj slušní 

občania zlomili nad štátom palicu a jeho nariadenia ignorovali. 

Odborne sa takýto stav nazýva anarchia, neodborne chaos 

a zmätok – kľúčové slová pri pomenovaní celých uplynulých 

troch rokov.

Nedôverčivý ako Slovák
Kladiem si teraz mimoriadne vážnu otázku. Ako môžu ľudia 

dôverovať štátu, ak pre nich nepredstavuje autoritu? Ako môžu 

dôverovať vláde, ak sa jej členovia v najväčšej kríze správajú ako 

umrnčané deti na pieskovisku? Ako môžu dôverovať inštitúciám, 

ktorých povinnosťou je zvládať chaos, ak ony tento chaos 

produkujú?

Štát sa nedá a nesmie riadiť 

tlačovkami. 
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Odpoveď je jednoduchá. Nemôžu. A to je pre štát čistá 

katastrofa.

Som stará škola. Od malička ma doma vychovávali, že 

človek má byť hrdý na svoj národ, mať úctu k svojmu štátu 

a rešpekt k jeho autoritám. Dodnes sa neviem ubrániť 

zimomriavkam, keď počujem slovenskú hymnu – a keď znie 

v emočne vypätej situácii, tlačia sa mi slzy do očí. Ako premiér 

som vždy svoj protokol žiadal, aby hymna pri každej príležitosti 

znela mohutne a dôstojne – nie ako z tranzistoráku. Miestnosť pre 

tlačové konferencie na Úrade vlády som dal vyzdobiť 

slovenskými vlajkami – som presvedčený, že tam patria, a naozaj 

nechápem, prečo sa ich súčasná vláda ponáhľala okamžite 

odstrániť. Veď sa už trošku pozrime do sveta, na svetových lídrov 

a ich všadeprítomnú hrdosť na svoj štát a jeho symboly. 

Prezidenti Spojených štátov si pri hymne nedávajú ruku na srdce 

preto, že by mali kardiovaskulárne problémy. Je to verejný prejav 

úcty k spoločenstvu, ktoré z vôle občanov reprezentujú. 

Samozrejme, vonkajšie symboly sú len jeden, hoci 

najviditeľnejší prejav úcty k štátu a jeho inštitúciám. Omnoho 

dôležitejší je pocit vnútorný. Ale na to, aby občan Slovenskej 

republiky mohol byť hrdý nielen na svoj národ, ale aj na svoj štát, 

nesmie sa štát verejne dehonestovať. Teda – nesmie ho 

dehonestovať premiér, vláda, parlament, sudcovia, prokurátori, 

policajti a všetci reprezentanti štátnej moci. Každá takáto 



53

dehonestácia je totiž kvapkou jedu v očiach ľudí, a keď je tých 

kvapiek veľa, dôvera v štát sa nadobro otrávi. A dostavia sa 

absolútne neželané výsledky. 

Spomínam si na jeden inšpiratívny podcast, ktorý som na 

tému ľudskej dôvery počúval (počúvanie tohto „rádia internetu“ 

počas cesty autom mi naozaj vyhovuje). Sociológ Michal 

Vašečka tam citoval prieskum verejnej mienky, v ktorom 

75 percent respondentov na Slovensku odpovedalo „nie“ na 

otázku, či dôverujú ľuďom vo svojom okolí. Tento údaj nás radí 

bližšie ku Kolumbii či Peru ako k veľkej väčšine európskych krajín. 

Ak by ste rovnakú otázku položili obyvateľom Švédska či Nórska, 

viac ako 60 percent z nich odpovie „áno“. V Dánsku dokonca 

84 percent. 

A teraz k tejto prirodzenej slovenskej nedôverčivosti 

pridajme ešte historicky najvyššiu nedôveru vo vládu ako 

v inštitúciu. Začiatkom tohto roka nedôverovalo slovenskej vláde 

86 percent občanov!

Ako sa potom môžeme čudovať, že ľudia sú frustrovaní, 

nespokojní, sklamaní a čoraz viac nahnevaní? Práve dôvera je 

totiž to, čo prispieva k ich pocitu bezpečia. Dôvera umožňuje 

vláde ľahšie prijímať rozhodnutia, vedie k otvorenejšej 

komunikácii, dodáva ľuďom optimizmus a robí ich šťastnejšími 

a produktívnejšími. Žiadna spoločnosť, v ktorej chýba dôvera, 

nemôže byť úspešná.
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Skýcov
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Hodnota za peniaze
Pri budovaní dôvery v inštitúcie nemôžem opomenúť jedno 

meno: Martin Filko. 

Tento inšpiratívny a vzdelaný ekonóm bol jedným 

z hlavných presadzovateľov idey, že štát musí pri svojej správe 

významne zohľadňovať takzvanú hodnotu za peniaze. Inými 

slovami, musí hľadať spôsob, aby na vytvorenie akejkoľvek 

hodnoty pre spoločnosť minul zo spoločnej kasy čo najmenej. 

Martina Filka som poznal osobne zo svojho pôsobenia na 

ministerstve financií. Neboli sme priateľmi a nie vždy som s ním 

súhlasil. Vážil som si však jeho brilantný intelekt i sebavedomie, 

s ktorým politikov obratne presviedčal o potrebe svojho plánu.

Presadenie „hodnoty za peniaze“ však nieslo vysoké riziko 

politického konfliktu. Ktorý politik by chcel, aby jeho nápady 

povinne posudzovali profesionálni odborníci a navrhovali tie 

najlepšie a najlacnejšie riešenia? Mnohí ľudia v politike trpia 

pocitom neomylnosti a sú úprimne presvedčení, že ich videnie 

sveta je jediné správne. Potom veľmi ťažko strávia, ak ich niekto 

argumentmi usvedčí o opaku. 

Napokon sa to však podarilo. Princíp „hodnoty za peniaze“ 

sa presadil pri posudzovaní verejných investícií a neskôr aj 

takzvanej revízii výdavkov jednotlivých ministerstiev. Žiaľ, Martin 

Filko už sa toho nedožil. Tragicky zahynul v marci 2016 ako 

mladý, len 35-ročný človek. Zanechal však po sebe podstatne 
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viac ako dnešní „reformátori“, ktorí majú plné ústa fráz, zato 

výsledky po nich nevidno.  

Po Martinovi Filkovi však neostala len „hodnota za 

peniaze“. Nasledovali ho desiatky mladých a vzdelaných 

analytikov, ktorých jeho príklad pritiahol do služieb štátu ako 

magnet. Ako predseda vlády som sa z toho nesmierne tešil. 

Konečne platilo, že úspešní a perspektívni ľudia nemieria len do 

súkromného sektora. Na Úrade vlády vznikla z takýchto ľudí 

takzvaná Implementačná jednotka – analytici, ktorí sa stali 

doslova postrachom menej schopných ministrov či 

skostnatených ministerstiev. S nemilosrdnou presnosťou 

kontrolovali plnenie úloh a verejne poukazovali na nedostatky. 

Mali moju plnú podporu a veril som, že takýto inštitút sa bude 

rozvíjať aj po zmene vlády. Asi vás neprekvapí, že dnes už 

neexistuje. 

Projekty hodené do koša
Pre budúcnosť Slovenska je dôvera ľudí v štát a inštitúcie 

nesmierne dôležitá. Skúsim preto teraz načrtnúť riešenia, aby 

sme dnešný neprijateľný stav čo najskôr odstránili.

V prvom rade potrebujeme spoločnú víziu. Takú, ktorá 

presahuje jedno volebné obdobie. Víziu, ktorú politici nebudú 

uskutočňovať s vedomím, že v najbližších voľbách budú zbierať 

jej ovocie. Práve naopak. Musia vopred počítať s tým, že pásky 
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na diaľniciach, nemocniciach, výskumných ústavoch či 

špičkových technologických pracoviskách bude strihať niekto 

iný. 

Doterajšie smerovanie Slovenska tragicky poznamenáva 

jav, ktorý sa odborne nazýva diskontinuita. Poznáte to. Príde 

nová vláda a prvé, na čo sa vrhne, je zastavenie projektov tej 

predchádzajúcej. Neprekáža jej, že škodí sama sebe, lebo 

nebude mať čo ľuďom ukázať ako konkrétny výsledok. 

Neprekáža jej, že škodí vlastnej krajine. 

Spomínam si na dva takéto zásadné momenty v slovenskej 

histórii. Minister dopravy Ján Figeľ vo vláde Ivety Radičovej 

našiel na stole kompletne pripravené projekty na rýchlu výstavbu 

diaľnic. Boli to takzvané PPP projekty, teda projekty 

vládno-súkromného partnerstva. Súkromník diaľnicu na svoje 

náklady postaví a štát ju po odovzdaní začne postupne splácať. 

Je to mimoriadne výhodné pre obe strany – súkromník sa snaží 

stavbu dokončiť čo najskôr, pretože kým ju štát neprevezme, 

nedostane ani cent. A štát šetrí verejné zdroje na iné projekty: 

nehovoriac o tom, že na mnohé náročné investície ich 

jednoducho nemá. Sám to proste nezvládne.

Presne týmto spôsobom bola za prvej 

sociálnodemokratickej vlády postavená rýchlostná cesta R1 až 

do Banskej Bystrice. Médiá i opozícia sa však pretekali v tom, kto 

o nej povie a napíše čo najškaredšie: aká „raz“ bude drahá, ako 
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sa radšej mali stavať iné cesty a podobné nezmysly. Každý jeden 

šofér medzi Bystricou a Bratislavou by vám za tých štrnásť rokov 

povedal jediné – chvalabohu, že tu „erjednotku“ máme. Platí totiž 

neúprosná veta, že najdrahšia diaľnica je žiadna diaľnica.

Ibaže Jánovi Figeľovi nešlo o rýchlo postavené diaľnice, ale 

o to, aby mal dosah nad výberom dodávateľov. A tak rušil jeden 

projekt za druhým, a aby to nejako odôvodnil, oháňal sa údajne 

vysokými cenami, ktoré dohodla predchádzajúca vláda. Oháňal 

sa tak veľmi, až nových dodávateľov dotlačil do úplne 

nerealistických cien, za ktoré sa cesty jednoducho postaviť 

nedali. Následky tohto šialeného rozhodnutia nesie Slovensko 

dodnes. Pod Strečnom, pri Ružomberku, v Prešove, 

v Kraľovanoch. Za tridsať rokov nemáme diaľnicou prepojené 

dve najväčšie slovenské mestá, západ a východ krajiny. Je to 

neskutočná hanba, pod ktorú sa v rozhodujúcej miere podpísal 

práve Ján Figeľ a jeho diskontinuita.

Druhý prípad si dobre pamätám už ako premiér. Moja vláda 

nechala na stole pripravené projekty i vyčlenené peniaze na 

rekonštrukciu Rooseveltovej nemocnice v Banskej Bystrici, na 

výstavbu novej nemocnice na bratislavských Rázsochách 

i v Martine, ale aj na obnovu nemocnice v bratislavskom 

Ružinove. Nič z týchto plánov sa dodnes neuskutočnilo. Igor 

Matovič a Eduard Heger sa nevedeli zmieriť s tým, že by po mojej 

vláde plynule pokračovali vo všeobecne prospešných veciach. 
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Diskontinuita, za ktorú každý jeden deň platia slovenskí pacienti 

v starých a preplnených nemocniciach.

Buldozérom to začalo, buldozérom končí
Keď som sa ako predseda vlády prišiel prvýkrát pozrieť na tridsať 

rokov rozostavaný areál nemocnice na bratislavských 

Rázsochách, premkol ma apokalyptický pocit hrôzy. Skúste si to 

predstaviť: chátrajúci betónový skelet, ktorý sa začal stavať ešte 

pred revolúciou a s ktorým žiadna vláda nebola schopná nič 

urobiť. Pozeráte sa na steny obrastené trávou, po „operačných 

sálach“ pobehujú myši a zajace. A vy si v duchu hovoríte, 

panebože, koľko peňazí tu vyšlo navnivoč?

Každý jeden rezort, každé mesto, každá oblasť života má 

svoje „Rázsochy“ – projekt, ktorý nás všetkých stál množstvo 

energie i peňazí, ale nepodarilo sa ho dokončiť. A on za tie 

desaťročia technicky a morálne zastaral a dnes je len múzeom 

niečej neschopnosti. To naozaj chceme mať po celom Slovensku 

takéto „múzeá“ namiesto reálnych zariadení slúžiacich ľuďom 

a svojmu účelu?

Hlavné mesto potrebovalo novú univerzitnú nemocnicu 

ako soľ. Jej pracoviská sú dodnes rozhádzané po celom 

meste – niektoré zmodernizované, iné v úplne neprijateľnom 

stave. A nielen metropola, ale celé Slovensko skrátka musí mať 

špičkovú koncovú nemocnicu, kde pracujú a vykonávajú 
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najnáročnejšie zákroky najväčšie medicínske autority. Musí ju mať 

štát – a je obrovskou hanbou, že sa štát len prizerá a v duchu závidí 

finančnej skupine, ktorá si pár kilometrov odtiaľ postavila svoje 

vlastné moderné zariadenie. Je súkromné – nech sa páči, kto si ho 

môže dovoliť, nech ho určite využije. Ale štát tu musí byť pre tých, 

ktorí si ho jednoducho dovoliť nemôžu. A štát je ten, ktorý musí 

ľuďom sprístupniť všetky zdravotné úkony – aj tie, ktoré sú stratové 

a finančne náročné. Nielen ziskové, ktoré si vyberajú súkromníci 

ako hrozienka z koláča.

A tak som prijal neľahké, ale jediné možné rozhodnutie: 

skelet na Rázsochách musí ísť preč. Jedného dňa som sám sadol 

do buldozéra a symbolicky začal s búraním toho starého, aby na 

jeho mieste mohlo čím skôr vyrásť to nové. Verte mi, že nie je nič 

príjemné ničiť už odvedenú niečiu prácu. No bola už len 

prekážkou k tomu, čo ľudia naozaj potrebovali. V ten deň preto 

padli prvé múry a do niekoľkých mesiacov aj celé ruiny.

Vedel som, že moja vláda nemá kvôli nedostatku času 

žiadnu šancu začať aj s výstavbou. Ale konali sme naozaj 

zodpovedne a novej vláde sme nechali na stole komplet všetko, 

čo potrebovala. A nie iba k Rázsochám. Rovnako dostala 

kompletný projekt na rekonštrukciu banskobystrickej 

i ružinovskej nemocnice. Aj s vyčlenenými peniazmi.

Chápem, že pandémia mohla na istý čas tieto plány 

objektívne zastaviť. No ďalšie váhanie vlády Igora Matoviča 
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a Eduarda Hegera je už čisté diletantstvo. Pandémia síce 

vyčerpala celý zdravotnícky sektor, no zároveň priniesla 

Slovensku unikátnu možnosť čerpať miliardy eur z Plánu 

obnovy – európske peniaze, ktoré by sa k nám inak nikdy 

nedostali. A ani s týmito peniazmi nedokázala vláda spraviť nič. 

Naozaj nič. Choďte sa pozrieť na Rázsochy a nájdete ich presne 

v tom stave, v akom som ich pred vyše troma rokmi zanechal. 

Chýba tam len ten buldozér.

Na jar tohto roka som toto nešťastné miesto ukázal aj 

televíznym kamerám a premiéra Hegera som poprosil o jediné: 

priznajte si, že ste zlyhali a z európskych peňazí už Rázsochy 

nepostavíte. Nedá sa to stihnúť, ani keby tam celá vláda chodila 

po víkendoch betónovať a podávať tehly. Pošlite preto európske 

stámilióny eur do malých nemocníc, ktoré ich rovnako potrebujú 

a dokážu ich ešte využiť. Inak o ne nadobro prídeme. Rázsochy 

sa dostavať musia, to je isté – ale zo štátnych zdrojov a pod 

kompetentnou vládou. Nie pod taktovkou diletantov.

Odpoveď poznáte. Guinnessova kniha rekordov si zapísala 

nový záznam. Eduard Heger je posledný človek na svete, ktorý 

ešte verí, že sa Rázsochy stihnú postaviť načas. Je to v tej istej 

kapitole ako Matovičove svetové prvenstvo pri počte obetí 

covidu na jedného obyvateľa. V kapitole katastrof.

Toto je presne slovenská tragédia. Za tridsať rokov máme 

milión vecí začatých, no žiadnu dokončenú. Namiesto dlhodobej 
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vízie má prednosť improvizácia, politická pomsta a presvedčenie 

o vlastnej neomylnosti. Trpí tým celá krajina, ktorá sa tak 

vzďaľuje aj tým posledným cieľom, na ktorých je ešte aká taká 

politická zhoda. Napríklad tomu, že vyspelým krajinám sa 

budeme približovať, a nie vzďaľovať. 

Falošní vizionári
Slovensko je pred voľbami plné „vizionárov“, ktorí však okrem 

tohto slova neponúkajú nič. Zato sa zhodujú v tom, že táto krajina 

nikdy žiadnu víziu nemala. Je to lož. Za svoju históriu už mala dve. 

A obe zastavili a najviac kritizovali tí, ktorí si trúfalo namýšľali, že 

dlhodobé problémy zmiznú samy aj bez roboty.  

Chceli sme byť lídrami v inováciách (ktorý premiér nebol 

aspoň raz v Izraeli, aby sa inšpiroval národom inovácií?), a pritom 

sa z roka na rok prepadáme v rebríčkoch merajúcich 

konkurencieschopnosť ekonomiky. Chceli sme, aby ľudia mali 

prístup ku kvalitnej infraštruktúre, ale stovky obcí sú bez 

kanalizácie či verejného vodovodu. Chceli sme budovať 

ekonomiku založenú na vedomostiach, ale naše školstvo ani po 

tucte reforiem nedokáže rozpoznať, čo študenti potrebujú, aby 

neputovali zo škôl priamo na úrady práce. Chceme toho 

dosiahnuť vždy veľa, naraz a rýchlo. A vždy začíname od 

začiatku. 
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„Vizionár“ Heger bohorovne rozpráva, že predstava mojej 

vlády o dlhodobom rozvoji Slovenska bola nekonkrétna. Haní tým 

prácu desiatok odborníkov zo Slovenska aj zahraničia, ktorí sa na 

jej tvorbe podieľali. Rovnako ako aj na Národnom investičnom 

pláne, ktorý sme vypracovali po vzore Veľkej Británie a s jej 

expertmi. Po prvý raz v histórii Slovenska sme jasne definovali, 

do ktorých projektov a programov má vláda v najbližších 

desiatich rokoch investovať, aby vyriešila dlhodobé problémy, 

napríklad s neprijateľnými regionálnymi rozdielmi či zmenou 

klímy. Koľko peňazí a energie sme mohli ušetriť pri príprave Plánu 

obnovy, ak by si Hegerovi poradcovia tento dokument aspoň 

prečítali? Alebo si nebodaj mysleli, že dlhodobé výzvy sa menia 

každé dva roky? 

Áno, všetko sa dá urobiť odznova a lepšie. Lenže jedno 

krásne anglické príslovie hovorí „Done is better than perfect“. 

Uskutočniť veci je skrátka dôležitejšie ako spoliehať sa to, že ich 

neskôr urobíme dokonalo. Ak ich budeme chcieť dokonalé, 

nebudeme ich mať nikdy – presne ako to dnes vidíme na 

Slovensku.

Ak HLAS dostane dôveru, budeme žiadať, aby nová vláda 

pripravila víziu rozvoja Slovenska do roku 2040. A aby tak urobila 

za účasti odborníkov z mnohých oblastí a v širokej 

celospoločenskej diskusii. Potrebujeme konečne na papieri vidieť 

hodnoty, na ktorých má naša krajina stáť. Aké ciele chceme 
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dosiahnuť a akými spôsobmi sa k nim dopracujeme. A budeme 

žiadať, aby takýto plán schválil aj parlament. Najlepšie ústavnou 

väčšinou. Tak sa majú robiť rozhodnutia, ktoré zaväzujú vlády na 

niekoľko volebných období dopredu. Ak to neurobíme, bude aj 

ďalšia vláda epizódou nekonečnej telenovely a tí, čo prídu po nej, 

budú hľadať ďalší nový začiatok. A tak to bude pokračovať stále 

dokola. Bez konca. 

Červená, červená, červená
Druhou výzvou na obnovenie dôvery v inštitúcie je orientácia na 

cieľ. Pretože vlády sa cestou často niekam stratia. 

Jeden príklad za všetky. Eduard Heger po nedávnej 

návšteve Izraela vyhlásil, že potrebujeme naštartovať inovácie. 

Ale kto dnes na Slovensku vlastne zodpovedá za štátnu politiku 

v oblasti vedy, výskumu a inovácií? A kto ju financuje? Rezort 

školstva? Rezort hospodárstva? Rezort investícií? Alebo Úrad 

vlády? Tí všetci majú s touto témou niečo do činenia, ale nikto 

nenesie konkrétnu zodpovednosť. 

Pred časom som počul rozprávanie významného 

slovenského vedca. Na troch vládnych úradoch hľadal podporu 

pre dokončenie svojho výskumného projektu, ktorý môže 

zachrániť tisíce ľudských životov. Z Úradu vlády ho odkázali na 

rezort investícií, odtiaľ na rezort zdravotníctva. S ministrom 

v demisii sa stretol presne v deň, keď prezidentke odovzdal svoju 
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rezignáciu. Koľko podobných príbehov sa odohráva v našej 

krajine práve teraz, keď čítate tieto riadky? 

Nestačí však len definovať cieľ. Na ceste musia byť 

„výstražné svetlá“, ktoré sa rozsvietia vždy, keď sa od neho 

odchýlime. To bola presne úloha spomenutej Implementačnej 

jednotky, ktorú som ako premiér zaviedol. Hoci jednotku už vláda 

hanebne rozpustila, ostala po nej napríklad metóda „semaforu“, 

teda kontroly vyjadrenej tromi príslušnými farbami. Také super už 

nie je, že pri mnohých kľúčových vládnych úlohách stále svieti 

červená. Červená – teda stojíme a nestíhame.

Krabice, hýbte sa!
Treťou výzvou je modernizácia samotnej vlády. Kto sa pozerá na 

zábery z jej rokovania, musí mať pocit, že sa zastavila v minulom 

storočí. Žiaľ, vizuálny efekt v tomto prípade plne zodpovedá 

realite.

Je to klasický obraz slovenskej politiky. Pred voľbami majú 

politické strany plno rečí o tom, ktoré ministerstvo treba zrušiť či 

naopak, aké treba vytvoriť nové. Ale akonáhle príde na povolebné 

porciovanie koristi, každý sa vrhne na to, čo práve leží na stole. 

Pretože keď sa raz uzavrie koaličná zmluva, je prakticky 

nemožné so štruktúrou ministerstiev pohnúť. Nikto si predsa 

nezruší svoj vlastný flek v prospech politického konkurenta.

A tak sa síce čas od času presunú nejaké kompetencie 
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z jedného rezortu na druhý, ale za tridsať rokov sme si nepoložili 

otázku: Zodpovedá ešte štruktúra vlády potrebám dnešného 

Slovenska? No nie, nezodpovedá.

Takáto zastaralá štruktúra je potom živnou pôdou pre 

politický mor s názvom rezortizmus. V čase, kedy sú problémy 

čoraz komplexnejšie a ďaleko presahujú možnosti jedného 

ministerstva, sa ministri neraz správajú v duchu upravenej 

feudálnej zásady „moje ministerstvo – môj hrad“. Jeden príklad 

za všetky: päť rokov sa ťahá otvorený spor medzi rezortmi 

zdravotníctva a sociálnych vecí o potrebe zmeniť prístup štátu 

k ľuďom odkázaným na dlhodobú starostlivosť. Kým sa však 

nedohodneme na tom, že tento problém treba riešiť komplexne, 

nič sa nezmení.

Aj preto HLAS ponúkne v prípade úspechu vo voľbách 

možným koaličným partnerom jasnú predstavu, ako by vláda 

mala fungovať a akým spôsobom by sa mali upraviť právomoci 

jednotlivých ministerstiev. Naše návrhy rešpektujú dlhoročné 

odporúčania OECD pre Slovensko aj skúsenosti z krajín, ku 

ktorým by sme sa chceli priblížiť. Predpoklad je však jasný: 

záujem ľudí musí byť pre vládu viac ako záujem politických strán. 

Nová vláda bude musieť nájsť odvahu urobiť základné zmeny. Aj 

na úkor vlastnej politickej moci. Jednoducho zatriasť krabicami 

a rozmiestniť ich nanovo.
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Vo voľ bách volíme aj premiéra
Zodpovedný za vládu je vždy premiér. Spravidla je to jediný člen 

vlády, o ktorého kresle rozhodujú priamo voliči vo voľbách. V jeho 

osobe sa spája moc s politikou. Toto spojenie označil poľský 

sociológ Zygmunt Bauman za manželstvo uzavreté v nebi, ktoré 

nemôže žiadny smrteľník rozdeliť. Ak je moc schopnosť zariadiť, 

aby veci fungovali, potom premiér ako politik rozhoduje, čo sa má 

urobiť a čomu naopak treba zabrániť. Ak štát zlyháva, je to práve 

premiér, ktorý nesie najväčší diel zodpovednosti. Slovensko musí 

po tridsiatich rokoch konečne zmeniť štýl vládnutia. 

Ak má mať premiér skutočné možnosti konať, musí na 

Úrade vlády vzniknúť centrum moci. Všade vo svete majú úrad 

predsedu vlády s konkrétnymi právomocami. Dnes je predseda 

vlády na Slovensku viac moderátorom zasadnutí kabinetu ako 

skutočným lídrom. Žiadnym spôsobom nemôže niečo prikázať 

konkrétnemu ministrovi, môže to uznesením spraviť len celá 

vláda. Minister skrátka rešpektuje premiéra len preto, lebo sa bojí 

odvolania. Nad konkrétnym výkonom práce ministra teda nie je 

žiadna skutočná kontrola, žiaden postih za nesplnené úlohy. A to 

treba zmeniť.

Pokiaľ bude mať predseda vlády takéto páky, môže sa 

venovať takzvaným premiérskym témam. Prierezovým 

a spoločensky najdôležitejším oblastiam, ktoré ďaleko presahujú 

dosah jedného rezortu. A môže sa sústrediť na konkrétne priority. 
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Úspešný trojnásobný britský premiér Tony Blair si napríklad 

vytýčil tri priority na každé volebné obdobie a dotiahol ich do 

úspešného konca. Každý týždeň volal príslušným úradníkom 

a informoval sa, ako so svojím projektom pokročili. Bolo mu úplne 

jedno, či úradník sedí na ministerstve alebo na stavebnom úrade. 

Dôležité preňho bolo, ako tento človek prispeje k jeho výsledku. 

Pretože nestačí vymyslieť silnú ideu, ale treba ju domyslieť 

a dotiahnuť do konca. Aby bola adresná a prinášala úžitok tým, 

ktorí ju skutočne potrebujú.

Premiérske témy sú najúčinnejším nástrojom na 

odstraňovanie rezortizmu, brzdy akéhokoľvek rozvoja. Vyžadujú 

však dôveryhodného, odborne i politicky zdatného 

a pripraveného predsedu vlády. Nezabudnime na to v septembri, 

keď pôjdeme voliť.

Samozrejme, už dnes počúvam, že sa spôsob vládnutia 

zmeniť nedá. Neverili by ste, ale dá sa to. Dá sa to, ak budú mať 

všetci v hlave, že pracujú pre Slovenskú republiku, a nie pre svoju 

stranícku centrálu alebo vlastných priaznivcov na ministerstve. 

Ak sa takto zmení myslenie ľudí, bude to skvelý základ na 

moderné a efektívne riadenie Slovenska. Sme päťapolmiliónová 

krajina, nie tanker, ktorý sa musí mesiac otáčať, aby zmenil kurz. 

Môžeme skúšať nové veci bez toho, aby sme na to potrebovali 

desaťročia.
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Buď me normálni!
Štvrtou výzvou je návrat k stavu, ktorý sa po troch rokoch zmätku 

a chaosu čoraz viac hlási o slovo. Hovorím o stave normálnosti.

Nie, nie je normálne, že sme na Slovensku mali takmer rok 

vládu bez dôvery. Nie je to normálne nikde na svete. Na 

Slovensku je to o to horšie, že sme mali mizernú vládu v demisii 

vedenú neschopným premiérom, ktorý namiesto práce pre ľudí 

robil politickú kampaň svojej novej strane.

Nie je normálne, aby sa všetky kauzy zmietli zo stola len 

preto, že je ich priveľa a novinárom sa ich nechce dosledovať do 

konca.

Nie je normálne, aby sme mali na Slovensku tri roky vojnu 

v polícii a prokuratúre a všetci sa tvárili, že je to „ok“. Nie je. 

A potom sa nečudujme, akú majú orgány činné v trestnom 

konaní dôveru u občanov.

Nie je normálne, aby nikto nebol schopný vyvodiť politickú 

zodpovednosť z osobného zlyhania. Nie je normálne, aby sme 

mali ministra vnútra, ktorý osemkrát čelí odvolávaniu 

v parlamente a je prilepený k svojej stoličke. A nie je normálne, 

aby sa týchto osem odvolávaní vydávalo za dôkaz o kvalite jeho 

práce. To je šialené, nie normálne.

Expremiér Heger nazval tento stav „krízou chaosu“. To je 

teda vskutku svetový unikát – ešte aj chaos sa u nás dostal do 

krízy. 
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Vo výpočte nenormálností bývalej vlády by sa dalo 

pokračovať ešte hodiny, ale to nie je cieľom tejto knihy. Takže ako 

z toho von?

Vozík alebo auto?
Normálna vláda má byť predvídateľná a má byť schopná 

predvídať. Musí hovoriť jedným hlasom – a hovoriť menej, zato 

viac konať. Ak raz vláda prijme nejaké opatrenie, nemôže jej 

minister vyjsť z rokovacej sály a otvorene toto opatrenie 

spochybniť. Je to vrcholne nekolegiálne, v mojej vláde by takýto 

pán už nebol ministrom. 

Komunikácia vlády musí byť zrozumiteľná. Začína sa už jej 

prvým dokumentom, teda programovým vyhlásením vlády. 

Namiesto desiatok strán textu, ako sa nad konkrétnym 

problémom „zamyslí“, „prehodnotí“ ho, „zváži“ či „preskúma“, by 

programové vyhlásenie budúcej vlády malo obsahovať, čo 

konkrétne vláda urobí a aký výsledok očakáva.  

Jednou zo slovenských priorít musí byť profesionalizácia 

štátnej služby. Vláda je len tak akcieschopná, ako kvalitní sú 

štátni úradníci. A to sme sa pred voľbami napočúvali sľubov, ako 

bude rozhodovať profesionalita, a nie stranícke tričko. 

Jasné – a potom prišiel Jozef Pročko a s cynickou gráciou 

povyberal prednostov okresných úradov výlučne v tričku OĽaNO. 

Transparentnosť a nestraníckosť ako vyšitá. 
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Štátny úradník musí chápať, čo od neho minister očakáva. 

Má vytvárať politiku alebo ju má zavádzať do praxe, teda 

odborne povedané implementovať. Všetci nemôžu robiť všetko. 

Spomínam si na jeden personálny audit štátnej správy, pri 

ktorom sa konzultanti úradníkov pýtali: „Koľko návrhov zákonov 

ste pripravili za sledované obdobie? Koľko materiálov ste 

predložili na rokovanie vlády? Koľkých pracovných skupín ste 

sa zúčastnili?“ A úradníci usilovne počítali. Mnohí z nich boli 

prirodzene hrdí na desiatky vládnych návrhov či stovky strán 

novej legislatívy. Počas auditu sa ich však nikto nespýtal, 

koľkým občanom vlastne pomohli a koľko verejných služieb 

skvalitnili. Akú verejnú hodnotu vlastne vytvorili. 

Štátny úradník zároveň musí mať svoju osobnú 

zodpovednosť. Jeho cieľom nie je vypĺňať lajstrá – jeho cieľom je 

pomoc ľuďom. 

Na jednom mojom stretnutí s ľuďmi mi mladá mamička 

trasúcim sa hlasom vyrozprávala srdcervúci príbeh svojho 

zdravotne postihnutého dieťatka. Rodina bola v ťažkej finančnej 

situácii, potrebovala od štátu príspevok na vozík aj na auto, aby 

malo dievčatko aspoň trochu znesiteľný život. Vypísali teda 

množstvo potrebných formulárov, do ktorých museli uviesť 

pomaly aj rodné meno babičky. A aká bola odpoveď úradov? 

Oboje určite nie, musíte si vybrať. Vozík alebo auto. 
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Čo je toto, preboha, za cynizmus? To je naozaj dôležitejšie, 

aby do bodky sedeli všetky predpisy, alebo aby sa ľuďom v núdzi 

pomohlo? Postup by pritom mal vyzerať úplne inak: úradníčka 

alebo úradník osobne navštívi rodinu, ktorá potrebuje pomoc. Na 

vlastné oči sa presvedčí, v akom stave je žiadateľ pomoci, 

a priamo na mieste o ňom rozhodne. S vlastným podpisom, 

s garanciou svojej profesionálnej autority. Takto vyzerá priateľský 

a ľuďom slúžiaci štát.

Nič už nebude, ako bolo
A napokon posledná, piata výzva na obnovenie dôvery v štát a jeho 

inštitúcie v očiach slovenských občanov. Odborne sa nazýva 

adaptácia na neistotu. Pretože neistota sa v dnešnom prudko 

meniacom sa svete stáva nie dočasným, ale trvalým javom.

Už od pandémie ľuďom otvorene hovorím: nič už nebude, 

ako bolo. Svet sa späť nevráti, hoci by sme si to možno mnohí 

želali. A my sa musíme pripraviť na to, aby sme nové a ťažké časy 

spoločne zvládli. Vrátane neistoty, ktorú prinášajú.

Zdrojov týchto neistôt je požehnane. Medzinárodné 

konflikty, ktoré sa nedajú predvídať. Ich drastické dôsledky na 

svetovú ekonomiku a bezpečnosť. Prudký rozvoj technológií, 

ktorý úplne vymaže mnohé doterajšie zamestnania a naopak, 

prinesie nové, doteraz nepoznané. Našťastie, človek má 

schopnosť prispôsobiť sa priamo vo svojich génoch. Inak by ako 
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živočíšny druh dávno vymrel, presne tak ako tie, ktoré sa 

prispôsobiť nedokázali. 

A tak musíme ľuďom veľmi úprimne povedať, že nie vždy 

budeme môcť prinášať riešenia ex ante, teda vopred. Ako 

povedal už citovaný sociológ Zygmunt Bauman: „Je len málo 

ľudí, ktorí rozmýšľajú o budúcnosti, a ešte menej takých, ktorí 

vedia, čo robiť.“ Musíme sa však o to zo všetkých síl snažiť, aby 

sme ľuďom dali nádej na lepšiu a kvalitnejšiu budúcnosť. 

Akokoľvek to bude náročné.

Na záver ešte jedna myšlienka. Žiadna vláda, ani tá budúca, 

nebude dokonalá. Ani žiadna politická strana nikdy nebola 

a nebude dokonalá. Ani vláda, ani strana nesplní všetky naše 

očakávania na 100 percent. Je však dôležité o tom vedieť 

a nemať to ako dôvod, prečo vo voľbách ostať doma. Ani linky 

verejnej dopravy nás nezavezú presne na to miesto, kam 

mierime. Preto si treba vybrať tú, ktorá je k tomuto cieľu 

najbližšie.

Jeden renesančný mysliteľ opísal dokonalosť ako stav, 

v ktorom by každá ďalšia zmena bola len zmenou k horšiemu. 

Slovensko však potrebuje veľa zmien k lepšiemu. Dnes 

naliehavejšie ako kedykoľvek predtým. Tak sa o ne poďme 

spoločne pokúsiť. Modernizácia je naša budúcnosť



4. kapitola Pocit 
na nezaplatenie
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„Viera, že je možné dosiahnuť bezpečnosť vyzbrojovaním 
národov, je osudnou ilúziou.“

Albert Einstein

Pocit bezpečia je ako zdravie. Kým ho máme, považujeme 

ho za samozrejmosť. Keď začne zlyhávať, zrazu zistíme, ako 

veľmi nám chýba. Je to veľmi vážna téma, a tak aj ja začnem 

vážnejšie.

Po páde železnej opony americký politológ Francis 

Fukuyama slávnostne ohlásil „koniec dejín“. Podľa jeho slov na 

svete definitívne zvíťazila liberálna demokracia. Skončil sa 

zásadný konflikt medzi dobrom a zlom, a tak už vlastne „dejiny“ 

nemá čo tvoriť. Po dlhej „bipolárnej“ vojne medzi kapitalizmom 

a komunizmom sa svet mal stať „unilaterálnym“ a podstatne 

šťastnejším miestom pre život.

Jeho politologický kolega Samuel Huntington vo svojom 

diele Stret civilizácii vykreslil úplne iný obraz budúcnosti: 

multipolárny svet, zložený z viacerých navzájom nezmieriteľných 

spoločenstiev. Kto sleduje svetové dianie od roku 1989, vie, že 

táto predpoveď bola omnoho presnejšia, ako ponúkol Fukuyama.

Napriek tomu si už niekoľko generácií Sloveniek a Slovákov 

zvyklo, že v civilizovanom svete okolo nás sa spory neriešia 

pomocou zbraní. Nie že by snáď vojny zmizli. Mnohé boli veľmi 
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krvavé a neraz vedené aj demokratickými svetovými 

mocnosťami. Ale skončením medzinárodných pretekov v zbrojení 

sa pojem vojna akosi vytratil zo slovníka reálnych hrozieb, pred 

ktorými sme varovali svoje deti.

Február minulého roka vzal tento pocit nadobro späť. To, čo 

sme poznali z historických filmov, dnes každý deň sledujeme 

v správach. A stále dúfame, že nás nikdy nič podobné 

nepostihne. Dal by Pán Boh. Aj ja si to vrúcne želám.

Ale pocit bezpečia sa v ľuďoch zrazu vytratil. A nielen pod 

vplyvom vojny, ale aj kríz, ktoré v uplynulých rokoch doslova 

zasypali svet. Zrazu sme prestali mať istotu, že náš život bude 

smerovať k lepšiemu. A v mnohých prípadoch aj istotu, že 

dokážeme naplniť svoje základné životné potreby – teplo, jedlo, 

pokojný spánok, bezpečný domov či potrebné informácie.

Za mojej vlády patrilo Slovensko k 25 najbezpečnejším 

krajinám sveta. Áno, svet sa zmenil. Ale túžba ľudí po bezpečí sa 

nezmenila. Je najvyšší čas zadať bezpečie ako jednu z najvyšších 

priorít pre budúce vlády. Svet ovplyvniť nevieme, ale svoje 

domáce úlohy áno. A za mnohé z nich máme stále nedostatočnú. 

V požiari vojny
Úprimne, šokovali ma zábery rakiet vybuchujúcich v obytných 

štvrtiach Kyjeva. Nemohol som tomu veriť. Sedemdesiat rokov 

od najväčšieho krviprelievania v dejinách sa v našej 
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bezprostrednej blízkosti opäť rozhorel vojnový konflikt a začali 

umierať nevinní ľudia.

Bol to pre mňa šok. A dovolím si tvrdiť, že pre všetkých. Aj 

pre tých, ktorí už na druhý deň bohorovne vyhlasovali, že „to sa 

predsa dalo čakať“. Nedalo. V civilizovanom svete sa takto spory 

jednoducho neriešia, nech je agresorom hocikto.

S Vladimirom Putinom som osobne rokoval v roku 2019, keď 

som na všetkých svetových stranách naprával pošramotené 

meno Slovenska po vražde novinára Jána Kuciaka a jeho 

snúbenice. Vtedy som zavítal do Bieleho domu aj do Kremľa, 

hovoril som s čínskym prezidentom a prijal ma aj Svätý Otec. 

Z polhodinového rozhovoru s ruským vodcom sa určite nedá 

urobiť komplexný obraz ani o ňom, ani o jeho národe. Ale úprimne 

sa priznám, vtedy sa mi zdal príčetný. Možno som stále mal 

v hlave predstavu niekdajšieho agenta tajnej služby, ktorý sa 

rozhoduje striktne racionálne a v žiadnom prípade neurobí krok, 

ktorý sa nedá logicky vysvetliť a ktorý mu za každého možného 

vývoja môže iba uškodiť.

A predsa sa tak stalo.

Manévre ruskej armády na ukrajinských hraniciach som 

podobne ako mnohí ostatní považoval najmä za demonštráciu 

sily. Za hrozbu a znamenie, že aj Rusko má svoje bezpečnostné 

záujmy a nenechá si ich ohrozovať možným vstupom Ukrajiny do 

NATO. No táto otázka vôbec nebola na stole, hoci asi mala byť. 
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Môžeme len hádať, či by jasné ubezpečenie, že náš sused sa 

v najbližších rokoch do NATO nechystá, nemohlo na poslednú 

chvíľu situáciu upokojiť. Nech to však bolo akokoľvek, nič z toho 

neospravedlňuje vojenskú agresiu voči menšiemu susedovi, 

ktorý na rozdiel od Ruska nedisponuje jadrovými zbraňami. Ešte 

raz – NIČ.

Ak som musel obdivovať ešte niečo, tak predovšetkým 

odhodlanie Ukrajincov brániť svoju vlasť. Nebyť tohto odhodlania, 

je zrejme za pár dní či týždňov po vojne. Vojenská prevaha Ruska 

bola obrovská. Napriek tomu to Ukrajinci nevzdali a bránia sa 

dodnes. Je to strašné kvôli tisícom nevinných ľudí, ktorí v tejto 

vojne prišli a ešte prídu o život.

Do tankoch na Kyjev!
Vojna bola šokom pre celý svet a na slovenskej politickej scéne 

okamžite sa vynorili otázky: Ako sa k nej postaviť? Čo má byť pre 

Slovensko prioritou?

HLAS na tieto otázky odpovedal jasne. Prioritou politikov 

musí byť bezpečný život ľudí, ktorí im dali mandát. Čiže občanov 

Slovenskej republiky. Tak sa správa každý jeden štát, keď ho 

história postaví pred podobnú skúšku.

Bola to nesmierne vážna situácia, pretože granáty 

vybuchovali doslova pár desiatok kilometrov za našimi 

východnými hranicami. Slovensko sa nesmelo dať žiadnym 
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spôsobom zatiahnuť do tohto konfliktu, ktorý mohol kedykoľvek 

prerásť v celosvetovú konfrontáciu s nedozernými následkami. 

Vojenský konflikt Ruska s členmi NATO by sa s veľkou 

pravdepodobnosťou skončil jadrovou vojnou so stovkami 

miliónov obetí. A ak by niekto prežil, nevedel by, či sa má z toho 

tešiť, alebo banovať. 

Neváhali sme jasne povedať, kto je v tejto vojne agresorom: 

je to Ruská federácia, ktorá z vlastného rozhodnutia zaútočila na 

Ukrajinu a dodnes popiera jej samotné právo na existenciu. 

A agresor v každej vojne musí čeliť adekvátnej odpovedi 

medzinárodného spoločenstva na svoje konanie. Za zločin musí 

prísť trest.

Európska únia, ktorej sme členmi, reagovala mnohými 

ekonomickými sankciami voči Rusku. Nemám s tým problém 

a vždy som žiadal, aby Európa v takýchto chvíľach postupovala 

spoločne. Najhoršie, čo sa totiž môže stať najmä malým štátom, 

je robiť zo seba hrdinu a prijímať vlastné, stokrát drastickejšie 

opatrenia, len aby nás v Bruseli niekto potľapkal po pleci za 

odvahu.

Od začiatku som však pri debatách o sankciách 

upozorňoval: „Prijmime také, ktoré poškodia útočníka, a nie 

samotnú Úniu.“ S hrôzou som počúval hysterické vrieskanie 

mnohých slovenských politikov, ako sa „okamžite“ musíme 

odstrihnúť od ruskej ropy a plynu. Napadlo niekedy tieto dámy 
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a pánov, čím chceme potom poháňať naše autá a náš priemysel? 

Áno, Slovensko bolo do obrovskej miery závislé na ruských 

energetických surovinách. Problém nebol v plynovodoch či 

ropovodoch, tie ešte sociálnodemokratické vlády, vrátane tej 

mojej, poprepájali so všetkými susedmi, aby sa rozšírili možnosti 

dodávok. Problém bol so zdrojmi. V blízkom okolí jednoducho 

nebolo nič, čo by sa cenou a dostupnosťou vyrovnalo ruskej rope 

a plynu.

A preto sme hovorili: áno, odstrihnime sa, ale pomaly 

a s rozumom. Nie tak, že naši dôchodcovia budú doma sedieť 

v kožuchoch a baraniciach a naši robotníci budú od zimy 

podupkávať vo fabrikách pri vyhasnutých peciach. Urobme to 

v horizonte niekoľkých rokov, nie zbrklo a okamžite.

Paradoxné pritom bolo, že hoci nás by tento jednostranný 

krok zásadne ekonomicky ohrozil, Rusko, ktoré malo byť jeho 

skutočným cieľom, by ho možno ani nepocítilo. Svoje suroviny 

proste predá cez iné krajiny, na ktoré sa žiadne embargo 

nevzťahuje – akurát drahšie, aby niečo ostalo aj 

sprostredkovateľovi.

Preto opakujem: trest za zločin musí prísť. Ale voči 

zločincovi, nie voči obeti ani voči svedkom. Skúsme to mať na 

pamäti v budúcnosti počas hlasovania v Európskej rade.
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Odmietnutie pomoci páli ako zrada
Od samotného začiatku vysielala Ukrajina zúfalé prosby 

o pomoc. Jej armáda síce bola oveľa lepšie pripravená ako 

kedysi, pretože nezákonná anexia Krymu ju poučila, že mocný 

sused si na naplnenie svojich veľmocenských chúťok nebude 

vyberať prostriedky. No napriek tomu Ukrajine chýbalo takmer 

všetko, predovšetkým zbrane.

A opäť tá dilema. Ako pomôcť napadnutému susedovi 

a nenechať sa zatiahnuť do vojny so všetkými strašnými 

dôsledkami? Ako mu poskytnúť zbrane, aby nechýbali 

slovenským vojakom pri obrane vzdušného a, nedajbože, aj 

pozemného priestoru? A poskytovať ich vôbec?

Mnoho ľudí v regiónoch mi v tom čase vravelo, že máme 

kašlať na nejakú Ukrajinu, dajme od toho ruky preč a nepošlime 

im ani náboj. Čo nás do toho? To nie je naša vojna.

Nuž, je a nie je. A tak som vždy odpovedal: „Skúste si 

predstaviť, že by takto niekto napadol Slovensko a my sami by 

sme sa rozhodli, že budeme brániť vlasť pred agresorom. Z nášho 

vlastného rozhodnutia, odvahy a statočnosti. Zúfalo by sme 

prosili priateľov, aby nám vojensky pomohli, nech – ľudovo 

povedané – majú naši vojaci čím strieľať. A dostali by sme 

odpoveď, že to nie je naša vojna, nedáme vám nič, aby sme sa do 

toho zbytočne nezamotali.“
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Jediné, čo by v nás ostalo, by bol pocit nekonečnej 

medzinárodnej zrady. Naši starí rodičia si ho dobre 

pamätajú – zažili ho niekoľkokrát.

A preto sme povedali, že áno, pomôžme našimi prebytkami. 

Ak máme niečo, čo Slovensku nechýba, pošlime to na východ. 

Ale neposielajme tam techniku, za ktorú nemáme náhradu. 

Pretože či sa to zahraničnopolitickým „jastrabom“ páči, alebo 

nie, naším prvotným záujmom je zaručiť bezpečnosť 

a nedotknuteľnosť slovenského územia.

Je smutným slovenským špecifikom, že okolo tejto zdanlivo 

jednoduchej otázky sa rozpútala vnútropolitická bitka na život 

a na smrť. Vláda zlyhala ako obvykle, pretože ľuďom vedome 

a verejne klamala. Potom sa nemôže čudovať, že jej občania 

nerozumejú a nebudú jej kroky podporovať.

Minister obrany Jaroslav Naď v priamom prenose v popredí 

záberu odchádzajúceho protiraketového systému S-300 tvrdil, 

že zbraň nikam neodchádza – a na druhý deň bola na Ukrajine. 

Pri spore o vyslanie slovenských migov páni Naď a Heger otočili 

toľkokrát, že bežný človek sa v ich rečiach úplne stratil a silno 

vnímal len jediné – rýchlo, rýchlo musíme naše migy poslať na 

Ukrajinu. Čo na tom, že za ne zatiaľ nemáme náhradu, čo na tom, 

že odvolaná vláda nemala na takéto rozhodnutie žiadnu 

právomoc, čo na tom, že podstatne silnejšie a väčšie krajiny nad 

takýmto krokom podstatne dlhšie rozmýšľali a mnohé rozmýšľajú 
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dodnes? Hegerova vláda nie. Pripomínala mi hybského zbojníka 

Pacha: „Na kone! Ale my kone nemáme… Tak potom utekajme!“

Je pekné povedať, že nepotrebujeme vlastný protiraketový 

systém, lebo nám ho spojenci požičajú. Je pekné povedať, že 

nepotrebujeme vlastné letectvo, lebo celý slovenský vzdušný 

priestor postrážia spojenci. Len nepočítame s jednou vecou. Pri 

prvých vážnejších problémoch by každý jeden štát svoje 

požičané zbrane veľmi rýchlo stiahol domov, aby chránili jeho 

vlastných občanov. Lebo ich záujmy má každá jedna vláda na 

prvom mieste. Pandémia bola v tomto mimoriadne užitočnou 

školou a ja som ju absolvoval na vlastnej koži.

Ale odmietam aj druhý extrém. Povedať, že Ukrajine sme 

nemali dať a nedáme ani jeden náboj, sa možno prihovára 

niektorým voličským skupinám a prinesie aj nejaké tie stranícke 

preferencie. Ale nie je to ani zodpovedné, ani štátnické. Je to len 

populisticky zbabelé. Vrátilo by sa nám to pri prvej príležitosti, 

keby sme pomoc potrebovali my.

Nedávno som sa ako jediný zástupca slovenskej sociálnej 

demokracie zúčastnil na medzinárodnej konferencii týchto strán 

v Poľsku. Debata sa, samozrejme, Ukrajine nemohla vyhnúť. 

Dodnes vidím to udivene zdvihnuté obočie nemenovaného 

zahraničného kolegu, keď sa na chodbe opýtal: „Čo to na tom 

Slovensku vystrájate? Prečo z toho robíte politickú vojnu? 

Pomôcť treba, v primeranej miere, a má sa na tom zhodnúť celá 
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politická scéna.“ Hovoril mi z duše. Ibaže časy, kedy sa slovenskí 

politici dokázali zjednotiť aspoň v kľúčových 

zahraničnopolitických prioritách, sú beznádejne preč.

Načo NATO?
Ako sa teda má Slovensko postaviť k vojenským hrozbám 

v budúcnosti? Čo majú byť jeho priority? Sú to veľmi zložité 

otázky, ale ľudia na ne musia dostať odpoveď.

Má Slovensko ostať členom NATO? Áno, určite má. Práve 

tento spojenecký zväzok nám garantuje, že si prípadný agresor 

dobre rozmyslí, či sa pustí do vojnového konfliktu. Nie s malou 

krajinou a jej malou armádou, ale s celým spoločenstvom 

tridsiatich krajín sveta, vrátane ekonomicky a vojensky 

najsilnejších. Môže za to najznámejší článok 5 Severoatlantickej 

zmluvy: Ozbrojený útok proti jednej alebo viacerým zmluvným 

stranám bude považovaný za útok proti všetkým.

Je NATO jedinou možnou bezpečnostnou garanciou 

Slovenska? Dnes áno, v budúcnosti to tak byť nemusí. Veľmi sa 

prihováram za to, aby sa Európska únia postupom času pokúsila 

vytvoriť si svoju vlastnú „európsku armádu“. Nielen na 

odstrašenie možných útočníkov, ale napríklad aj na to, aby 

v krízových situáciách dokázala pomôcť na ohrozenom mieste 

európskych hraníc. Ak máme ambíciu, aby Únia bola raz svetová 

veľmoc – a ako jej členovia by sme ju mali mať –, bez vlastnej 
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vojenskej sily sa jednoducho nezaobíde. Samozrejme, ani bez 

mnohých ďalších zmien – ale bez spoločnej armády bude Európa 

vždy hrať len druhé husle.

Má Slovensko v týchto ekonomicky ťažkých časoch míňať 

peniaze na zbrojenie? Áno – v rozumnej miere. Samozrejme, 

jednoznačnými prioritami musí byť pomoc ľuďom, aby ďalej 

nechudobneli. Ale výzbroj slovenskej armády nemôže byť zbierka 

harabúrd, ktoré sa v nej za tie roky nakopili. Aj moja vláda 

rozhodla o nákupe nových stíhačiek F-16, pretože staré migy 

jednoducho dosluhovali. Preto treba obmeniť to, čo už nefunguje, 

ale obmedziť sa naozaj len na to nevyhnutné. Aby sme sa zasa 

raz nestali užitočnými idiotmi veľkých krajín, ktoré sa za drahý 

peniaz zbavia lacnej výzbroje a ešte sa na tom budú dobre 

zabávať.

Má zmysel Slovensko brániť, ak by bolo kedykoľvek 

napadnuté? Jednoznačne áno. Chápem, že robiť ramená počas 

mieru je jednoduchšie ako zdvihnúť zbraň za vojny a dobrovoľne 

sa v zákope vystaviť nepriateľskej paľbe. Ale úprimne hovorím, 

že ako bývalého predsedu vlády ma mrzí, keď vidím tie 

desaťtisíce žiadostí o zbavenie povinnosti narukovať v prípade 

vojny. Mrzí ma, keď počujem „influencerov“ a „intelektuálov“, ako 

by v prípade konfliktu radšej sadli na prvé lietadlo a odleteli 

niekam do tepla a bezpečia. Je to možno fajn riešenie pre 

jednotlivca – ale ak by to urobili všetci, Slovensko je za pár dní 
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vygumované zo svetovej mapy. A snáď nám štát, o ktorý sa 

generácie našich predkov usilovali celé storočia, stojí za to, aby 

sme ho nenechali napospas prvému votrelcovi.

Viem, že to bude znieť všelijako, ale dostávam tú otázku 

často, a tak na ňu odpoviem aj tu: „Áno, v prípade vojny by som 

aj ja šiel brániť svoju vlasť.“ Určite nie bez strachu. Neverím 

ľuďom, ktorí ma presviedčajú, že by sa nebáli. Ja by som sa 

určite bál o svoj život, ako sa oň bojí každý. No napriek tomu by 

som šiel. Sú chvíle, keď prekonanie strachu nie je 

sebaprezentáciou, ale povinnosťou voči svojmu spoločenstvu. 

Dnes by sme neoslavovali hrdinov Slovenského národného 

povstania, ak by pred 79 rokmi neprekonali svoj vlastný ľudský 

strach. A veľmi sa obávam, že dohodnuté heslo „začnite 

s vysťahovaním“ by dnes mnohí ľudia zobrali doslovne.

Bezpečný dom, bezpečná záhrada
Pocit bezpečia je však oveľa širší ako mier. Bezpečím nemyslíme 

len to, že ľudia nemusia utekať do krytu pri leteckom poplachu. 

Patrí k tomu aj pocit istoty, že sa im nemôže nič stať v ich 

bezprostrednom okolí. Že budú mať vždy k dispozícii cenovo 

dostupné a zdravotne kvalitné potraviny. Aj to, že v zime budú 

mať čím kúriť a nebudú si musieť svietiť petrolejkou.

Pocit bezpečia priamo na ulici, v dome či byte je 

slovenskými politikmi mimoriadne podceňovaný. Koľkokrát mi 
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pritom ľudia na výjazde v regiónoch hovoria, že v tých našich 

záhradách ani nemá zmysel niečo pestovať, lebo to zlodeji oberú 

ešte nezrelé. Keď začnú po nociach vystrájať opití susedia, 

nedomôžete sa ochrany. A nehovoriac už o najrôznejších 

podvodníkoch, ktorí sa od nás snažia na sto spôsobov vylákať 

peniaze.

Je na to pritom jednoduchý a účinný spôsob. Kamerový 

systém všade, kde sa len dá. Moja vláda vyčlenila jedenásť 

miliónov eur pre mestá a obce, aby pomocou kamier mohli ich 

mestské či obecné polície v spolupráci s tou štátnou zasiahnuť 

čo najrýchlejšie. Koľko myslíte, že na to dala súčasná vláda? Kto 

tipol nulu, vyhráva.

Ale nielen kamerové systémy, ale aj samotnú políciu treba 

posilniť a naplniť zmysel jej existencie. Heslo na policajných 

autách „pomáhať a chrániť“ neznamená pomáhať spriazneným 

politikom a chrániť gaunerov. Tri roky sme v novinách čítali len 

o politickom prenasledovaní opozície, demonštráciách sily pri 

zatýkaní predstaviteľov bývalých vlád alebo o vojne v polícii. 

Nie o tom, že policajný zbor je personálne poddimenzovaný 

a na skutočnú prácu mu neostáva čas. Človek sa necíti 

bezpečný, keď sa dozvie o zatknutí opozičného politika. Cíti sa 

bezpečný, keď vidí policajtov na svojej ulici. Keď vie, že hranice 

štátu sú zabezpečené pred nevítanými návštevami a že sa 

polícia dokáže účinne a efektívne vyrovnať s drobnou 

Ľahká hádanka.
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kriminalitou, ktorá má v očiach ľudí oveľa závažnejšie dôsledky 

ako stokrát zamotané a roky sa vlečúce „kauzy“.

Tým v žiadnom prípade nehovorím, že podozrenia na 

najvyššej úrovni sa nemajú vyšetrovať. Majú – na základe zákona 

a dôkazov. Nech sa každé podozrenie riadne vyšetrí, a keď ho 

nezávislý súd právoplatne potvrdí, musí vinníka stihnúť 

spravodlivý trest. Je jedno, z akej je strany, či je bohatý alebo 

chudobný – padni komu padni. Ale niektorí politici si z časti 

polície a prokuratúry spravili svoje stranícke úderky a to sa musí 

konečne skončiť.

Deravé hranice
Zabezpečené hranice nespomínam náhodou. Majú byť zárukou, 

že na Slovensko vstúpi len ten, koho si tu želáme.

Migračná kríza v roku 2015 bola obrovským zásahom do 

ekonomického, kultúrneho i bezpečnostného srdca Európy. Vždy 

som hovoril, že áno, pomôžme ľuďom, ktorí utekajú pred vojnou 

a ktorým hrozí smrť či väzenie. Ale nezamieňajme útek pred 

smrťou a prirodzenú túžbu po lepšom živote. Namiesto 

vydesených žien či detí vstupovalo vtedy do Európy až príliš 

mnoho mladých, zdravých a silných mužov, od ktorých by človek 

očakával skôr boj proti uchvatiteľom slobody ako útek do 

bezpečia.
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Slovensko vtedy jasne odmietlo kvóty na migrantov, 

a pokiaľ bude HLAS súčasťou budúcej vlády, bude ich odmietať 

aj naďalej. Neexistuje, aby nám Brusel predpisoval, koľko 

utečencov „musíme“ prijať bez ohľadu na naše vlastné 

predstavy. Počet prijatých migrantov je a musí ostať rozhodnutím 

každého jedného štátu.

Migračná kríza však aspoň zobudila slovenské 

bezpečnostné zložky a tie sa začali oveľa viac starať o to, aby 

hranice neboli korzom a aby na Slovensku neostávali tí, ktorí sem 

prišli nelegálne. Posilnilo sa ich technologické vybavenie a naučili 

sa riešiť dovtedy neznámu problematiku. Všetci sme pochopili, že 

naša východná hranica je zároveň hranicou schengenského 

priestoru a musí byť zabezpečená tak, aby bez vedomia 

hraničnej polície neprekĺzla na Slovensko ani myš. A presne tak 

musia konať aj iné štáty, ktoré sa strážením vlastnej a zároveň 

schengenskej hranice podieľajú na našej bezpečnosti.

Nikdy som nerozumel postoju bruselských byrokratov, keď 

začali maďarského premiéra Viktora Orbána vykresľovať ako 

bezcitného odľuda za to, že chránil svoju schengenskú hranicu aj 

pomocou bariér, plotov či ozbrojených ťažkoodencov. Nemalo by 

to byť náhodou naopak? Že Európa takéto stráženie ocení 

a v prípade potreby je pripravená zo svojich programov 

poskytnúť danej krajine aj pomoc, ak je náhodou dôkladné 

pokrytie hranice nad jej sily? 
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Matovičova a Hegerova vláda sa s nelegálnou migráciou 

vyrovnali tak ako so všetkým ostatným – fiaskom 

a medzinárodnou hanbou. Po pätnástich rokoch bezstarostného 

cestovania v schengenskom priestore nám Česi i Rakúšania 

zrazu na celé týždne zavreli hranice a kolóny pred nimi začali 

pripomínať neblahé časy železnej opony. Naši susedia nám 

pritom dôvod povedali až nediplomaticky priamo: neviete si 

urobiť poriadok na hraniciach a nelegálni migranti prechádzajú 

cez Slovensko ako nôž maslom. Ak to neprekáža vám, je to vaša 

vec, ale nám to prekáža, a preto hranice zavrieme, kým si u seba 

neurobíte poriadok.

Hádam nečakáte, že by za to osemkrát odvolávaný 

a beznádejne skompromitovaný minister vnútra Roman Mikulec 

prevzal nejakú zodpovednosť.

No hovoríme najmä o budúcnosti, a tu sa pri migrácii musím 

na chvíľu pristaviť, lebo pri pohľade na našu demografickú krivku 

je situácia trochu zložitejšia. Zdôrazňujem, že teraz hovorím 

o legálnych, nie nelegálnych migrantoch. Ešte raz – legálnych, 

teda tých s pasom a vstupnou pečiatkou. 

Slovensko starne a demografický vývoj je neúprosný. Detí 

sa rodí podstatne menej, ako by zdravý vývoj spoločnosti 

potreboval. Povedané veľmi surovo, ale pravdivo – Slovensko 

pomaly vymiera. Dôsledok sa naplno ukáže až o pár desaťročí: 

budeme mať o státisíce viac dôchodcov a o státisíce menej 
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pracujúcich, z ktorých odvodov sa priamo financujú dôchodky. 

V krízovom scenári bude na jedného seniora menej ako dvaja 

pracujúci. A to pre výšku dôchodkov znamená vážny problém.

Tento problém treba riešiť na troch frontoch. Na tom prvom 

prijať množstvo prorodinných opatrení, ktoré odstránia 

ekonomické strašiaky pri zakladaní rodiny. Skrátka, aby 

narodeniu dieťatka nestála v ceste len obava rodičov, či budú 

mať na kočík a na plienky. Mnoho takýchto opatrení už 

v minulosti vlády sociálnej demokracie vrátane tej mojej urobili 

a množstvo ďalších treba prijať čo najskôr.

Po druhé, musíme sa reálne snažiť, aby nám mladí ľudia 

neodchádzali do zahraničia inak ako len dočasne. Jasne, nech 

idú, vidia svet, naučia sa nové veci a inšpirujú sa vyspelejšími 

krajinami. Ale nech sa potom vrátia domov a podieľajú sa na 

rozvoji spoločnosti, ktorá ich pomohla vychovať.

No ani tieto dva fronty nemusia stačiť, pretože je 

celoeurópsky trend, že mladí ľudia splodenie potomka odkladajú. 

Chcú sa najprv venovať kariére a materiálne sa zabezpečiť, na 

deti podľa sebe majú čas. Ibaže ten čas sa pomaly, ale isto míňa 

a nakoniec máme ako bežnú realitu jednodetné či bezdetné 

rodiny.

A tu si Slovensko jednoducho bude musieť pomôcť ľuďmi, 

ktorí sú ochotní prísť sem pracovať, platiť dane a podieľať sa na 

rozvoji krajiny. Ľuďmi s rovnakým alebo podobným kultúrnym 
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kódom, ktorí nebudú cítiť potrebu vyčleňovať sa zo spoločnosti, 

ale stanú sa jej organickou súčasťou. A nehovorím len 

o robotníkoch, ktorí radi vezmú aj menej platenú prácu. Hovorím 

o šikovných vedcoch, lekároch, programátoroch, skrátka 

o všetkých, ktorým nebude robiť problém prispôsobiť sa životu 

na Slovensku a poňať ho ako svoj druhý domov nielen 

ekonomicky, ale aj v srdci. 

„Cudzie nechceme a svoje si nedáme“ je pekné heslo do 19. 

storočia. Súčasnosť je o kúsok zložitejšia. Nezatvárajme preto oči 

pred starnúcou slovenskou populáciou a nezatvárajme dvere 

pred ľuďmi, o ktorých sami stojíme. Možno nám samým raz prídu 

vhod, keď sa o nás bude treba postarať.

Easy krízy
K pocitu bezpečia neodňateľne patrí ešte niečo: istota, že ak 

príde akákoľvek kríza, predstavitelia štátu vedia, ako ju zvládnuť. 

Niet nič horšieho, ako keď sa človek bezmocne prizerá na stádo 

vyplašených srniek, ktoré ozlomkrky utekajú raz na jednu, raz na 

druhú stranu. Vtedy oprávnene čaká, že sa predstavitelia štátu 

stanú skutočnými vodcami národa, na ktorých sa dá spoľahnúť. 

Levmi, nie srnkami.

Pozerám sa na fotku slovenskej vlády a dumám, koho viac 

mi pripomína. 

Sú pracovné pozície, o ktoré 
Slováci nemajú záujem
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Objektívne ale treba priznať, že krízy sa na Hegerovu 

a Matovičovu vládu doslova vyrojili. Ale rovnako objektívne treba 

priznať, že v každej z nich zásadným spôsobom zlyhali. Veď si ich 

spolu prejdime.

O pandémii píšem na inom mieste a jej výsledky každý 

pozná. Horor, ktorý si vyžiadal desaťtisíce zbytočných obetí. 

Ak by som ako premiér musel opäť čeliť takémuto nešťastiu, 

postupoval by som úplne rovnako ako počas prvých troch 

týždňov pandémie. Jasné, rýchle a všetkým zrozumiteľné 

riešenia, ktoré vďaka svojmu účinku nemusia trvať dlho. Žiadne 

atómovky, žiadne fanfarónstvo, žiadna snaha o svetovú 

senzáciu. Len zodpovednosť voči ľuďom, jasná komunikácia 

a rázne skutky. A ak vo svete vymyslia niečo, čo funguje, nesnažiť 

sa za každú cenu mať lepší nápad. Nevymýšľať koleso.

Vojna na Ukrajine a s ňou súvisiaca utečenecká kríza bola 

ďalšia pohroma. Štát bol absolútne nepripravený, a to napriek 

všetkým dodatočným rečiam niektorých ministrov, ako bola 

vojna „dávno jasná“. V prvé dni sme ani netušili, kto na Slovensko 

prichádza, a utečenci zaplavovali pohraničné oblasti, vlakové 

stanice i núdzové záchytné tábory.

Ako sa už za posledné tri roky stalo nedobrým zvykom, nie 

vláda, ale mestá a obce spolu s mnohými dobrovoľníkmi museli 

zabrániť kolapsu na hraniciach. Moju úctu majú všetci starostovia 

a primátori, ktorí sa dokázali s novými problémami vyrovnať 
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Za ľuďmi 
na Sloven-
sku budem 

jazdiť do 
posledného 

momentu 
(Brezno, 

marec 2023).

S mamičkou, oteckom a mojou sestrou Evkou 
(z rodinného alba).
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So Zuzkou, Braňom a Deniskou 
(pochod Zlatno, Skycov 2022)

Moja obľúbená momentka zo spolčené túry na hrad Hrušov 
(august 2022).
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Naša ľudová kultúra a náš folklór sú najkrajšie na svete!

Spomienka na moje búranie na Rázsochách.
Žiaľ, poslednú aktivitu, ktorú tam štát vykonal.
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Ako predseda parlamentu a vicepremiér vlády som dokončil pilotný
preukaz. Nie ako rozmar, ale chcel som dokázať, že sa v tom veku eště

viem niečo naučiť.

Keď si 
potrebujem 
vyčistiť hlavu, 
je pre mňa 
hlasné lesné 
ticho a zelená 
vôňa stromov 
jeden z na-
jlepších lieku. 
Na slovenskú 
prírodu 
nedám nikdy 
dopustiť!
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22. Marca 2018, prezidentský palác, menovaní premiérom  
Slovenskej republiky. Na ten deň nikdy nezabudnem.

Gery, keď bol 
ešte malé 

šteniatko...
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Odvtedy 
už ale 
„trochu“ 
vyrástol!

Problémy je treba riešiť medzi ľuďmi. Nie od stola v bratislavskej kancelári.
(Prešov, 1. máj 2023)
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a ktorým sa namiesto uznania dostalo od vlády akurát urážok 

a posmechu. A môj úprimný obdiv majú všetci, ktorí dokázali na 

dva či tri týždne zanechať vlastné zamestnanie a 24 hodín denne 

pomáhať tragicky skúšaným ženám a deťom. Slovensko opäť raz 

ukázalo svoju vľúdnu tvár plnú pochopenia a solidarity.

Lenže ťažko udržať ľudí v nadšení, keď ešte aj utečeneckú 

krízu dokázalo OĽaNO zneužiť na svoje stranícke kšefty. Opäť 

začali ako zajace z klobúka vyskakovať rôzne, dovtedy neznáme 

„firmičky“, ktoré za ťažké peniaze zo štátnej kasy pripravovali 

„strategické dokumenty“ či „manažment migrácie“. Minister 

Mikulec zasa raz tragicky zlyhal a jediné, čo sa k tomu dá 

povedať, je, že už to každý bral ako úplne normálne. 

Mimochodom, toto treba Matovičovej a Hegerovej vláde uznať: 

naučili ľudí, aby si „zvykli“.

Takže čo do budúcnosti? Štát musí mať pripravený 

a odskúšaný svoj krízový manažment, ktorý sa v ťažkej chvíli už 

len aktivuje. Každý musí vedieť, čo má robiť a kde je jeho miesto. 

Všetky „stratégie“ musia byť vopred pripravené príslušnými 

štátnymi orgánmi – to je ich práca, za ktorú úradníci berú plat.

V praxi to znamená odstrániť všetky možné duplicity medzi 

jednotlivými riadiacimi orgánmi a jednoznačne určiť, kto je za čo 

zodpovedný. Dnes máme krízové podsystémy na civilnú ochranu, 

hospodársku mobilizáciu, záchranné zložky a ďalšie. Je jasné, že 

potom ľavá ruka nevie, čo robí pravá. Potrebujeme mať vopred 

Kiež by takých 
chvíľ bolo 
viac.
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zadefinované situačné plány, aby každý krok krízových orgánov 

mal rýchlu, predvídateľnú a koordinovanú odozvu v celej štátnej 

správe. Je jedno, či sa rieši vojnové ohrozenie, živelná pohroma 

alebo priemyselná havária. Spravíme proste jeden fungujúci 

systém, aby už nikdy nebola hlavnou disciplínou pri zvládaní krízy 

improvizácia.

Chrániť zdravie a bezpečnosť ľudí a minimalizovať škody na 

ich majetku – to je jasné zadanie, ktoré od nás v prípade 

volebného úspechu príslušné orgány dostanú.

Bez tepla, bez jedla
Už po pár mesiacoch vojny bolo jasné, že jej následky tvrdo 

zasiahnu aj ekonomiku. A tak bola za rohom ďalšia 

kríza – tentokrát s prívlastkom energetická.

Zo strany vlády to opäť nebola žiadna výhra, ale tu treba 

spravodlivo povedať, kto spáchal dedičný hriech na slovenskej 

energetike. Boli to pravicové vlády Mikuláša Dzurindu, ktoré 

sprivatizovali, čo sa dalo. Každú jednu privatizáciu zároveň 

sprevádzal korupčný škandál – je teda zrejmé, čo bolo jej hlavnou 

motiváciou. Dzurinda, Mikloš a ich pravicoví kamaráti nás 

dennodenne presviedčali, že „štát je ten najhorší 

vlastník“ – a potom zlaté sliepky slovenskej ekonomiky predali 

priamo do rúk iného štátu. Nie súkromného investora, ale cudzích 

štátnych podnikov. Ak by v trestnom zákone existoval paragraf 
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ekonomickej vlastizrady, títo páni by sa dodnes pozerali na svet 

spoza mreží.

Temná stránka privatizácie sa ukázala práve počas 

energetickej krízy. Neschopná vláda by možno aj chcela pomôcť 

ľuďom – ale nemala na to dostatočné nástroje. Jadrové 

elektrárne, distribučné sústavy, to všetko bolo v zahraničných 

rukách. A tam ide o zisk, nie o pomoc nejakým Slovákom.

Dá sa to však zmeniť a treba to zmeniť. Ak už spomenuté 

Nórsko intenzívne pracuje na zoštátnení tamojších plynovodov, 

niet žiadneho dôvodu, prečo by sme to nemali spraviť aj na 

Slovensku.

A tak sme s kolegami z HLASu opäť vyrazili medzi ľudí, aby 

sme si v Národnej petícii za zmenu vypýtali mandát na veľmi 

vážnu vec: získanie štátnej kontroly nad strategickými podnikmi. 

Vieme, ako to urobiť tak, aby neboli porušené žiadne 

medzinárodné zmluvy, ale všetko bolo plne „lege artis“, teda 

v súlade so zákonom.

Pýtate sa, ako nám to pomôže? Veľmi jednoducho. 

Slovenský štátny podnik, na rozdiel od zahraničného či 

súkromného, nemusí byť za každú cenu v zisku. Štát ako vlastník 

môže pokojne rozhodnúť, že v ťažkých časoch od neho zisk 

nevyžaduje. A preto má podnik priestor, aby uvoľnil napríklad 

elektrinu ľuďom plus-mínus za nákupné ceny. Nie tak ako dnes, 

že na Slovensku vyrobíme elektrinu za 40 eur za megawatt, 
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Tlačová beseda pred Slovalco, 
Žiar nad Hronom, 1. mája 2023
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virtuálne táto komodita „putuje“ na burzu v Lipsku a späť sa 

„vráti“ s cenou 600 eur. Ešte raz, je to tá istá energia, ktorá sa tu 

vyrobí. Akurát že sa predá s takou prirážkou, že nazvať ju 

vysokohorskou by bolo urážkou všetkých slušných chatárov.

A napokon posledná kríza, potravinová. Za rok vzrástli ceny 

potravín takmer o tretinu. Vláda neurobila úplne, ale že úplne nič. 

Jediné návrhy, ktoré chvalabohu parlament prijal, boli opozičné.

Presne tak ako v iných oblastiach aj tu máme v HLASe 

jasnú víziu, ako vysokým cenám potravín v budúcnosti zabrániť. 

Jednoducho uplatniť silnú ruku štátu. Ak štát raz môže nariadiť 

napríklad dopravným podnikom, že ich zisk nesmie presahovať 

únosnú mieru, prečo by to nemohol nariadiť obchodným 

reťazcom?

Úprimne – na slovenské obchodné reťazce mám ťažké 

srdce. Áno, je super kúpiť si na jednom mieste všetko naraz. Ale 

ich politika voči poctivým slovenským poľnohospodárom 

a potravinárom miestami hraničí s vydieraním. Vykupujú od nich 

produkty pomaly za výrobné ceny, ale sami si k nim prirážajú 

desiatky percent. Potom z toho dosahujú násobne vyššie zisky 

ako ich materské firmy v západnej Európe. A na toto som vždy 

osobne citlivý. Prečo si niekto myslí, že na Slovensku si môže 

dovoliť niečo, čo by mu doma nikdy neprešlo? Ale tu nepomôže 

citlivosť, ale jasná ukážka sily štátu, že si ochranu svojich 

občanov – spotrebiteľov – vie v rámci zákona vynútiť.
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Preto ak budete po voľbách počuť o cenovej polícii, nie je to 

názov nového seriálu komerčnej televízii, ale naplnenie jedného 

z bodov volebného programu HLASu. Veď si ho pozrite.

Po lopate na záver
Ak chceme mať pocit bezpečia, nesmú vo vojne za našimi 

humnami umierať nevinní ľudia.

Ak nemajú umierať nevinní ľudia, musia sa medzinárodné 

konflikty riešiť za rokovacím stolom, nie tankami a stíhačkami.

Ak má byť Európska únia za takýmto rokovacím stolom 

úspešná, musí to byť pružné, životaschopné spoločenstvo, ktoré 

podstatne lepšie zvláda to, čo má vo svojich právomociach, 

a nestará sa do toho, čo v nich nemá a nikdy mať nebude.

Ak majú byť záujmy Európskej únie aj našimi záujmami, 

musí v nej Slovensko hovoriť silným a dôstojným hlasom, ktorý 

v prvom rade ozvučuje naše národnoštátne záujmy. 

A rešpektovať pravidlá tohto elitného klubu, lebo tak to už raz 

chodí – kto ich nerešpektuje, musí z klubu preč. 

Ak nemá Slovensko v prípade vojnového konfliktu ostať 

osamotené, musí byť kryté silou najsilnejšieho demokratického 

vojenského zoskupenia vo svete, teda ostať členom NATO. 

Možnosť spoľahnúť sa na pomoc silnejších však znamená ochotu 

plniť si svoje spojenecké záväzky. Vždy – nielen vtedy, keď nám 

to práve vyhovuje.
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Ak Slovensko nemá byť prvou korisťou, po ktorej sa niekto 

zaženie, musí svoj rešpekt dokladovať aj moderne vyzbrojenou 

armádou. Nie však zbraňami na úkor hladných ľudí.  

Ak sa majú ľudia cítiť bezpečne vo svojom dome, byte, 

záhrade či na ulici, nesmie byť hlavnou činnosťou slovenskej 

polície naháňanie politických oponentov. Polícia sa musí svojim 

heslom „pomáhať a chrániť“ riadiť pri všetkých, nie iba pri tých, 

čo sú práve pri moci. 

Ak sa ľudia nemajú obávať, že ostanú potme a o hlade, musí 

byť Slovensko silným štátom s garantovanou potravinovou 

a energetickou bezpečnosťou. A musí byť pripravené aj na náhle 

krízy, lebo tie sa neoznamujú rok vopred v rádiu, ale skrátka 

prídu.

Znie to jednoducho, že? Už len dať vo voľbách dôveru 

ľuďom, ktorí to takto jednoducho aj naplnia.



5. kapitola Vlak budúcnosti 
odchádza
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„Ak nepremýšľaš o budúcnosti, nemôžeš mať žiadnu.“   
John Galsworthy, anglický dramatik

V 80. rokoch boli hlavným vývozným artiklom Taiwanu konzervy 

s ananásovým kompótom. Dnes je táto krajina svetovým 

centrom výroby polovodičov – a tie najmodernejšie z nich 

nedokáže vyrobiť žiaden iný štát.

Všetci na Slovensku cítime, že nám pred očami odchádza 

vlak s názvom modernizácia a máme poslednú šancu doň 

naskočiť. Hovorím o svetovom vlaku, nie o tom slovenskom – tomu 

dnes hrozí vykoľajenie na každej druhej výhybke.

Áno, modernizácia krajiny stojí obrovské peniaze, ktoré 

nemáme. Ale prečo ich potom míňame na úplné nezmysly ako 

napríklad celoplošné testovanie, ktoré nás zo spoločnej kasy 

vyšlo so všetkými sprievodnými nákladmi pomaly na miliardu?

V marci 2020 som novej vláde odovzdával Slovensko 

s historicky najnižším deficitom a rok čo rok klesajúcim dlhom. Za 

posledné tri roky tento dlh vyskočil o tretinu. Nebol by som na to 

povedal pol kritického slova, keby šlo o peniaze dobre 

investované do našej budúcnosti. Ale kam sa človek pozrie, nikde 

nič. Kam sa podeli všetky tie miliardy, ktoré bude treba raz 

splatiť?
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Nová vláda to po septembrových voľbách bude mať 

neporovnateľne ťažšie. Ak dnešná koalícia vykrikovala, že sme im 

vraj nechali „prázdnu špajzu“, čo tu ostane po nich? Žiadna 

špajza, len tri zaťaté sekery. Napriek tomu nesmieme 

s modernizáciou otáľať. Musíme sa rýchlo rozhodnúť, lebo ak sa 

nepohneme vpred, vývoj nás sotí vzad. Stáť na mieste sa 

nedá – to platí v celom živote. Buď sa niečo vyvíja, alebo upadá.

Pozor, lejeme betón!
Keď príde reč na modernizáciu Slovenska, začnú rôzni 

samozvaní „vizionári“, ale i seriózni analytici hovoriť o viacerých 

dôležitých projektoch ako o „liatí betónu“. Nedá sa pritom 

prepočuť zjavne pohrdlivý podtón, že takto sa k najvyspelejším 

štátom určite nepriblížime. Dovolím si však oponovať. Áno, naša 

pozornosť by sa mala zamerať na technologicky podstatne 

náročnejšie projekty, ako je stavba ciest či železníc – za 

predpokladu, že by sme tu tie cesty či železnice mali.

Vlády Mikuláša Dzurindu po sociálnej stránke Slovensko 

zdevastovali a rozpredali národné bohatstvo spôsobom, že 

možno oprávnene hovoriť o ekonomickej vlastizrade. Najlepšie 

sa to ukázalo práve v čase energetickej krízy. Ak by mal štát pod 

skutočnou kontrolou svoje energetické podniky, neexistuje, aby 

sme pre potreby štátu a jeho inštitúcií kupovali stokrát 

predraženú elektrinu niekde z lipskej burzy. Ale jedno sa 
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dzurindovcom uprieť nedá. Za ich vlád vnímal zahraničný kapitál 

Slovensko ako krajinu nádejnú na investovanie. Prišli Američania 

do oceliarní, Francúzi či Kórejci do automobilového priemyslu. 

V tom čase to bolo nevyhnutné, ak nemala ekonomika 

skolabovať v dôsledku vysokej nezamestnanosti. Tá sa za prvej 

Dzurindovej vlády vyšplhala na vyše 20 percent a bola 

bezkonkurenčne najväčším problémom Slovenska.

Mnohí sme to však chápali ako dočasné riešenie. Áno, 

Slovensko sa v prepočte na počet obyvateľov stalo 

„automobilovou veľmocou“. Ale správnejšie by bolo povedať, že 

sme sa stali montážnou dielňou pre vyspelý svet. Každý vie, že 

ekonomicky najprínosnejšia je produkcia tovarov a služieb 

s takzvanou vysokou pridanou hodnotou. Ľudsky povedané, 

najlepšie sa má štát, ktorý vyvíja a produkuje špičkové výrobky či 

technológie. Nie ten, kde z nich robotníci montujú hotový 

výrobok.

A tu musím byť kritický aj voči sociálnodemokratickým 

vládam, ktorých som bol sám súčasťou. Mohli a mali sme pre 

modernizáciu Slovenska urobiť viac. Boli to vlády, ktoré za sebou 

majú nesporné úspechy v sociálnej i ekonomickej oblasti. Vlády, 

ktoré spravovali štát profesionálne a stabilne. Ale chýbalo im viac 

odvahy a snahy robiť veci inak a lepšie. Bez toho sa, žiaľ, vyspelý 

svet dobehnúť nedá. 
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Ostalo nám tu teda niečo, čomu odborne hovoríme 

modernizačný dlh. Ale aby sme ho začali splácať, musíme sa 

vrátiť úplne na začiatok a napraviť zanedbané. Áno, musíme 

začať „liať betón“ – do nových diaľnic, do výstavby tunelov, do 

rekonštrukcie mostov aj modernizácie železničných tratí. Keď 

bude Slovensko konečne spojené aspoň jednou diaľnicou, keď sa 

nám prestanú každý druhý deň kaziť rušne a vykoľajovať vlaky na 

pokazených koľajniciach, potom môžeme naplno splácať dlh 

v iných oblastiach. Skôr to nepôjde.

K Jadranu bez tunelov
Jadran sa nie nadarmo nazýva slovenským morom. Dovolenka 

v Juhoslávii patrila ku klasike už za komunizmu, Chorvátsko je 

dnes prvou zahraničnou dovolenkovou destináciou pre mnohé 

slovenské rodiny. Všetci, ktorí k moru mieria autom či autobusom, 

sa neprestávajú čudovať zdanlivo úžasnej veci: ako je možné, že 

Chorváti v takom krátkom čase vybudovali diaľnice 

a rýchlocesty pozdĺž celého pobrežia? A nejde o žiadne 

jednoduché úseky, naopak – kde jeden tunel končí, tam druhý 

začína. Ako sa im to len podarilo? A potom sa vrátia domov a na 

ceste medzi Bratislavou a Humenným strávia dlhší čas než na 

cestách mimo Slovenska. Proti svojej vôli totiž pri čakaní 

v nekonečných zápchach poobdivujú Turiec, Liptov, Šariš 
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i Zemplín. To je tak, keď sa jazdí po preplnených a zničených 

„cestách druhej a tretej triedy“. 

Hovorme teda radšej viac o slovenskom zaostávaní ako 

o chorvátskom zázraku. Áno, neschopnosť spojiť Slovensko 

aspoň jednou diaľnicou má mnoho vinníkov – od ministrov, ktorí 

si pomýlili priority krajiny s prioritami svojej politickej strany alebo 

so svojím vlastným prospechom, cez aktivistov, kvôli ktorým sa 

stokrát prerábali už hotové projekty, až po šlendriánov, ktorí 

jednoducho nerobili tak, ako mali.

Dobre si pamätám, ako mi raz už ako predsedovi vlády 

praskli nervy. Výstavba diaľničného tunela Višňové medzi Žilinou 

a Martinom sa raz zapíše do histórie ako najdlhší projekt 

výstavby jedného projektu. Základný kameň tejto stavby 

poklepával ešte Vladimír Mečiar! To naozaj potrebujeme na 

prerazenie a výstavbu sedemkilometrového tunela tri 

desaťročia? Chorváti by týmto tempom dávno odradili turistov, 

aby sa k nim unúvali míňať ťažko zarobené peniaze, Jadran 

Nejadran.

A tak keď sa okolo Višňového prevalili ďalšie nakopené 

problémy, jedného dňa som skrátka sadol do vrtuľníka 

a stavbárov odtiaľ vyhodil. Im aj všetkým ostatným som jasne 

povedal: „Buď budete poctivo makať, alebo sa namiesto toho 

v kuse doťahovať so štátom o každý drobný nezmysel 

a demonštratívne zastavovať robotu vždy, keď nie je po vašom.“ 
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Ale takýmto spôsobom sa zďaleka všetko vyriešiť nedá.

Koncom minulého roka som si prečítal zistenia Najvyššieho 

kontrolného úradu. Z plánovaných 133 projektov cestnej 

infraštruktúry v rokoch 2014 až 2023 bolo doposiaľ postavených 

24. A namiesto takmer 1 500 kilometrov nových ciest bolo 

postavených presne 213. Fatálny rozdiel, fatálne zlyhanie.

Ale slovenská cestná mizéria zďaleka nie je len 

o diaľniciach. Stačí z nich zísť a musíte si nachystať chrbticu na 

početné otrasy. Regionálne cesty sú neudržiavané a niektoré 

úseky sú v život ohrozujúcom a havarijnom stave. Až 400 mostov 

po celom Slovensku by malo byť okamžite zatvorených.

Pozrime sa opäť do zahraničia. Nad Poľskom sme kedysi 

ohŕňali nosom, dnes je z neho moderná krajina s prvotriednou 

infraštruktúrou. V Turecku je nemysliteľné, aby ktorékoľvek 

okresné mestá neboli navzájom spojené štvorprúdovou 

rýchlocestou. Srbsko a Kosovo počas posledných desiatich 

rokov prepojili všetky kľúčové mestá a koridory diaľnicami. 

Zjavne sa to teda dá a niet dôvodu, aby sme na Slovensku na 

niečo čakali. Akurát že začať treba hneď.

Hanba, ktorú už cítiť nechceme
Cítim úprimnú hrdosť na slovenský národ i na Slovenskú 

republiku. Ale platí to aj opačne. Ak utrpí hanbu krajina, cítim ju 
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intenzívne aj ja, hoci som k nej ničím osobne neprispel. Ale toho 

pocitu červenania za ušami sa nedá zbaviť.

Nie, nemám teraz na mysli slávne „one time, next time“. Ani 

fotky, na ktorých predseda slovenskej vlády na bruselskom 

samite vyzeral ako Alenka v ríši divov a nadšene si zvečňoval 

jedálny lístok v reštauráciách či policajné motohliadky. Dokonca 

nemyslím ani fotku vyzutých topánok či spotených ponožiek na 

rokovaní vlády. To je vizitka jedného konkrétneho človeka 

a varovanie pre celý národ, aby mandát do premiérskeho kresla 

udeľoval po dôkladnej úvahe.

Ale naozaj cítim hanbu, keď nám po pätnástich 

bezproblémových rokoch v schengenskom priestore zavrú naši 

najbližší susedia hranice, pretože si Slovensko nedokáže 

zabezpečiť hranice pred nelegálnymi migrantmi. A cítim hanbu aj 

vtedy, keď nás železniční dopravcovia zo susedných krajín 

verejne vyzývajú, aby sme si láskavo dali do poriadku železničné 

trate, inak k nám nebudú posielať svoje drahé vlakové súpravy. 

Nepotrebujú totiž, aby sa vykoľajovali na našich doničených 

koľajniciach.

Apropo, vlakové súpravy. Len každé deviate koľajové 

vozidlo na Slovensku je nové alebo zmodernizované. Až 

45 percent vlakov je zastaraných alebo fyzicky opotrebovaných. 

Ku koncu roka 2021 bol priemerný vek lokomotív 29 rokov 

a osobných vozňov takmer 22 rokov. Až tretinu tvoria 
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tridsaťročné vozidlá. Prirodzene, s vekom železničných súprav 

rastie aj ich poruchovosť. Pri tých najstarších je to až 40 percent. 

Naozaj ma zaujíma, ako sa v tejto situácii dajú naplniť 

odporúčania ekológov, aby ľudia preferovali hromadnú dopravu. 

Na Slovensku je to dnes život ohrozujúca výzva.

Podľa odborníkov na vlakovú dopravu chýbajú Slovensku 

dve miliardy eur, aby sa tento trend zastavil a občania sa mohli 

spoľahnúť na slušnú a bezproblémovú prepravu vlakom. Niečo, 

čo je u našich susedov samozrejmosť. 

Ale nielen u susedov. V africkom Maroku už päť rokov 

premáva rýchlovlak rýchlosťou 320 kilometrov za hodinu a trať je 

postupne predlžovaná až do regiónu Sahary. Je predlžovaná aj 

preto, že tam ako huby po daždi vyrastajú veľké solárne 

elektrárne na budúce napájanie odsoľovacích zariadení a výrobní 

zeleného vodíka. Toto je moderné Maroko – nie ťavy a vodné 

fajky, tie sú hlavne exotikou pre turistov.

Energia bez štátu, štát bez energie
Ale nie je to len o cestách a železniciach. Slovenský priemysel 

patrí k energeticky najnáročnejším v Európskej únii. Dôvodom sú 

popri jeho štruktúre aj zastarané technológie a nedostatok 

investícií. Hoci celková energetická náročnosť priemyslu mierne 

klesá, na dobehnutie vyspelých krajín toho ešte musíme urobiť 

veľa. Slovensko ostáva v spodnej štvrtine krajín Únie.
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Jedinou našou záchranou pred totálnym energetickým 

kolapsom bola prezieravá a dlhodobá politika našich 

predchodcov postavená na ekologicky čistej jadrovej energii 

a využívaní vodných zdrojov. 

Preto dnes HLAS hovorí, aby sme sa vrátili k štátnej 

kontrole strategických energetických podnikov. Vodnú elektráreň 

Gabčíkovo sa v minulosti našťastie podarilo dostať do rúk štátu, 

no to ani zďaleka nestačí. Silný štát musí mať kontrolu tam, kde 

zlyháva trh. Musí vedieť ľuďom zabezpečiť prijateľné ceny energií 

i ceny potravín. Na to však musí mať aj dostatočné nástroje. 

Práve na tieto nástroje si od ľudí pýtame mandát v našej 

Národnej petícii za zmenu.

Pretože inak veľa možností nemáme. Štátne teplárne 

ostávajú – až na tú zvolenskú – nemodernizované. Veterné 

elektrárne neexistujú kvôli administratívnej blokáde. Pri 

geotermálnej energii sa štátu nechce ísť do prieskumných vrtov. 

A solárne zdroje sú využívané minimálne kvôli nedostatku 

energetických úložísk v prenosovej a distribučnej sústave. Inak 

povedané, dokážeme síce elektrinu vyrobiť, ale nedokážeme ju 

„skladovať“ a využiť vtedy, kedy potrebujeme.

Na záver opisu neutešenej slovenskej prítomnosti už len 

pripomeniem: krajina so zlou infraštruktúrou je krajinou, z ktorej 

odchádzajú ľudia aj firmy. Do ktorej neprídu noví investori.

Teda krajinou 
bez budúcnosti.
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Eurofondový armagedon a iné katastrofy
Prečo však Slovensko zaostáva a jeho modernizačný dlh sa 

zvyšuje? Nie je to zďaleka len o peniazoch. Tie nám totiž dáva aj 

Európska únia, len by sme ich museli vedieť čerpať. To, čo za tri 

roky predviedla ministerka Veronika Remišová, sa nedá nazvať 

inak ako eurofondový armagedon.

A svoje polienko do ohňa prihodili aj ministri financií Eduard 

Heger a Igor Matovič. Práve vysoké zadlženie, ktoré som už 

spomenul, je hlavným dôvodom, prečo si Slovensko bude čoraz 

ťažšie a drahšie požičiavať peniaze na projekty, ktoré nevyhnutne 

potrebuje.

Dôvodov je teda viacero a o niektorých sa zmienim 

osobitne.

Slovenskí úradníci sú orientovaní na správne postupy, nie 

však na konkrétne výsledky. Podrobnejšie o tom píšem v kapitole 

o dôvere k štátu a jeho inštitúciám. Úradníci často trvajú na 

prísnom dodržiavaní administratívnych pravidiel, no netrvajú na 

skutočnom prínose pre ľudí a spoločnosť. Česť odvážnym 

výnimkám: ľuďom, ktorí sa nebáli podpísať nový projekt, schváliť 

výsledok tendra alebo predložiť nepopulárne, no potrebné 

opatrenie. Paradoxne, často sa práve oni ocitli pod paľbou kritiky 

a znechutení odišli. Výsledkom marazmu posledných rokov je 

zlaté pravidlo úradníkov „nič nerobiť a nič nepokaziť“. 
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Svoju rolu však zohrávajú aj médiá. Ich úlohou je 

kontrolovať moc, teda aj úradníkov či politikov. Ale neraz 

novinárom chýba nielen širší, ale aj úplne základný prehľad 

o problematike, ktorú ich vyslali z redakcie zdokumentovať. 

Neznalosť, neúcta k faktom, účelové argumenty, snaha o pútavý 

titulok alebo absolútne neprimerané nafúknutie problému vedú 

často k prehnanej kritike, po ktorej sa úradníci radšej stiahnu 

a znova si zopakujú: kto nič nerobí, nič nepokazí.

Ďalším dôvodom je nedostatočné vzdelanie. Pre mnohých 

študentov sa, žiaľ, stalo len cestou k titulu a domnelej 

spoločenskej prestíži. Dávno sú preč časy slávnych 

a mimoriadne vzdelaných slovenských architektov, bankárov 

a priemyselníkov z čias medzivojnového Československa. Dnes 

štát pri výbere staviteľov, poradcov a inžinierov hľadí na ich 

mzdu, nie na skúsenosť. A tak sa množstvo projektov „zacyklí“ 

v príprave kvôli nekvalitným podkladom a chybným 

rozhodnutiam. Výsledkom sú potom zle naprojektované 

a padajúce stavby, zabudnuté križovatky a zosypávajúce sa 

tunely, devastované životné prostredie a plytvanie spoločnými 

peniazmi. Znovu opakujem: všetko máme rozrobené, a nič 

dokončené.

Slovenské zaostávanie má aj jeden úplne špecifický rozmer. 

Každý sa môže vyjadrovať k všetkému a každý môže svojím 

mudrovaním a namietaním zastaviť práce na rôznych projektoch 
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na celé roky. A teraz nehovorím o ekologických aktivistoch, ktorí 

sa priväzujú reťazami niekde ku komínom. Hovorím 

o čistokrvných podvodníkoch, ktorí si z podávania námietok 

spravili nechutnú živnosť. Vyzerá to takto: miestny „aktivista“, 

volajme ho pracovne pán Vrabec, podá námietku voči výstavbe 

novej obecnej bytovky. Nepáči sa mu totiž nedostatok lavičiek či 

odpadkových košov okolo nej. V skutočnosti však nejde o lavičky, 

ale o priame vydieranie staviteľa, aby sa s pánom Vrabcom 

„dohodol“. Po takejto „dohode“, ktorá sa inak nazýva výpalníctvo, 

pán Vrabec svoje námietky stiahne a projekt môže pokračovať. 

Koľko rôznych takýchto Vrabcov dnes po Slovensku lieta?

Dôvodov zaostávania je veľa, no našťastie sú aj recepty, 

ako sa ich zbaviť.

Ľudia, peniaze, procesy
Ak chceme Slovensku lepšiu zabezpečiť budúcnosť, musíme do 

odchádzajúceho vlaku bezpodmienečne naskočiť. 

Prvou úlohou je opäť do kľúčových ministerstiev, agentúr 

a štátnych podnikov pritiahnuť kvalitných a dobre zaplatených 

ľudí. Treba dať možnosť aj tým, ktorí po posledných voľbách 

odišli zo štátnej správy, pretože sa odmietali podriadiť rôznym 

pročkovským diletantom. Ale predovšetkým treba z práce pre 

štát a spoločný prospech vytvoriť poslanie, ktoré osloví mladých 

a vzdelaných ľudí. A môj veľký sen – urobme to tak, aby to 
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predstavovalo perspektívu aj pre tých Slovákoch, ktorí dnes 

pôsobia v zahraničí. Nech sa ich skúsenosti a vedomosti uplatnia 

v prospech Slovákov, nie Nemcov či Francúzov.

Ak sa nám však takýchto kvalitných ľudí podarí získať, 

musíme pre nich bezpodmienečne vytvoriť prostredie, v ktorom 

sa nebudú báť prijímať aj zložité a zodpovedné rozhodnutia. Len 

tak sa nám podarí odstrániť ten večný alibizmus, len tak môžu 

úradníci pracovať sebavedome a zodpovedne, len tak môžu 

upraviť svoje heslo na moderný spôsob: Kto robí, robí aj chyby, 

ale ďaleko horšie je nerobiť nič.  

Už teda máme aparát schopných ľudí pripravených konať. 

Potom však musia dolietať rôzne spomínaní Vrabcovia, ktorých 

jedinou snahou je sabotovať spoločný prospech za ich osobnú 

úplatu. No netýka sa to len podvodníkov, ale aj zbytočných 

zdržaní, ktoré spôsobil pôvodne dobrý úmysel. Ojedinelé situácie 

jednoducho nemôžu celé Slovensko spomaľovať 

v modernizačnom úsilí. Preto aj námietky musia mať svoje 

hranice, preto procesy musia bežať aj napriek nim. Samozrejme, 

vždy budem v plnej miere akceptovať práva jednotlivca. Ak zo 

strany štátu dôjde k akejkoľvek neprávosti, musí byť poškodený 

občan riadne odškodnený. Ale nemôžeme všetci čakať, kým sa 

vyrieši čiastkový problém, zatiaľ čo ten skutočný bude ďalej 

narastať.
Máme na to pekné príslovie: Pre stromy nevidieť les.
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Takže máme ľudí, máme podmienky, môžeme začať stavať, 

opravovať, modernizovať. Ale ak to budeme robiť tak ako 

doteraz, ďaleko sa nedostaneme, pretože ministerstvá opäť 

medzi sebou začnú bojovať o každé jedno euro, o každú jednu 

zákazku. Rezortizmus – už to slovo poznáte.

Preto navrhujem iný plán: sústrediť prípravu všetkých 

projektov národnej infraštruktúry do jedného programového 

a realizačného podniku. Ministerstvá a štátne agentúry budú 

plánovať a kontrolovať, ale samotný výkon sa prenesie na jedno 

miesto. Tu sa sústredia najlepší odborníci, ktorí sa dnes zbytočne 

trieštia na jednotlivé ministerstvá. Takýto podnik bude k dispozícii 

aj pre mestá a obce – bude mať schopnosti a skúsenosti a nebude 

v honbe za ziskom predražovať svoje služby. 

Poďme teraz k peniazom. Už som spomenul, že Európska 

únia nám núka úžasné zdroje, ktoré neschopnosťou príslušných 

orgánov nevieme vyčerpať. Čo z toho, že ležia na zemi, keď ich 

žiadateľ má zaseknutú platničku a nedokáže sa pre nich zohnúť?

Aby sme európske peniaze vedeli využiť, musíme zásadne 

zjednodušiť ich riadenie. A hlavne musíme zásadne zjednodušiť 

verejné obstarávanie. To sú všetky tie procesy, ktoré sa 

nekonečne naťahujú a po námietke podanej neúspešným 

uchádzačom posledný možný deň sa vracajú späť na začiatok. 

Tieto procesy sú v našich vlastných rukách. Nediktuje nám ich 

Brusel, komplikujeme si to my sami a je načase s tým prestať. 
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A na záver – treba vytvoriť jednu silnú inštitúciu, nazvime ju 

Národná rozvojová banka, presne tak, ako majú v Nemecku, 

Francúzsku alebo Česku, a do tejto banky včleniť všetky iné 

inštitúcie, ktoré v tejto oblasti podpory infraštruktúry pôsobia. 

Nepotrebujeme desať generálnych riaditeľov v desiatich 

limuzínach, potrebujeme jednu funkčnú, výkonnú a zodpovednú 

organizáciu.

Ak sa nám podarí všetky tieto plány presadiť – a ideálne 

v jednom balíku, môžeme modernizačný vlak stále stihnúť. 

Potom môže odfrčať „od Mariši k Etele cez tri dlhé tunele“, lebo 

tu tie tunely budú konečne stáť. Ak nie, treba aktualizovať detské 

riekanky. 

Ananás či polovodiče?
Túto kapitolu som začal konštatovaním, že hlavným vývozným 

artiklom Taiwanu boli ešte nedávno konzervy s ananásovým 

kompótom. Dnes je to polovodičová veľmoc. A tak pred 

Slovenskom stojí jednoduchá a zároveň extrémne dôležitá 

otázka: Čo sú naše ananásy a čo naše polovodiče?

To prvé sme si v tejto knihe už niekoľkokrát zodpovedali. 

Áno, sme montážnou dielňou automobiliek a vďaka tomu aj 

automobilovou mocnosťou s najväčším počtom vyrobených áut 

na obyvateľa. Vďaka ekonomickým prepočtom nám produkcia 

áut „ťahá“ hore celý hospodársky rast. Je to však vratké 



127

prvenstvo. Pozrite si niekedy desivé fotografie z amerického 

Detroitu. Kedysi celé mesto žilo automobilovým priemyslom, no 

po jeho úpadku sa celé štvrte zmenili na „mesto duchov“. Zhasol 

ekonomický motor, skončil sa aj život okolo neho. Mesto zrazu 

stratilo svoj pohon.

Na Detroit a jeho vyľudnené štvrte si spomeniem vždy 

v auguste, keď vo finančných rubrikách vidím čísla o dočasnom 

prepade rastu nášho hrubého domáceho produktu. Prečo 

v auguste? Lebo vtedy má naša najstaršia automobilka 

celozávodnú dovolenku. Je to priama a z dlhodobého pohľadu 

veľmi nebezpečná závislosť na jednom konkrétnom odvetví.

Chápem, že v deväťdesiatych a nultých rokoch sme nemali 

na výber. Ak sa slovenská ekonomika mala pozviechať, musela 

prijať rolu svetovej montážnej dielne so skúsenou pracovnou 

silou a malými platmi. No dnes je najvyšší čas prejsť do nového 

levelu.

Ak sa majú ananásy zmeniť na polovodiče, potrebujeme 

vládu, ktorá bude úplne inak nazerať na svoju misiu. Nebude robiť 

údržbársku čatu, ale pozrie sa o kus dopredu. Údržbárska vláda 

by začala obskakovať svetové priemyselné firmy, aby im čo 

najviac ulahodila a ony svoje nové fabriky postavili na Slovensku. 

Aby skrátka Slováci naďalej chodili do montážnych dielní.

Vláda s víziou si skúsi na základe dát a analýz vyskladať 

obraz krajiny o ďalších desať rokov. Pod tým obrazom už budú 
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podpísané mnohé faktory, ktoré dnes prehliadame. Napríklad 

klimatická kríza. Zatvárame si pred ňou oči, hoci sa vonku potíme 

viac a viac, na severnom Slovensku bežne rastú plodiny, ktoré 

kedysi boli doménou horúceho juhu, a každé leto čelíme čoraz 

väčšiemu suchu.

Ak bude tento neblahý vývoj pokračovať, pokojne sa môže 

stať, že namiesto ropy sa najcennejšou surovinou a špičkovým 

vývozným artiklom stane voda. Obyčajná, zdravá voda, ktorú 

dnes často púšťame z vodovodu úplne zbytočne a ktorá sa po 

pretečení dvadsiatich centimetrov medzi kohútikom a výlevkou 

zrazu zmení z nenahraditeľnej suroviny na odpad. Zvykli sme si 

ako na úplnú samozrejmosť, že pitnej a kvalitnej vody máme 

dostatok, takže sa v nej veselo kúpeme alebo ňou splachujeme. 

V suchom postihnutých krajinách by ju pritom vyvážili zlatom.

A tak bude vizionárska vláda s „obyčajnou vodou“ riešiť dve 

zásadné úlohy. Po prvé, zabezpečiť jej dostatok pre celé 

Slovensko, pretože vodná bezpečnosť bude ešte dôležitejšia ako 

potravinová. A po druhé, ak sa o jej zdroje budeme starať 

a budeme ich mať dostatok, spraviť z nej zásadný vývozný artikel 

nasledujúcich desaťročí.

Dubaj je dnes obľúbené mesto rôznych zbohatlíkov a jeho 

stavebné či technologické novinky občas vyrážajú dych. Šejkovia 

si ich však mohli dovoliť z veľmi jednoduchého dôvodu – sedeli 

na kohútikoch s ropou, hlavnou surovinou 20. storočia. My máme 
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pod nohami úžasné zdroje suroviny, ktorá na svoju skutočnú 

budúcnosť ešte len čaká. A máme obrovskú šancu využiť to tak, 

aby sa technologické či stavebné novinky nechodili obdivovať 

len do Dubaja.



6. kapitola Obrazovka 
budúcnosti
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„Veda sa nachádza v základoch každého pokroku, ktorý 
uľahčuje ľudský život a zmenšuje utrpenie.“ 

 Marie Curie-Skłodowská

Ako dospievajúci chlapec som čítal peknú sci-fi poviedku. 

Vedcom sa v nej podarilo sústrediť všetky informácie z celého 

sveta do jediného počítača. Mal dokázať odpovedať na akúkoľvek 

otázku. Keď stroj spustili, šéf vedeckého tímu sa stroja opýtal: 

„Existuje Boh?“ A z počítača sa ozvalo: „Áno, teraz už Boh 

existuje!“

Bez ohľadu na umelecké zveličenie to bol trefný zámer, 

ktorý ukázal, že ak sa všetky dostupné poznatky sústredia na 

jednom mieste, naplní sa jedna z hlavných božských schopností: 

vševedúcnosť. Pred tridsiatimi rokmi bolo skrátka 

nepredstaviteľné, že by niečo takéto bolo možné.

A teraz si zapnite program ChatGPT a položte mu 

akúkoľvek otázku.

Áno, odpoveď o Bohu nedostanete. Tá našťastie ostáva 

vecou presvedčenia a viery každého z nás. Ale množstvo iných 

odpovedí vám program vypľuje v priebehu sekundy. A nie vo 

forme jednej vety, ale ucelenej vedeckej práce. Potrebujete 

obraz, grafiku, umelecký výtvor? Nech sa páči. Jediné, čo 
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človeku neodňateľne ostane, je jeho osobný pocit z hotového 

diela. Emóciu zatiaľ stroj nedokáže vytvoriť ani pochopiť.

Odborníci odhadujú, že do štyroch rokov sa v jednom 

programe podarí sústrediť všetky texty, ktoré ľudstvo počas 

svojej existencie vytvorilo, a do tridsiatich rokov všetky obrazové 

záznamy. Nikdy v histórii neexistovala väčšia svetová knižnica 

ani väčšia obrazová galéria. A teraz bude dostupná na jedno 

kliknutie.

Svet sa úžasne rýchlo mení. Vedci hovoria, že jeho vývoj je 

exponenciálny: čoraz viac sa zrýchľuje. V minulosti sa 

považovalo za vývojový úspech, keď mali ľudia istotu, že ich deti 

a vnúčatá budú žiť lepšie ako oni, lebo svet zažil aj časy, kedy sa 

namiesto napredovania vracal späť.

Dnes nedokážeme ani odhadnúť, kam sa svet pohne o päť 

rokov. Nieto ešte o ďalšiu generáciu. Čoho všetkého bude 

ľudstvo schopné? A nehrá sa tak trochu so zápalkami? Nepokúša 

sa napokon vyvinúť dokonalejší živočíšny druh, než je Homo 

sapiens?

Sú to vážne otázky a rozumiem všetkým, ktorí sa nových 

technológií obávajú. Častokrát to ani nie je uvedomenie si 

možných následkov ich prudkého rozvoja, ale bežný ľudský 

strach z neznámeho.

Ale niet cesty späť. Digitálna doba je realitou. Nemusí sa 

nám to páčiť, ale je len na nás, či sa s novými výzvami pokúsime 
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vyrovnať, alebo na ne rezignujeme. Ak si zvolíme to prvé, 

môžeme patriť k svetovej technologickej špičke a najvyspelejším 

krajinám sveta so všetkými benefitmi: vyššou životnou úrovňou, 

kvalitnejším zdravotníctvom či vzdelanejšími ľuďmi. Ak sa 

vzdáme, vopred seba a svoju vlasť odsudzujeme na neúspech. 

A to by bola škoda.

A keď odložíme obavy nabok, môže byť digitálny svet 

úžasný a prínos vedeckých poznatkov nepredstaviteľný. Pre 

každého jedného človeka. 

Traktor, kombajn, mobil
V prispôsobovaní sa novým časom mám osobnú výhodu. 

Technika a nové technológie ma vždy fascinovali. Má to svoj 

pôvod už v detstve a v mojom úžasom starom otcovi a otcovi, 

nesmierne zručných ľuďoch, ktorí ma kadečomu priučili.

U starého otca som strávil kvantum času. Každý víkend, 

každé prázdniny. Práve tam som sa naučil pracovať s drevom 

a kovom, množstvo vecí rozložiť a zasa poskladať. Starý otec ma 

viedol k skutočnému záujmu o to, ako veci fungujú. A veľa som 

sa učil aj od svojho otca. Je radosť pozerať sa naňho pri práci 

a ešte väčšia skúsiť ju po ňom zopakovať. Odtiaľ pochádza môj 

blízky vzťah k všemožným druhom strojov – traktorom, 

kombajnom, buldozérom i lietadlám. Za ich volanty či kniple si 
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sadám s úprimnou detskou radosťou. A tajne priznávam, že 

spálené brzdy a olej mi príjemne voňajú. 

Ako premiéra ma moje cesty neraz viedli do fabrík na 

Slovensku i v zahraničí. Na rozdiel od iných politických návštev to 

pre mňa nikdy nie je povinná jazda. Naozaj som chcel vedieť, ako 

celý výrobný proces funguje, ako sa rodí finálny výsledok, 

a podrobne som sa na to vypytoval majstrov i robotníkov. Páni 

riaditelia vo fešných oblekoch ma sledovali so zhovievavým 

úsmevom a môj protokol podupkával a pozeral na hodinky, aby 

sme stihli absolvovať naplánovaný program. 

Čo sa so starým otcom a otcom začalo technikou, 

pokračovalo v dospelosti technológiou. Dať mi do rúk nový mobil 

predstavuje riziko, že pár dní nebudem hovoriť o inom. Som 

typický „first user“, rád skúšam rôzne novinky a objavujem ich 

zlepšenia. Fascinuje ma, čoho je ľudská myseľ schopná a aké 

úžasné veci dokáže vytvoriť. Mrzí ma len to, že jej výdobytky nie 

sú dostupné všetkým. Ale aj kvôli tomu som v politike, aby sme 

to zmenili. 

Ak hovorím o mobile, niet lepšieho dôkazu, ako expresne 

rýchlo vlak pokroku uháňa. Kým sa človek stihne podrobne 

oboznámiť so všetkými jeho funkciami, je na trhu nový model, 

ešte dokonalejší. Ak sa odrazíme od takzvaného Moorovho 

zákona z minulého storočia, nová generácia technológií sa zrodí 

každých osemnásť mesiacov. 
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Som hrdý na slovenskú históriu, ale najradšej sa pozerám 

do budúcnosti. A veľmi ma teší, keď sa na malom Slovensku 

nájdu ľudia, ktorí nám túto budúcnosť míľovými krokmi približujú 

a za ktorých by sa nemuseli hanbiť v žiadnej svetovej 

technologickej veľmoci. Rodia sa u nás unikátne projekty 

ekologickej kapsule, lietajúceho auta, plazmového vŕtania, 

počítačovej bezpečnosti i navigácie. Od drotárov, murárov 

a roľníkov, vďaka ktorým slovenský národ úspešne prežil celé 

storočia v cudzom područí, sme sa prepracovali k ponuke 

svetovej špičky v projektoch, ktoré dnes hýbu svetom.  

Digitálny líder
Môj prvý vážny kontakt s problematikou digitalizácie bola funkcia 

digitálneho lídra Slovenska. Nie je to samochvála ani nadávka: 

tak sa tá funkcia naozaj volala. 

V roku 2012 eurokomisárka pre digitálnu ekonomiku Neelie 

Kroesová vyzvala členské štáty Únie, aby našli svojich 

„digitálnych lídrov“. Mal to byť prierezový post a spojiť všetky 

oblasti súvisiace s digitalizáciou do jedného úradu. Takýto líder 

mal na medzivládnej úrovni komunikovať o zložitých technických 

projektoch, ale aj prerážať cestu digitálnemu pokroku cez bariéru 

byrokracie a skostnatených politikov. V Rakúsku či Holandsku 

bola táto agenda dávno sústredená pod jednu strechu. Na 

Slovensku to naraz riešilo päť rezortov so všetkými 
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organizačnými zmätkami. Tým najdôležitejším bol však rezort 

financií a jeho vtedajší šéf Peter Kažimír mi dal dôveru, aby som 

sa do toho pustil.

Bola to pre mňa výzva. Dovtedy som sa ako štátny tajomník 

venoval finančným záležitostiam, zefektívňovaniu výberu daní či 

príprave štátneho rozpočtu. Digitálna agenda mi otvorila úplne 

nový obzor. A v tomto obzore nielen Slovensko, ale celá Európa 

hrali v svetovej digitalizácii druhé husle. Potrebovali sme skončiť 

s érou úradníckeho papierovania a preraziť v elektronickom 

svete, kde dominovali americké a ázijské firmy.  

Bolo priam zázrakom, že sa mi pri platoch v štátnej správe 

podarilo poskladať skvelý tím, ktorý svoju úlohu zobral ako 

poslanie. Činnosť digitálneho lídra sa po voľbách v roku 2016 

prirodzene pretransformovala do úradu podpredsedu vlády pre 

informatizáciu. A bol to čas, keď ľudia pocítili výsledky aj vo 

svojom vlastnom živote. 

Jedenkrát a dosť!
Pred vstupom do politiky som sa istý čas venoval tomu, čo som 

vyštudoval – ekonomike, podnikaniu a manažmentu. A dodnes 

mám v živej pamäti, čo v tej dobe znamenalo založiť si živnosť. 

Sedel som oproti korpulentnej úradníčke na živnostenskom 

úrade a bolo mi do zúfania. Každý, kto nie je živnostníkom 

v jednom konkrétnom remesle, chce mať vo svojej oblasti čo 
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najširšie živnostenské oprávnenie – aby ho raz nespucovala 

kontrola, že podniká bez príslušnej živnosti.

Nevedel som presne, čo všetko budem musieť pri práci 

obsiahnuť, nuž som sa snažil napakovať do úradného dokumentu 

čo najviac činností. Nevymyslel som si ich, prišiel som len s tým, 

čo už v minulosti schválili iným.

Na inak veľmi príjemnú pani úradníčku to však neplatilo. 

S perom v ruke a milým úsmevom do starostlivo pripraveného 

papiera škrtala, dopisovala a kládla dookola tie isté otázky: A čo 

presne chcete robiť? A máte na to podmienky? A ako to máte 

zabezpečené?

Živnostenský úrad bol pritom iba prvou štáciou. Nasledoval 

daňový úrad, pošta, a ak ste zakladali firmu, tak aj podateľňa na 

súde. Potvrdenia, kolky, doporučené listy, večné urgencie, prečo 

to ešte nie je vybavené a kedy to konečne bude.

Po týchto zážitkoch sa mi zdá nepredstaviteľné, že si dnes 

človek založí živnosť či firmu od kancelárskeho stola. 

Elektronický podpis, sledovanie „cesty“ podaných dokumentov 

po jednotlivých úradoch, odpoveď aj s výsledkom priamo 

v mailovej schránke. Je to obrovská úspora času a energie. 

A výsledok procesu, ktorý sa nazýva elektronizácia verejnej 

správy.

Otvorene pritom hovorím, že tento proces na Slovensku nie 

je práve vzorom úspešného príbehu. Spojili sa v ňom zaostávanie 
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za vyspelým svetom s biznisovými záujmami firiem, ktoré 

v elektronizácii videli predovšetkým možnosť dobre si zarobiť. 

A niektoré vzťahy politikov či úradníkov s týmito firmami sú 

dodnes predmetom vyšetrovania. Ale výsledky sa napokon 

dostavili a papierový svet sme konečne zdigitalizovali.

Ako vicepremiér pre informatizáciu i neskôr ako predseda 

vlády som trval na základnom princípe: úrad nesmie spraviť 

z občana prosebníka, poštára ani posla medzi jednotlivými 

kanceláriami. Musí platiť železná zásada: štát si nemôže pýtať od 

občana potvrdenia a údaje, ktorými už raz disponuje. Je jedno, či 

v iných dverách, na inom poschodí alebo v inej budove. 

Jedenkrát a dosť: občan úradu oznámi novú informáciu a všetky 

dovtedajšie si už úrady musia navzájom vyžiadať jeden od 

druhého. „Stránky“ nemajú čo nosiť pečiatky z jedného úradu na 

druhý. 

Výsledkom tohto princípu boli takzvané balíčky proti 

byrokracii. Ľuďom sa skončila povinnosť predkladať úradníkom 

výpis z listu vlastníctva, registra trestov, obchodného registra 

alebo živnostenského registra. To všetko sú údaje, ktoré už štát 

má. Ak ich potrebuje inde, nech si ich úrady navzájom vymenia.

Pri začínajúcich podnikateľoch ešte môžeme s veľkou 

dávkou zveličenia povedať, že ich úradnícke požiadavky majú 

naučiť trpezlivosti a schopnosti komunikovať, čo ako budúci 

manažéri môžu iba oceniť. Ale testovať takto napríklad 
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V kokpite
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trpezlivosť čerstvých mamičiek je úplne zvrátené. Čo sa tie 

nabehali pár dní po narodení dieťatka po úradoch, aby sa dostali 

k pomoci, na ktorú mali od štátu nárok? A nedajbože, aby mali 

trvalý pobyt v inom meste, než v akom porodili. To ešte len bola 

tortúra. 

K vyspelému svetu sme sa teda priblížili, ale určite to 

nestačí. Treba ísť ďalej. Je to predsa štát, ktorý najlepšie vie, aké 

má občan voči nemu povinnosti – a zároveň má o ňom všetky 

potrebné údaje. Načo teda preháňať človeka byrokraciou, keď 

má dosť vlastných starostí na pracovisku či v rodine? Nech 

pekne tieto povinnosti vykoná štát za človeka automaticky. 

Občan – užívateľ – bude dbať len na to, aby údaje o ňom boli 

vždy aktuálne a presné. A ak dôjde k zmene, bude o tom úrady 

informovať. Elektronicky, samozrejme.

Možnosti elektronizácie sú však obrovské aj v samotnom 

spravovaní štátu. Predstavte si napríklad, že by sa úplne zmenila 

štruktúra klasických ministerstiev. Ostala by im len správa 

odborných sekcií a všetky ostatné procesy, teda personalistiku, 

financie, správu majetku, verejné obstarávania či podporu 

informačných systémov, by riešili úradníci centrálne, teda 

v jednom jedinom úrade. Nemáte predstavu, koľko spoločných 

peňazí by sa ušetrilo.
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Slovenský Watergate a iné pohromy
Dáta teda máme konečne zdigitalizované. No snáď niet človeka, 

ktorý by si hneď nato nepoložil otázku: A ako sú citlivé informácie 

o mne chránené? Vie mi štát naozaj garantovať, že sa k nim 

nedostane niekto nepovolaný? Hovorím o takzvanej 

kybernetickej bezpečnosti, ktorá tvorí jeden z kľúčových pilierov 

digitálneho pokroku. 

Kto má informácie, má dnes aj moc. Kedysi ju 

predstavovalo zlato, potom uhlie, neskôr ropa. Dnes sú to práve 

dáta. A nesmú byť nikdy zneužité, presne tak, ako sa nesmie 

zneužívať samotná moc.

O kybernetickej bezpečnosti sme sa za tejto vlády 

dozvedeli trikrát, z toho dva razy vďaka ministerke informatizácie 

Veronike Remišovej. To je rukolapný dôkaz toho, aké nevyhnutné 

je mať vo vláde odborníkov. Či presnejšie, žiarivý príklad toho, 

ako to vyzerá, keď odbornosť chýba.

Krátko po nástupe do úradu sme od pani Remišovej 

dozvedeli, že za mojej vlády sa udial akýsi „slovenský 

Watergate“. Teda škandál porovnateľný s tým, keď sa americký 

republikánsky prezident Richard Nixon pokúsil odpočúvať 

konkurenčných demokratov. „Slovenský Watergate“ mal podľa 

pani Remišovej znamenať, že „bol odpočúvaný štát“. To je naozaj 

silné tvrdenie – no po zistení pravdy sa každý len chytal za hlavu.
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Technici pani Remišovej totiž na kábloch vládnej siete 

objavili akési „krabičky“ – zariadenia, ktoré nepoznali. A okamžite 

z toho vydedukovali, že niekto „odpočúval štát“. Pravda pritom 

bola presne opačná. „Krabičky“ tam plne v súlade so zákonom 

namontovali experti z príslušných tajných služieb a ich úloha bola 

jediná: chrániť vládnu sieť pred kybernetickými útokmi zo 

zahraničia. Za tento škandál, za bezprecedentné obvinenie 

z „odpočúvania štátu“ a „slovenského Watergate“, sa pani 

Remišová dodnes nikomu neospravedlnila.

Potrebu kybernetickej bezpečnosti nám pripomenula ešte 

raz, šarmantne, ako vie len ona. Na sociálnu sieť si zavesila fotku 

z odbornej konferencie v Poľsku, na ktorej mala priamo pod 

obrazovkou notebooku prilepené prístupové heslo. Bolo by to 

zábavné, keby to opäť nebola medzinárodná hanba pre celú 

krajinu. 

Tretí prípad z histórie slovenskej „kybernetickej bezpečnosti“ 

je už ako z nepodarenej komédie. Počas rokovania 

parlamentného výboru pre kultúru dovtedy neznámy poslanec 

OĽaNO, vraj mimovoľne, prepojil dva káble, ktoré končili na jeho 

stole. Výsledkom bolo odpálenie celého parlamentného systému, 

vynútená týždňová prestávka v rokovaní parlamentu a šírenie 

poplašných správ o ruskom hackerskom útoku. To už sa naozaj 

komentuje samo.
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Budúce vlády musia ku kybernetickej bezpečnosti pristúpiť 

neporovnateľne serióznejšie. Namiesto cirkusových predstavení 

treba v tejto oblasti viac potichu, no oveľa zodpovednejšie 

pracovať. 

Kybernetická bezpečnosť je celkom dobre uchopená 

v Národnom bezpečnostnom úrade. Chýbajú jej však investície 

do potrebnej infraštruktúry a nevyhnutní odborníci. Česká 

republika má napríklad na túto oblasť vytvorený osobitný úrad 

s niekoľkými stovkami zamestnancov. Počítačoví experti sú 

drahí, ale je to dobrá investícia. Investícia do dôvery.

Bez kvalitnej kybernetickej bezpečnosti sa totiž stráca 

pocit ľudí, že sú v elektronickom prostredí dostatočne chránení. 

Výsledkom je to, že spotrebitelia nenakupujú, boja sa používať 

elektronické platobné metódy a bežní užívatelia internetu neveria 

poskytovaným službám. Musíme sa všetci naučiť – a učiť to už od 

mala ďalšie generácie –, ako znižovať riziká vo virtuálnom svete. 

Zabezpečovacie heslá typu 12345 asi nebudú dobrým riešením. 

Bez poznania rizík kybernetickej bezpečnosti a bez jej 

účinnej podpory zo strany štátu ostaneme odkázaní na milosť 

a nemilosť globálneho ihriska a to sa v čase prebiehajúceho 

vojnového konfliktu u nášho východného suseda nemusí vyplatiť. 

Vojenskí experti dávno zistili, že počítačové zbrane sú neraz 

účinnejšie ako tie jadrové.

Najprv zmeňme procesy a potom 
digitalizujme
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Človek človekom aj na internete
„Ty … ja ti … hlavu, aj tvojej matke!“

Keďže chcem udržať základnú kultúrnu úroveň tejto knihy, 

nebudem uvádzať konkrétne urážky, hrozby a primitívnosti, 

akých už sa mi na sociálnych sieťach dostalo vrchovatou mierou. 

Poznáte to sami, ani nemusíte byť v politike: stačí uverejniť či 

zdieľať čo len trochu kontroverzný príspevok a oplzlosti už sa 

sypú ako dukáty z rozprávkového oslíka.

Nadávky mi pritom vôbec neprekážajú tak ako anonymita 

ich autorov. Aj na moje stretnutia s ľuďmi občas prídu odporcovia 

HLASu a dajú o sebe aj dostatočne hlasno vedieť. Ale nikdy som 

nemal problém s kritikou a pokojne znesiem aj tvrdšie slovo, ak si 

za ním jeho autor stojí.

Ale písať skrytý za počítačovou klávesnicou tie 

najodpornejšie výrazy je čistá zbabelosť. Po pár takýchto 

„hrdinov“ si už polícia prišla. A užasnutí muži zákona zrazu 

počúvali, že dotyčný vôbec nevie pracovať s počítačom alebo 

telefónom, prípadne sa mu niekto nabúral do účtu.

Toto nie, milí internetoví hejteri. Buď majte odvahu sa pod 

názornú ukážku svojej inteligencie podpísať a niesť za ňu 

prípadné dôsledky, alebo s vami treba veľmi rýchlo urobiť 

poriadky.

Som presvedčený, že virtuálny svet nemá byť ventilom na 

odvrátenú stránku každého jedného človeka. Má uľahčovať 
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prístup k informáciám, nie dezinformáciám. Má ľuďom pomáhať 

prekonávať vzdialenosti, nie beztrestne šíriť zlobu. Preto by 

každý jeden človek mal mať aj v digitálnom svete svoju vlastnú 

a jasnú identitu, ku ktorej ho vieme kedykoľvek priradiť. Nie rôzne 

„nicky“ typu „Slivka88“.

Ak Janko Mrkvička osobne zakričí pred Úradom vlády, že 

premiér je zlodej a treba ho obesiť, vie, že za šírenie lži 

a nenávisti sa môže zodpovedať. S týmto vedomím by si mal 

každý užívateľ internetu sadať za počítač alebo brať do rúk 

mobil. A túto filozofiu budem tvrdo presadzovať aj na európskej 

úrovni.

A nejde len o osočovanie či vyhrážky. Osobitnou kapitolou 

je šírenie dezinformácií. Mnohí sme čakali, že po „zosieťovaní“ 

celého sveta sa problém prístupu k informáciám stane 

minulosťou. Jednoduchšie povedané, že ľudstvo ako celok 

zmúdrie, pretože bude mať všetky poznatky dostupné na pár 

kliknutí myšou. Nerátali sme však s tým, že to povedie aj 

k neuveriteľnému rozmachu dezinformácií, omylov či vedomému 

šíreniu hlúpostí, ktoré sú v priamom protiklade s vedeckými či 

historickými faktami. 

Lenže ono nestačí prísť a vypnúť weby, ktoré nám politicky 

práve nevyhovujú, ako sa to stalo počas vojny na Ukrajine. 

Musíme prijať konkrétne, transparentné a všeobecne uznané 

kroky, ktoré šíreniu dezinformácií účinne zamedzia. Lebo keď sa 
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niekto otrávi „zaručene úspešným liekom“ proti covidu, bude už 

neskoro.

A napokon, keďže stále hovoríme o človeku, nikdy 

nesmieme zabudnúť na to, aby aj pri technologickom pokroku 

ostal počítačový „user“ ľudskou bytosťou, ktorého etické, 

kultúrne a morálne normy spoločnosť akceptuje. Áno, dnes 

pokrok v nanotechnológiách umožňuje spraviť precízne 

operácie, presne zamierené na choré miesto v tele, bez toho, 

aby ste museli „pod nôž“. To je naozaj fajn. Rovnako aj pokrok 

v génovom inžinierstve, ktorý by nás mohol zbaviť takých metiel 

ľudstva ako rakovina. Tiež super. Ale zároveň už je napríklad 

možné aj vylepšovať vlastnosti ešte nenarodených detí úpravou 

ich génov a vytváraním takzvaných designer babies. A tu už by 

som osobne radšej pribrzdil. Človek vždy dopadol zle, keď sa 

pokúšal hrať si na Boha alebo prerábať základné prírodné 

zákony. Ak už brzdiť nechceme, aspoň plne rešpektujme 

všetkých, ktorí sa odmietajú stať hračkou v rukách vedeckého 

pokroku. 

Ako sa pápež nelyžoval
V živote by som nepovedal, že si Svätý Otec oblečie takúto 

bundu, usmial som sa pri pohľade do mobilu. Pápež František sa 

z akejsi spravodajskej stránky usmieval na svet zababušený 

v bielej lyžiarskej vetrovke. Ale pristala mu a vyzeral spokojný. 

Digitálny humanizmus.

Pravidlá nášho sveta musí rešpektovať aj digitálny svet
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Bral som to ako ďalší milý dôkaz, že pod jeho pontifikátom sa 

chce cirkev otvárať bežnému človeku.

Na druhý deň mi však úsmev zamrzol. Pápež žiadnu vetrovku 

nemal. Bol to takzvaný deepfake, výtvor umelej inteligencie, ktorý 

z akéhokoľvek výmyslu spraví dokonalú „realitu“.

Zväčšil som si fotografiu na monitore a podrobne ju 

prezeral. Nezachytil som žiaden podozrivý detail, ktorý by na 

prvý pohľad nesedel. Ibaže nesedelo nič. Nebola to pravda.

Preklikal som stránky o tejto problematike. A moje 

znepokojenie narástlo ešte viac. Tentokrát to boli „zábery“ 

bývalého amerického prezidenta Donalda Trumpa, ako ho 

v putách odvádzajú policajti. Ale jeho v skutočnosti nikto 

neprišiel domov zatknúť a ani jeho manželka nebojovala s mužmi 

zákona, ako sa zo „záberov“ zdalo.

Premietol som si v hlave, ako tieto „zábery“ vysiela niektorá 

z hlavných amerických televíznych staníc. Ako Trumpovi 

stúpenci, ktorí po guráž nikdy nechodili ďaleko, vtrhávajú do ulíc 

či do Bieleho domu. Následky širokého zverejnenia tohto 

nemiestneho vtipu anonymného grafika mohli byť katastrofálne. 

A reálne mohla tiecť krv.

Slovensko čakajú prvé parlamentné voľby, pred ktorými 

digitálna technológia zaznamenala taký pokrok, že je na prvý 

pohľad nemožné odlíšiť fikciu od reality. A nedobrovoľne nás 

čaká aj skúška, či slovenské voľby nerozhodnú podobné „zábery“ 
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ako tie s Trumpom. Pôda na to je dokonale pripravená: mobil má 

prakticky každý, spravodajstvo na ňom sleduje cez sociálne siete 

a mnohí si prečítajú nanajvýš titulky. Niektorí ani to nie. Načo, keď 

všetko povie pársekundové priložené video?

Aby sme sa pár dní pred voľbami nestali obeťou akejkoľvek 

manipulácie takéhoto charakteru, stačí vedieť jediné: áno, dnes 

už žiaľ existuje možnosť ľudí na chvíľu hromadne oklamať. Pravda 

síce vyjde po čase najavo, ale po voľbách už môže byť tragicky 

neskoro, pretože karty budú nezvratne rozdané.

A preto prosím všetkých, ktorí to so Slovenskom myslia 

vážne: dajme si pozor na túto odvrátenú stranu technologického 

pokroku. Je tu, existuje a môže sa stať doteraz nevídanou 

politickou zbraňou. Neverme všetkému, čo uvidíme na 

sociálnych sieťach. A keď to už uvidíme, spomeňme si najprv na 

Donalda Trumpa i Svätého Otca.

K lekárovi cez mobil
Je dobré upozorniť na riziká prudkého technologického rozvoja. 

Ale nesmieme kvôli nim prehliadnuť obrovské, nesporné pozitíva, 

ktoré nám ponúka a o ktorých sa nám pred pár rokmi ešte ani 

nesnívalo.

Pred niekoľkými rokmi som si počas služobnej cesty 

v Izraeli vyskúšal autonómne auto – vozidlo, ktoré sa v zásade 

šoféruje samo. Nebolo mi všetko jedno, keď som si doňho sadal, 
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no ukázalo sa to ako úžasne praktická vec. Šoférujem veľmi rád, 

cestou si rád púšťam podcasty či dobrú hudbu, no niečo mi jazda 

autom predsa len berie – čas, ktorý mi potom chýba inde. Keď 

som si predstavil, že sa budem viesť autom a popritom budem 

môcť čítať knihu či vládne materiály, bolo to ideálne spojenie 

cestovania a práce.

Nepotrvá dlho a autonómne vozidlá prídu do bežnej 

premávky. Jasné, ešte treba spraviť mnoho práce, presne určiť 

zodpovednosť jednotlivých aktérov premávky a doplniť celý rad 

pravidiel. Ale je isté, že bežné šoférovanie sa stane už len 

športom či zábavkou.

Neskutočné možnosti, a už som sa o nich zmienil, ponúka 

technologická revolúcia v medicíne. Zoberte si, koľko telesných 

funkcií vám dnes dokáže zmonitorovať mobil, inteligentné 

hodinky či môj obľúbený „prsteň“ – zdravotnícka pomôcka 

s podobnými funkciami ako hodinky. A predstavte si, že by umelá 

inteligencia dokázala na diaľku zaznamenať, že s vami niečo nie 

je v poriadku, a varovaním vám priamo zachrániť život. 

No nielen to. Včasná diagnostika a včasná liečba sú oveľa 

účinnejšie a lacnejšie ako liečenie naplno rozvinutej choroby. 

A častokrát nebude vôbec treba ísť k lekárovi. Spojíte sa s ním 

cez aplikáciu, ktorá vás presne navedie, kde máte zakašlať či ako 

si správne odobrať testovanú vzorku. Ešte aj vyhodnotiť si ju 

budete vedieť cez malé domáce laboratórium, ktoré si voľne 
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kúpite ako dnes lekárničku. Snímače tlaku, tepu či EKG sú už 

dnes bežne dostupné a prepojiteľné s počítačom. Lekár na 

druhom konci republiky či v zahraničí sa tak dozvie, čo 

potrebujete. Potom s pomocou umelej inteligencie prejde 

dostupné klinické štúdie a výsledky liečby v databázach 

s miliónmi záznamov z celého sveta a následne vám odporučí 

liečbu. Chápem, že nie každý musí zdieľať moje nadšenie, ale 

mne sa to zdá úžasné. 

Bez diaľ nice to nepôjde
Pravdaže, kým sa pokrok u nás udomácni, musíme si urobiť 

vlastnú robotu. Máme jej ešte dosť.

Prvou podmienkou technologického pokroku je kvalitná 

infraštruktúra. Rýchly, stabilný a bezpečný internet je totiž ako 

diaľnica. A presne tak ako bez diaľnice, ani bez kvalitného 

pokrytia kvalitným internetom sa ďaleko nedostaneme. 

Slovensko musí začať masívnejšie investovať do 

ultrarýchleho širokopásmového internetu v gigabitových 

rýchlostiach. Takýto internet musí byť dostupný pre všetkých, 

a to tak pokrytím, ako aj cenovo. Nie nutne pritom musí túto 

infraštruktúru vlastniť štát. Rozvoj bude rýchlejší, ak vyjde 

z dobrého konkurenčného prostredia. Verejné zdroje by sa mali 

prejaviť najmä v tých regiónoch, kam sa operátori príliš nehrnú, 

pretože prístup k internetu nie je len o biznise – Organizáciou 

Vyhodnocovanie CT a MR sa môže zrýchliť zapojením umelej inteligencie.
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spojených národov už je považovaný za ľudské právo. Estónsko, 

Fínsko, Švédsko, Nemecko, Kanada alebo aj Mexiko to dávno 

pretavili do praxe.

Zároveň je čas prebudiť slovenské školstvo, aby prekopalo 

existujúce učebné osnovy a prispôsobilo sa digitálnej dobe. 

Nejde len o pasovanie informatiky do roly kľúčového predmetu. 

Ide o celkovú podobu vzdelávania a jeho prispôsobenie 

digitálnemu prostrediu. Pandémia covidu nám jasne ukázala 

rezervy, ale zároveň donútila mnohých rýchlo dobehnúť 

zameškané. Akurát by bolo super, ak by sme nečakali na ďalšiu 

pandémiu, ale začali sami od seba.

Budú sa musieť zamyslieť aj učitelia a prehodnotiť svoje 

doterajšie pedagogické postupy. Doba bifľovania 

encyklopedických vedomostí sa dávno skončila. Dnes deti 

musíme učiť, kde si dáta vyhľadať a ako s nimi pracovať. Aj 

písanie domácich slohových prác bude minulosťou možno už 

v najbližších mesiacoch. Sami učitelia potichu priznávajú, že 

diela už spomenutého programu ChatGPT nedokážu odlíšiť od 

autorských prác žiakov. Časy seminárnych prác a možno aj 

niektorých foriem prijímacích pohovorov sa zjavne skončili.

Osobitnou kapitolou sú digitálne zručnosti našich seniorov. 

Nevyriešia sa prvoplánovým zúfalstvom pani Remišovej, ktorá im 

rozdáva tablety od svojho straníckeho sponzora. Dôchodcov 

treba predovšetkým naučiť pracovať s novými technológiami 
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a povzbudzovať ich, aby sa ani v striebornom veku nebáli 

zvyšovať svoje zručnosti a vedomosti. Musia sa dozvedieť, že si 

môžu ušetriť cestu na úrady, do obchodov a časom určite aj 

k lekárovi. A v neposlednom rade aj to, že ako technicky zdatní 

budú oveľa lepšie udržiavať kontakt s okolitým svetom. 

S informáciami, priateľmi i vnúčikom, ktorý už cez videohovor 

zavolá kedykoľvek.

Nebojme sa!
Skončím tým, čím som začal. Nebojme sa nových výziev. Ich 

prekonávanie nás robí silnejšími a odolnejšími. Nie nadarmo sa 

vraví, že čo človeka nezabije, to ho posilní. Osoh z vedeckého 

pokroku je neporovnateľne väčší ako jeho riziká.

Nebojme sa neznámeho. Keď prišla éra strojov, robotníkov 

zachvátila panika. Taká veľká, že neraz tieto stroje rozbíjali. Báli 

sa, že im prišli ukradnúť prácu. Výsledok je pritom presne opačný: 

stroje nám dali úžasné možnosti, o ktorých sa nám dovtedy ani 

nesnívalo. To isté nás čaká v dnešnej digitalizovanej dobe.

Nezabudnime pri tom nikdy na človeka a na to, aby ostal 

človekom. A aby sa jeho život zlepšoval aj prostredníctvom 

vedeckého pokroku. Aby mu počítač, mobil či internet boli 

dobrým a spoľahlivým sluhom. Nie pánom.

Éra pary znamenala pre ľudstvo obrovský zlom. Doba 

elektriny ho umocnila. A dnešná éra informácií je odrazovým 
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mostíkom k ďalšiemu obrovskému pokroku. Tak sa z neho 

spoločne odrazme – zvykne nás poslať do väčšej výšky ako naše 

vlastné nohy.



7. kapitola Šťastní ľudia,  
šťastná krajina
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„Čakárne na šťastie sú preplnené. Ale šťastie nie je 
vlak – šťastie sú koľaje.“

Peter Gregor, básnik s dramatik 

Keď sa v roku 2021 konal prvý snem HLASu, všetci čakali, čo 

nová strana predstaví ako svoju ústrednú prioritu. Odpoveď bola 

jednoduchá. Centrom pozornosti HLASu bude človek a jeho lepší 

život od narodenia až po dôstojnú starobu. Hovorili sme 

o človeku, no nebol to len ľúbivý slogan. Bol záväzok a nová 

cesta, po ktorej sme sa vybrali. 

Ľudia sú najväčším bohatstvom tejto krajiny. Keď budú spokojní 

a šťastní, bude prosperovať aj celé Slovensko. 

A je najvyšší čas, aby sa ľudia ako živé bytosti, každá 

s unikátnym príbehom a osudom, stali skutočným predmetom 

záujmu politikov. Pretože ľudský kapitál sa nedá ničím nahradiť. 

Žijeme síce časy štvrtej generácie priemyslu a umelej 

inteligencie, ale keď prestaneme vidieť človeka so všetkým, čo 

k nemu patrí, prestane mať politická práca zmysel.

Lepší život človeka zďaleka neznamená len uspokojenie 

jeho základných potrieb. V 21. storočí by malo byť 

samozrejmosťou, že ľudia majú kde bývať, môžu si dovoliť zdravé 

a dostupné potraviny, nemusia sa strachovať pred 

prichádzajúcou zimou a každý, kto chce pracovať, si skutočne 
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nájde dobrú prácu za dobrý plat. Na Slovensku to 

samozrejmosťou nie je a treba to napraviť – ale zároveň treba 

vidieť ďalej.

Lepší život znamená byť šťastnejší.

Okrídlená fráza hovorí, že aj na Titanicu boli všetci zdraví, 

len nemali šťastie.

Nehovorím však teraz o šťastí v zmysle náhodného 

prospechu či vyhnutia sa tragédii. Hovorím o šťastí ako o trvalom 

pocite, ktorý nás napĺňa a dáva nám radosť zo života. Kritici 

označujúci pocit šťastia za dočasnú eufóriu, ktorá nemôže trvať 

večne, nech si pokojne namiesto tohto dosadia výraz spokojnosť.

Žiť lepší, šťastnejší, spokojnejší život. Myslím, že práve toto 

je úprimné prianie každého jedného človeka. Pretože všetky iné 

životné méty – kariéra, peniaze, majetok, rodina – sú 

predovšetkým prostriedky k tomu, aby bol človek šťastný.

Ak bude niekto namietať, že pocit šťastia je každého 

osobná vec a politici doň nemajú strkať nos, veľmi sa mýli. 

Spokojný človek svoju dobrú energiu doslova vyžaruje do okolia. 

Robí radosť svojej rodine, kolegom aj priateľom. Je tvorcom 

atmosféry, v ktorej sa darí celej spoločnosti.

O neutešenej situácii na Slovensku som podrobne písal 

v predchádzajúcej kapitole. Dominantnými emóciami medzi 

ľuďmi sú dnes frustrácia, sklamanie, rozčarovanie a čoraz väčší 

hnev. A z týchto pocitov málokedy vzíde niečo pozitívne. 
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Naopak, budú sa šíriť ako požiar, až zachvátia všetkých 

a všetko.

Chápem, že pocit šťastia sa ťažko píše do programového 

vyhlásenia vlády a ešte ťažšie sa z neho skladá účet. Ale som 

presvedčený, že súčasťou vízie na ďalšie desaťročia by mala byť 

zmena pohľadu na zmysel politiky i spravovanie štátu. Vidieť ľudí, 

nie tabuľky. Pretože žiadne štatistiky človeku život nezmenia, ale 

pocit šťastia určite áno. 

Kapitalizmus s ľ udskou tvárou
Pohľad na ľudí, ich kvality a následný prínos ekonomike má 

odborný názov ľudský kapitál. Je to relatívne mladá ekonomická 

kategória. Začali s ňou síce už myslitelia v 18. storočí, no 

skutočné pochopenie jeho prínosu prišlo až o dvesto rokov 

neskôr. Nemusíme však študovať ekonómiu, aby sme pochopili, 

o čo sa ľudský kapitál zaslúžil. Jeho výsledky sú všade okolo 

nás – od architektonických výtvorov a umeleckých diel cez 

liečebné postupy až po konkrétne výrobky či služby každodennej 

spotreby. Nič z toho by neexistovalo bez vedomostí, zručností, 

talentu, skúseností či inej duševnej výbavy konkrétneho človeka. 

Mnohé vyspelé krajiny dnes investujú do rozvoja tohto ľudského 

kapitálu viac ako do fyzického. Bez ľudí, ich schopností 

a následného prínosu by sa pokrok jednoducho zastavil. 
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V roku 1968 sa v rímskej vile Farnesina, zdobenej freskami 

velikánov talianskej renesancie, stretlo niekoľko významných 

osobností – vedcov, diplomatov, občianskych aktivistov 

a podnikateľov. Začali písať históriu takzvaného Rímskeho klubu. 

Jeden z jeho zakladateľov, švajčiarsky podnikateľ a vizionár 

Hugo Thiemann, sformuloval ich spoločný odkaz takto: „Vlády sa 

musia vzdať svojho súčasného zaujatia rastom hrubého 

domáceho produktu, ak má ľudský druh prežiť bez toho, aby 

upadol do stavu bezcennej existencie. Je potrebné motivovať 

vedcov, aby prešli od neorientovaného alebo základného 

výskumu k projektom zameraným na uspokojovanie potrieb 

globálnej spoločnosti.“ 

Je to inými a odbornejšími slovami pomenovaná vízia toho, 

kam sa má orientovať úsilie vlády v budúcnosti. Nie na vyšší 

hospodársky rast ani na s ním súvisiaci čoraz väčší konzum – ale 

na ľudí.

Na čiaru!
V generácii takzvaných amerických mileniálov, teda ľudí 

narodených v rokoch 1981 až 1996, je podľa štatistík len 

44 percent takých, ktorí vo veku tridsiatich rokov dosiahli vyšší 

sociálny a ekonomický status, ako mali v rovnakom vek ich 

rodičia u. Hovorím o dosiahnutom vzdelaní, výške ročného 
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zárobku či vlastnom bývaní. Zvyšok, teda viac ako polovica, za 

svojimi rodičmi zaostáva. 

Prečo zrazu neplatí americký sen, že každá ďalšia 

generácia sa bude mať lepšie ako tá predchádzajúca? USA sú 

predsa liberálnou demokraciou, kde trhová ekonomika dáva 

každému šancu rozvinúť to najlepšie zo seba. Prečo trh zrazu 

nefunguje? 

Pretože ignoruje jeden základný fakt. Na začiatku života 

nestojíme každý na rovnakej štartovacej čiare. A u mnohých ľudí 

sú ich osobné preteky o lepší život rozhodnuté kontumačne: 

rodinou, do ktorej sa narodili, alebo miestom, kde prišli na svet. Aj 

preto je jedným zo základných poslaní sociálnej demokracie 

zabezpečiť férovosť takýchto pretekov. Nie vždy sa podarí 

zabezpečiť rovnakú štartovaciu čiaru – ale behajme aspoň po 

rovnakom štadióne.

Predstavte si takúto situáciu. Máme jedno dieťa zo sociálne 

slabšej rodiny, ktoré v rannom veku vykazuje vysoké 

intelektuálne predpoklady. A máme druhé dieťa z bohatšej 

rodiny, ktoré až také talentované nie je. Čo myslíte, ako sa bude 

ich nadanie a intelekt vyvíjať?

Odpoveď nám ponúka prieskum, ktorý sa pred rokmi objavil 

vo Veľkej Británii. Kým vo veku štyroch rokov boli rozdiely medzi 

obomi deťmi zjavné, o pár rokov už boli na rovnakej úrovni. Vo 

veku 12 rokov druhé dieťa predstihlo to prvé, pretože sa tešilo 



161

väčšej podpore zo strany rodičov, súkromných učiteľov či 

trénerov. Skrátka, dostalo sa mu viac príležitostí na jeho 

osobnostný rozvoj. Aké veľké straty utrpí spoločnosť len preto, že 

neumožnila rozvinúť ľudský kapitál aj tomu prvému dieťaťu? 

Koľko takýchto „prvých“ detí, ktoré nedostanú možnosť uplatniť 

vrodený talent a nadanie, máme na Slovensku?  

A teraz jeden veľmi krutý údaj. Podľa OECD trvá päť 

generácií, kým sa dieťa z nízkopríjmovej rodiny a jeho 

potomkovia dostanú do kategórie rodiny s priemerným príjmom. 

Päť generácií musí nadviazať na tvrdú robotu človeka, ktorý sa 

rozhodol vymaniť z chudoby. A keď sa im to podarí, stanú sa 

„priemernými“.

Šesť z desiatich chudobných detí zostane chudobnými po 

celý svoj život. O budúcnosti sa rozhoduje už v kolíske. 

A toto je jedna zo zásadných vízií, kam by sa Slovensko 

malo posunúť. Pretože deti z priemerných či chudobných rodín 

sa nerodia o nič menej talentované ako ich bohatší rovesníci.

Pozrite sa po svojom okolí. Garantujem vám, že nájdete 

množstvo prípadov, kedy dieťa nemôže rozvinúť svoje vrodené 

predpoklady len preto, lebo jeho rodičia „na to nemajú“. Jedno 

nemôže chodiť do kvalitnejšej školy, druhé nemôže hrať hokej, 

tretie nemôže chodiť do hudobnej školy, hoci má skvelý hudobný 

sluch.
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Strašne sa ako spoločnosť ochudobňujeme tým, že týmto 

talentom nedáme možnosť uplatniť sa a byť pre Slovensko 

výrazným prínosom. Dieťa narodené na Slovensku, ktoré 

nedosiahne úplne vzdelanie a nebude zdravé, bude v porovnaní 

s dieťaťom z inej vysokopríjmovej krajiny o 34 percent menej 

produktívne a bude zarábať výrazne menej. A na Slovensku je 

dnes ohrozených chudobou viac ako 40 percent rodín s troma 

a viac deťmi.

Nikomu nezávidím bohatstvo, ktoré dosiahol vlastnou 

prácou, talentom, tvrdou drinou, poctivou robotou dňom i nocou, 

dokonca ani tomu nie, čo k nemu prišiel vďaka šťastnej náhode. 

Mám však problém s tým, keď je dieťa bohatých rodičov vopred 

predurčené na úspech a dieťa chudobných na neúspech. Ani 

jedno z nich za to nemôže, či v dobrom, alebo zlom. Každý má 

právo na šťastný a spokojný život bez ohľadu na to, v ktorom 

kúte sa narodil či v akej rodine vyrastal. To je pevné presvedčenie 

HLASu a v jeho duchu budeme konať, ak dostaneme dôveru. 

Drahé auto ako šťastie
Potrebujeme teda šťastných ľudí, lebo ich spokojnosť je kľúčom 

k lepšej celej spoločnosti. Ale ako to dosiahnuť a čo pre to môže 

a má urobiť štát?

Ekonomické životné minimum vieme nadefinovať číslom. 

Odborníci spočítajú nevyhnutné položky, ktoré človek potrebuje 
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na to, aby nebolo ohrozené jeho zdravie či život, a máme číslo, 

ktoré štát svojim občanom v peňažnej forme garantuje. Ako ale 

zabezpečiť pocit šťastia, keď pre každého znamená niečo iné?

Predstavy o šťastí sú výsostne individuálne. „Podľa vkusu 

každého súdruha,“ povedal by poručík Hospodin v Tankovom 

prápore. Ale niektoré atribúty predsa len vieme pomenovať aj 

všeobecne: zdravie, súdržná rodina, radosť z úspechov svojich 

detí, zodpovedný životný partner či priatelia, na ktorých sa dá za 

každých okolností spoľahnúť. 

A niektoré vieme preniesť aj do ekonomiky. Od roku 2012 

vychádza správa o globálnom šťastí s názvom Global Happiness 

Report. Jej renomovaní autori stanovujú takzvaný index šťastia. 

Odvíja sa od vnímania sociálnej podpory, úrovne hrubého 

domáceho produktu prepočítaného na kúpnu silu obyvateľa, 

priemernej dĺžky života prežitého v zdraví, od slobody rozhodnúť 

sa pre spôsob svojho života aj od výskytu korupcie. Odráža 

dokonca aj mieru veľkorysosti meranú tým, či občania 

prispievajú na dobročinné účely. A pri tomto pohľade už je 

zrejmé, že niektoré tieto atribúty dokáže ovplyvniť aj 

štát – napríklad kvalitu vzdelania, zdravotnej starostlivosti, 

právneho štátu či garanciu sociálnych istôt. To sú presne 

kategórie, v ktorých víťazi rebríčka dominujú.

Asi vás neprekvapí, že podľa tohtoročnej verzie spomenutej 

správy o globálnom šťastí žijú najšťastnejší ľudia vo Fínsku, 
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Dánsku či na Islande. V prvej desiatke sú aj ďalšie škandinávske 

krajiny – Švédsko a Nórsko. Nie je to náhoda. Ich obyvatelia sú 

nielen šťastní, ale navzájom si dôverujú a dôverujú aj svojej vláde. 

Sú to ľudia so silným pocitom spolupatričnosti ku komunite. 

Najnešťastnejší obyvatelia planéty sú naopak 

v Afganistane, Libanone, Sierre Leone, Zimbabwe a Kongu. 

Slovensku patrí v rebríčku šťastia 29. miesto. Za nami sú 

napríklad Španielsko, Taliansko či Japonsko. 

Niektoré výsledky ma prekvapili. Napríklad, že medzi 

najšťastnejšie krajiny sveta patrí aj Izrael. Je to pritom štát 

s trvalými konfliktmi, ktoré sa výrazne odrážajú v jeho 

bezpečnostnej situácii. Teroristické útoky nie sú žiadnou 

výnimočnou udalosťou a do armády ako v jedinej krajine sveta 

povinne rukujú aj ženy. A predsa sú tam ľudia šťastní.

Zarytí pravičiari by zasa ostali v úžase nad skutočnosťou, že 

medzi najspokojnejšími štátmi sveta sú aj tie, v ktorých občania 

platia najvyššie dane. Zjavne teda výška daní nemá priamy vplyv 

na pocit životného šťastia, kým naopak, skutočná starostlivosť 

štátu o svojich občanov ho má v podstatnej miere.

Aby ste mali konkrétnu predstavu: obyvateľ Dánska zaplatí 

daň z pridanej hodnoty vo výške 25 percent, ale pri kúpe auta aj 

ďalšiu daň medzi 105 a 150 percentami. Napriek tomu vám mnohí 

Dáni povedia, že dane platia radi, pretože vnímajú hodnotu, ktorú 

za ne dostávajú. Zdravotná starostlivosť aj univerzitné vzdelanie 
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sú zadarmo. Študenti majú nárok na grant, ktorý pokryje ich 

životné náklady počas štúdia. Väčšina Dánov tvrdí: nech pracujú 

všetci, ktorí môžu pracovať, a tí nech potom svojimi daňami 

prispievajú na spoločné dobro. Tí, ktorí pracovať 

nemôžu – študenti, starí či chorí občania – sa totiž nesmú cítiť 

vylúčení. Slovami dánskeho filozofa a kňaza Nikolaia Frederika 

Severiniho Grundtviga: „Dánsko je krajina, v ktorej len málo ľudí 

má príliš veľa a ešte menej príliš málo.“ 

Najšťastnejšie krajiny sú navyše aj najviac „zelené“ a veľmi 

aktívne pri presadzovaní globálnych iniciatív na udržanie mieru, 

boj proti chudobe či zmiernenie dopadov klimatickej krízy. Pocit 

zodpovednosti ich občanov ďaleko presahuje ich rodiny, 

komunitu či národ. Už dávno prerástol do pocitu globálnej 

zodpovednosti. 

Spojené arabské emiráty, s ktorými sme v čase, keď som 

bol v pozícii predsedu vlády, podpísali spoluprácu v oblasti 

inovácií a technológií, majú od roka 2016 zriadené ministerstvo 

šťastia. Určite vedia prečo.

Na mojej politickej dráhe som prešiel viacerými rezortmi, 

bol som predsedom parlamentu i premiérom. Nemám žiadnu 

vysnívanú funkciu a nie som v politike kvôli nej. Ale úprimne, byť 

ministrom šťastia by ma naozaj bavilo. 
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Zdravie ako pravá ruka šťastia
Na Slovensku máme čo robiť, aby sme dobehli najúspešnejších. 

Predovšetkým však musíme zmeniť optiku, ktorou na správu 

štátu pozeráme. Z tabuliek presmerovať na ľudí. A tí musia byť 

vzdelanejší, zdravší a šťastnejší.

Každá vláda by sa mala usilovať o to, aby tento „ľudský 

kapitál“ odovzdala svojim nástupcom vo vyššej kvalite, ako sama 

zdedila. Čo totiž vláda investuje do ľudí vo všetkých formách 

vzdelávania, dostupného zdravotníctva, zjednodušovania života, 

ale aj športu či kultúry, to sa štátu bohato vráti. Napríklad 

v podobe vyššej produktivity práce u spokojných ľudí ako 

u nespokojných.  

Jasné, že najväčšou výzvou pre Slovensko je zdravotníctvo. 

Na úvod preto pár alarmujúcich údajov.

Priemerný Slovák žije necelých 75 rokov, čo je o päť rokov 

menej ako priemerný Európan. To je samo o sebe veľmi zlý 

ukazovateľ, ale má ešte nepríjemnejšie súvislosti. Priemerná 

dĺžka života priamo závisí aj od regiónu, v ktorom žijeme. Ľudia 

žijúci v Bratislave sa dožívajú v priemere o dva roky viac ako 

obyvatelia stredného Slovenska. Na východnom Slovensku 

priemerná dĺžka života dokonca klesla na úroveň spred ôsmich 

rokov. Úmrtnosť detí mladších ako päť rokov je na východnom 

Slovensku trojnásobne vyššia ako v bratislavskom regióne! To sú 
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katastrofálne nerovnosti a v plnej miere oprávňujú jeden zo 

zásadných programových pilierov HLASu na celé najbližšie 

desaťročie: vyrovnať regionálne rozdiely na Slovensku. Nikto 

nesmie byť potrestaný za to, kde sa narodil alebo kde sa rozhodol 

žiť. A kratší život je nesmierne krutý trest.

Miera takzvaných odvrátiteľných úmrtí (to sú také, ktorým 

sa dá predísť) je na Slovensku viac ako dvojnásobne vyššia ako 

priemer pôvodných pätnástich členov Európskej únie. Dosahuje 

až 168 úmrtí na stotisíc obyvateľov, oproti 76 úmrtiam v pôvodnej 

európskej pätnástke. A je tiež vyššia ako priemer ostatných krajín 

Vyšehradskej štvorky. V zdravotníctve teda naozaj je čo robiť a tu 

je stručný návod.

Nevyhnutne musíme zvýšiť počet ambulancií, tak lekárov 

prvého kontaktu, ako aj špecialistov. Je celosvetový trend liečiť 

čím viac v ambulanciách a čím menej v nemocniciach. Napriek 

všetkej snahe je každá nemocnica jednoducho rizikovým 

prostredím. Vie o tom svoje každý, kto má v rodine dlhodobo 

hospitalizovaného pacienta.

Aby boli lekári v ambulanciách efektívni a dokázali čo 

najviac ľuďom pomôcť, musí sa ich práca zmeniť. Poznáte to: 

„A aké chcete lieky, babička?“ Ale ak si má človek sám 

predpisovať lieky, nepotrebuje doktora. A nepotrebuje ani 

doktora, ktorý sa naňho vôbec nepozrie, nevyšetrí ho a pomaly 
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vo dverách ho pošle k špecialistovi. Je predsa množstvo diagnóz, 

ktoré vie vyliečiť aj obvodný lekár, len musí chorému venovať 

náležitú pozornosť.

Aj služby obvodných lekárov treba prispôsobiť modernej 

dobe. A k nej nepatrí preplnená čakáreň, kam sa mnohí pacienti 

chodia viac porozprávať ako liečiť. Je množstvo aplikácií, 

programov a iných možností, ako si prijímanie pacientov aspoň 

trochu rozvrhnúť a naplánovať – samozrejme, mimo urgentných 

prípadov. Ale čo je dnes dookola opakovanou sťažnosťou na 

obvodných lekárov? „Nedvíha mi telefón, nereaguje na mail, ak 

čokoľvek chcem, musím stráviť celé dopoludnie medzi 

kašľajúcimi a kýchajúcimi ľuďmi.“ A takéto sťažnosti by už mali 

patriť do minulosti.

Samozrejmým prvkom musí byť takzvaný e-health, 

zjednodušene elektronická zdravotná karta. Nie je možné, aby 

v dnešnej technologickej dobe nosili pacienti niekde pod 

pazuchou fascikle a upratovačka za nimi kričala: „Milostivá, 

niečo vám z toho vypadlo!“ 

Rozumiem, že lekári sú dnes zahltení množstvom 

povinností, na ktoré vôbec nepotrebovali študovať medicínu. 

Administratíva pre poisťovne, potvrdenia pre pacientov, ale aj 

liečenia „soplíkov“, na ktoré naozaj stačia voľnopredajné kvapky. 

Riešenie je však jednoduché: rozšíriť kompetencie i vzdelanie 

sestričkám (prípadne mať špeciálnych zdravotných asistentov 
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ako v zahraničí), ktoré by ako prvý „filter“ samy vedeli posúdiť, či 

je zdravotný stav pacienta natoľko vážny, aby ho musel riešiť 

lekár. Ak je, nech sa mu lekár venuje s náležitou pozornosťou. Ak 

nie je, sestrička rada poradí, aké kvapky do nosa si treba kúpiť. 

A na administratívu patrí administratívna sila – nie lekárska.

Čo sa týka nemocníc, o ich sieti som už písal. Bez ohľadu na 

to, kde a koľko ich bude, však musia mať spoločnú jednu vec: 

prostredie priateľské k pacientovi.

Malo by byť samozrejmé, že každý nájde v nemocnici 

centrálnu recepciu s podrobnými informáciami. Že sa 

v nemocnici bude vyznať a trafí na príslušné oddelenie aj bez 

talentu orientačného bežca. K priateľskému, ale najmä liečebne 

úspešnému prostrediu patrí aj vyšší počet sestier. Viete 

napríklad, že čím je na chirurgických oddeleniach viac sestier, 

tým rýchlejšie sa pacientom hoja rany? Nemusíte tomu veriť – ale 

štatistiky to potvrdzujú. 

Najťažšie diagnózy si vyžadujú najnáročnejšiu opateru 

i najnákladnejšie zákroky či vyšetrenia. Takéto prípady by sa mali 

sústrediť v kvalitne vybavených centrách, ktoré sú schopné ich 

efektívne liečiť. Samozrejme, takéto centrá musia byť dostatočne 

financované, aby túto náročnú úlohu zvládli. 

Osobitnou kapitolou je starostlivosť o dlhodobo chorých. 

Žiaľ, práve tu majú pôvod tie najotrasnejšie príbehy, v ktorých 

pacienti neraz zaplatili životom nie za pôvodnú diagnózu, ale za 
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následné či niekedy s ňou vôbec nesúvisiace komplikácie. 

Pripomínam preto plán HLASu, že dlhodobá starostlivosť je 

prierezovou témou, ktorá sa nesmie riešiť na rôznych 

ministerstvách oddelene, ale musí byť pod jednou strechou. Ako 

starostlivosť o človeka. Jej súčasťou sú oveľa vyššie investície 

štátu do fungujúceho systému opatrovateliek, dostupných 

zdravotných pomôcok a domovov sociálnych služieb. 

Zdravotníctvo je systém a správa žiadneho systému sa 

nezaobíde bez potrebných a kvalitných dát. Preto potrebujeme 

dátové centrá, ktorým ambulancie a nemocnice poskytnú všetky 

potrebné informácie pre lepšie liečenie. Ak napríklad takéto dáta 

ukážu, že v porovnaní so svetom sa nám niektorá choroba 

vyskytuje neporovnateľne menej často, odpoveď zrejme nebude 

v našej mimoriadne odolnej populácii – ale v tom, že túto 

chorobu lekári zle diagnostikujú.

Mladosť – radosť, staroba – choroba
Ak hovoríme o ľudskom kapitáli, musím sa aj na tomto mieste 

opäť dotknúť starnutia obyvateľstva ako jedného z kľúčových 

problémov Slovenska. Až do konca sedemdesiatych rokov 

minulého storočia sme patrili medzi najmladšie krajiny v Európe. 

O necelých štyridsať rokov budeme jednou z najstarších. 

Priemerný vek obyvateľov Slovenska v roku 2060 bude 

48 rokov, čo je približne o šesť rokov viac ako dnes. Táto zmena 

Premiérska 
téma!
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má dopad nielen na zdravotníctvo, ale aj možnosti bývania, 

celoživotného vzdelávania a mnohé ďalšie. Práve v celoživotnom 

vzdelávaní máme vážne medzery a patríme medzi najhoršie 

krajiny v Európe. Je doň zapojená necelá tretina ľudí, pričom 

cieľom Únie je dosiahnuť do roku 2030 až 60 percent. 

Na túto oblasť sa musíme okamžite zamerať. Nejde totiž len 

o nejaký „dobrý pocit“ seniorov z toho, že držia krok s dobou, ale 

aj o praktické dôsledky. Technologická revolúcia totiž zruší 

mnohé profesie, ktoré dnes poznáme – no na druhej strane 

vytvorí nové. A tie môžu byť naozaj príležitosťou aj pre starších 

ľudí, ktorí v nich môžu byť dokonca produktívnejší ako 

v pôvodnom zamestnaní. Štát im však musí reálne pomôcť, aby 

sa naučili s novými technológiami pracovať a nebáli sa aj vo 

vyššom veku pustiť sa na dovtedy pre nich neznáme územie.

Americký ekonóm Gary Becker dostal v roku 1992 

Nobelovu cenu práve za svoju prácu v oblasti ľudského kapitálu. 

Jeho slová treba tesať do kameňa: „Najdôležitejším kapitálom 

každej spoločnosti sú ľudia. Spomeňte si na slávny výrok Billa 

Gatesa, že keby z Microsoftu odišlo top tridsať ľudí, Microsoft by 

bola úplne obyčajná firma. A čo platí pre firmy, platí aj pre 

krajiny.“

Skrátka a dobre, dnešné úspešné ekonomiky sú oveľa viac 

založené na ľuďoch ako na továrňach. Najúspešnejšími firmami 

budú tie, ktoré dokážu prilákať tých najlepších ľudí a naplno 
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využiť ich talent či vzdelanie. Firmy aj štát musia investovať do 

pracujúcich, podporovať rozvoj ich zručností a snažiť sa im 

zabezpečiť čo najspokojnejší život.

Samozrejme, vláda nemôže prebrať úplnú zodpovednosť za 

život jednotlivca. Každý musí vlastnými rukami prispieť k tomu, 

aby aj so svojou rodinou žil v blahobyte. No štát má pred sebou 

kopec roboty. A ja ako sociálny demokrat znovu na záver 

zdôrazním ten kľúčový aspekt: o budúcnosti človeka sa nesmie 

rozhodnúť vo veku, keď ešte nevie povedať ani slovo. 

Muška jenom zlatá

Áno, na otázku filozofov, čo je to vlastne šťastie, má každý svoju 

vlastnú odpoveď. Básnik inú ako robotník. Každý má jedinečnú. 

Ja tiež.

Som šťastný, keď mám okolo seba šťastných ľudí. Cítim sa 

skvele v pozitívnej atmosfére, či už v práci, alebo v rodine. 

Každému tímu, ktorý som mal za úlohu viesť, som povedal hneď 

na začiatku: „Robota nás musí baviť. Ak budeme do práce chodiť 

s nechuťou, výsledok nebude stáť za nič.“

Cítim sa šťastný, keď som so svojimi rodičmi, hoci 

v posledných mesiacoch prežívajú kvôli vážnym zdravotným 

problémom veľmi ťažké životné obdobie. Snažím sa im pomôcť, 

ako len viem. Stáť pri nich tak, ako oni vždy stáli pri mne. A do 

Vzdelávať sa budeme celý 
život, inak zaostaneme pozadu.
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tohto kruhu neodmysliteľne patrí aj moja sestra, s ktorou máme 

krásny vzťah a jeden na druhého sa môžeme spoľahnúť.

Okrem práce, rodiny a priateľov ma prirodzene robia 

šťastným aj moje koníčky. Na inom mieste píšem, ako sa vďaka 

starému otcovi zrodil môj záujem o techniku a neskôr 

o technológie. A láska k traktorom, kombajnom či lietadlám mi 

ostala dodnes. Každý rok si obliekam montérky a sadám do 

traktora, aby som rodičom i susedom vyoral zemiaky. Nerobím to 

v snahe zapáčiť sa im či v snahe o lacný politický marketing. Robím 

to, lebo ma to baví a je to pre mňa dokonalý relax. Keď sedíte 

v kabíne traktora a vdychujete nezameniteľnú zmes hliny a oleja, 

vašou jedinou starosťou je udržať stroj priamo na brázde. Žiadne 

politické spory, žiadne zbytočné reči – len pole a hukot motora.

Ešte väčšiu radosť zažívam v lietadle. Čo sa vždy od svojich 

odporcov   napočúvam, aká je to panská zábavka a zbytočný 

luxus. Vždy sa ich pýtam: „A videli ste, ujo, v čom to lietam?“ Veď 

to sú staré stroje, pri ktorých treba oslavovať každý návrat na 

zem. Pocit v kokpite je však neopísateľný. Celé Slovensko je 

podo mnou ako na dlani. Na severe majestátne Tatry či Fatry, na 

juhu zelené nížiny a ramená Dunaja. A je to zaujímavý paradox: 

z čím väčšej výšky sa na krajinu dívam, tým väčšiu pokoru 

a rešpekt k nej cítim.

Ale dobre sa cítim aj na zemi – v kruhu priateľov s dobrým 

jedlom, dobrou hudbou a pohárom kvalitného talianskeho vína. 
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Teším sa, keď sú ľudia okolo mňa veselí, ocením dobrý vtip a rád 

aj sám prispejem anekdotou z mladších či súčasných čias.

A potom sú zasa presne chvíle, keď ma to ťahá do prírody 

a tam už spoločnosť nepotrebujem. Tam má prednosť hlasné 

lesné ticho a zelená vôňa stromov.

Ak som povedal, že zdravie je pravou rukou šťastia, musím 

sa zmieniť aj o tom svojom. Život politika vo vrcholných 

funkciách nie je práve vzorom životosprávy. Všade vás vozia 

autom, čiže prirodzeného pohybu je málo. Obedujete vtedy, keď 

máte čas, nie keď potrebuje telo. O ľahkej a zdravej večeri 

nemôže byť ani reči. Naopak, večerné a neraz i nočné hodiny 

trávi premiér na rôznych recepciách, banketoch či koaličných 

radách. Ak niekto žije v predstave, že predsedu vlády kŕmia 

v jeho pracovni tým najvyberanejším jedlom, vyvediem ho 

z omylu. Či tomu niekto verí, alebo nie, najkonzumovanejším 

jedlom v kancelárii premiéra sú párky, praženica a vyprážaný syr 

so zemiakmi. Odborníci na výživu sa zrejme práve prežehnali.

Tento štýl života si skôr či neskôr vyberie svoju daň, zvlášť 

ak sa k nemu pridá permanentný stres z obrovskej zodpovednosti 

a práca 24 hodín denne a sedem dní v týždni. Aj ja som občas 

vážil viac, ako sa páčilo môjmu zrkadlu, a sem tam sa pritrafilo 

vážnejšie vyčerpanie, ktoré ma na pár dní vyradilo z prevádzky. 

No ako prvý vážnejší a dlhodobý problém sa ohlásila až 

vyskočená platnička a začala mi vážne komplikovať bežný život. 
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Vtedy som si povedal, že stačilo a je čas venovať väčšiu 

pozornosť signálom unaveného organizmu. Začal som pravidelne 

cvičiť, zdravo sa stravovať, vyradil som alkohol, ktorému sa 

predseda vlády počas všetkých oficialít len ťažko úplne vyhne. 

A ako najväčšiu zbraň proti stresu som nasadil každodenné 

venčenie Geryho. Robilo to doslova zázraky. O pár mesiacov 

budem mať 48 rokov a nikdy v živote som sa necítil v lepšej 

fyzickej forme ako dnes.

A keď už hovorím o Gerym, musí mať tento skvelý a verný 

psí spoločník v kapitole o šťastí svoje osobitné miesto. 

Toto živé striebro, plemenom veľký švajčiarsky salašnícky 

pes, viac než nahradil prázdnotu, ktorá v mojom srdci ostala po 

odchode jeho predchodcu Atreya. No ani tu pocit šťastia nie je 

zadarmo. Každý, kto má psíka, vie, že je to len a len výsledok jeho 

starostlivosti o štvornohého spoločníka.

Gery je živel, radosť a záväzok zároveň. „Stranícky pes“, 

ktorý bol na všetkých podujatiach HLASu. Má svoje miesto aj na 

straníckej centrále, ale uprednostňuje voľný pohyb. Oficiálni 

hostia občas ustrnú, keď si labou otvorí dvere rokovacej 

miestnosti a vojde ich pozdraviť.

Prechádzky s Gerym sú pre mňa dokonalým relaxom, hoci 

nie vždy bezpečným. Nedávno som sa na lúke pristavil pri 

skupinke ľudí, ktorá ma spontánne oslovila. Ibaže Geryho 

pozornosť upútalo niečo iné, a tak vystrelil ako blesk – a ja, 
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otočený chrbtom, som to nestihol zaregistrovať. Má vyše 

päťdesiat kíl, beží ako rýchlik a fyzika nepustí. Akonáhle sa 

vôdzka napäla na celú svoju dĺžku, doslova som vyletel do 

vzduchu a pristál rovno na zemi. Ľudia dostali kabaret zadarmo: 

Aha, Pelle sa váľa po lúke! Gery stál vedľa a tváril sa ako nič. Ani 

som nemal síl ho vyhrešiť.

Toľko teda zdroje úprimného šťastia. Veľmi by som ho 

doprial každému jednému človeku.

Kde bolo, tam bolo
Stará arabská rozprávka opisuje, ako sa jeden kráľ vydal hľadať 

šťastie. Mudrc mu poradil, aby našiel šťastného človeka a vypýtal 

si od neho jeho košeľu – to vraj určite pomôže. Kráľ prešiel pol 

sveta, stretol ľudí takých i onakých, no nikto z nich nebol šťastný. 

Napokon našiel starého roľníka, ktorý síce tlačil pred sebou ťažký 

pluh, ale bol usmiaty a spokojný. Kráľ sa ho spýtal, či je šťastný, 

a na jeho obrovskú radosť roľník prikývol. Konečne sa to teda 

podarilo. Kráľ úctivo poprosil starčeka, aby mu dal svoju košeľu. 

A roľník odpovedal: „Ale veď ja žiadnu nemám!“

Ale s chuťou a naplno som sa zasmial.
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Táto záverečná rozprávka nie je návodom pre slovenské 

vlády, aby sa snažili robiť z ľudí chudákov. Je upozornením, že 

šťastie je vec individuálna a neprenosná. Každý ju vníma inak. Ale 

ich misiou v budúcnosti musí byť to, aby ju každý vnímal čo 

najviac.  

Šťastie je osobnou vecou človeka, ale aj naliehavou úlohou 

jeho vlády. Tá budúca by to konečne mohla pochopiť.
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Gery, keď mal ešte o 30 kil menej



8. kapitola Pozri, kto to hovorí
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„Každý môže byť veľkou osobnosťou, lebo každý môže 
slúžiť.“ 

Martin Luther King, americký duchovný

Ak ste v predchádzajúcich kapitolách našli môj pohlaď na 

budúcnosť Slovenska, dlžím vám ešte pár informácií o jeho 

autorovi. Pretože aj predchádzajúce skutky hovoria o tom, či je 

človek svoje plány skutočne schopný napĺňať a nekŕmi ľudí pred 

voľbami len planými sľubmi.

Vyštudoval som ekonómiu, ale do politiky ma to ťahalo už 

od malička. Videl som v nej možnosť, ako meniť život ľudí 

k lepšiemu nielen vo svojom bezprostrednom okolí, ale v oveľa 

širšom meradle. Chápem, že mnoho ľudí je pri pohľade na 

slovenskú politiku znechutených. Mne to však dávalo zmysel 

a zmysel mi dávala aj cesta, ktorú som v nej prešiel.

Začínal som úplne zdola ako radový člen Smeru, v tom čase 

novej a opozičnej strany. Nikoho som v nej nepoznal. Vstúpil som 

do nej bez akejkoľvek túžby po lepšom pracovnom mieste či 

výhodnej známosti. Jednoducho som tomu veril. Bol som mladý 

človek, ktorý mal pocit, že by raz chcel niečím konkrétnym 

prispieť k lepšiemu životu ľudí okolo seba. Keď som tomu veriť 

prestal, vydal som sa s ľuďmi s rovnakým pohľadom na svet na 

vlastnú politickú cestu s názvom HLAS. Nikdy som to neoľutoval.
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Výkonnú politickú službu som začínal ako štátny tajomník 

na ministerstve financií. Zo všetkých funkcií, ktoré som mal česť 

zastávať, má táto naučila o fungovaní štátu najviac. Rezort 

financií nie sú len čísla a tabuľky – je to prierezové ministerstvo, 

v ktorom musíte pochopiť plány a vízie kolegov z vlády a dať im 

finančné rámce. Po troch rokoch som dostal dôveru ako minister 

školstva. Opäť to bola obrovská škola. Zrazu som stál navrchu 

jednej rezortnej pyramídy a musel za ňu niesť všetku 

zodpovednosť. 

Moja nasledujúca politická misia vo funkcii predsedu 

parlamentu mala jasnú prioritu: udržať jeho kultúru aspoň na 

takej úrovni, aby zaň ľudia necítili sprostredkovanú hanbu. 

Nebolo to vôbec jednoduché. Boli to časy Igora Matoviča a jeho 

papierových figurín, Alojza Hlinu a jeho bitky s koaličným 

kolegom či Štefana Kuffu a jeho verejných výhrad k „zubatým 

Barbie bábikám“, ktoré sú vraj zhmotneným diablom. Už vtedy 

som krútil hlavou nad tým, čoho sú politici schopní v zúfalej 

snahe zažiť svoju polminútovú hviezdnu chvíľu vo večernom 

spravodajstve.

Po voľbách v roku 2016 som sa vrátil do výkonnej moci ako 

podpredseda vlády pre informatizáciu. Nesmierne ma to bavilo. 

Informatizácia bola pre mňa jednou zo základných čŕt lepšej 

budúcnosti. Cítil som, že na politickú silu, ktorú vtedajšia 

najmocnejšia strana mala, sa až príliš málo snažíme nielen 
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udržiavať štát v chode, ale aj ho výrazne zlepšovať. Boli predo 

mnou výzvy, ako sa z papierového sveta úradníkov konečne 

preniesť do digitálneho, ktorý už vo vyspelom svete dávno 

dominoval. Túto cestu a jej dnešné výzvy popisujem osobitne 

v kapitole o technologickom pokroku.

A napokon prišla tá najväčšia zodpovednosť. Postaviť sa 

v jednej z najťažších politických situácií na čelo vlády Slovenskej 

republiky a zvládnuť to so cťou. Na námestiach boli po vražde 

Jána Kuciaka a jeho snúbenice desaťtisíce ľudí, v spoločnosti to 

vrelo. Vôbec nie iba kvôli vražde. Tento ohavný čin sa stal 

vyletenou záklopkou z kotla nespokojnosti, ktorá sa v ľuďoch už 

veľmi dlho zbierala a oni ju dali nahlas najavo. Keď som po dvoch 

rokoch premiérovania priviedol Slovensko k pokojným 

a demokratickým voľbám, boli tie najhoršie emócie v národe 

preč. A svojim nástupcom som Slovensko odovzdával ako 

konsolidovanú krajinu s výrazným zahraničnopolitickým renomé, 

s najnižšou nezamestnanosťou a najnižším deficitom v jej histórii 

a s neustále klesajúcim hrubým dlhom. Ak by na Úrad vlády 

neprišiel Igor Matovič a jeho kumpáni s krvavými očami, stačilo 

pokračovať v mnohých dobre nastavených trendoch. Dnes by 

sme boli úplne inde.

Možno môj politický príbeh vyzerá ako z gýčového 

amerického filmu. Od radového člena strany až na vrchol 

výkonnej moci. Ale môj recept na úspech bol veľmi jednoduchý. 
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Každý jeden post som sa snažil zastať najlepšie, ako som vedel. 

Chápem, že slogan o poctivej práci znie mnohým otrepane. 

Lenže bolo to jediné odporúčanie, ktoré som na svojej ceste 

dostával. Pošlite tam Pelleho, on to urobí dobre. Nikdy som 

nemal schopnosť ani potrebu za niekým doliezať a doprosovať, 

aby mi zveril nejakú funkciu. Odovzdával som poctivú robotu 

a bolo na mne vidieť, že ma baví. Považoval som za normálne, že 

nemôžem ísť v sobotu na žúr, ak mám v nedeľu povinnosti. 

Nebral som to ako trest, ale ako súčasť profesie. 

A toto je zároveň moje jediné odporúčanie, ktoré môžem 

v tejto súvislosti niekomu dať. Netreba čítať knihy o úspešných 

ani hľadať zázračný recept na úspech. Tie ingrediencie sú 

poctivá práca, viera v jej prínos a nekonečná trpezlivosť. 

Skutočné životné úspechy sa nikdy nedostavia zo dňa na deň. 

Naopak, cesta k nim trvá roky či desaťročia.

 

Slovensko je doráňaná krajina. Ale nesmie takou ostať.

Sme hrdý národ, ktorý má právo na lepšiu budúcnosť. Je 

však len a len na nás, či pri jej hľadaní chceme priložiť ruku 

k spoločnému dielu. Ja som túto ruku ponúkol v tejto knihe.

Nečudo, že po sérii zlyhaní štátu a jeho predstaviteľov 

v posledných rokoch sa sklamanie v ľuďoch čoraz viac mení na 

hnev. Ľudia vtedy ľahko dajú prednosť silným slovám pred 



187

slušnou diskusiou a sú im bližšie radikálne riešenia pred 

skutočným plánom pre Slovensko.

HLAS touto cestou nepôjde. Slovenská spoločnosť je 

hlboko rozdelená a my v tomto delení nebudeme pokračovať. 

Som presvedčený, že slušnosť neznamená slabosť. Áno, tato 

neschopná a tragická partia si už nezaslúži ďalšiu šancu. Ale to je 

na lepšiu budúcnosť málo. Pomsta nestačí.
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Rozhodnutie vo voľbách je len a len v rukách každého z nás. 

Ľudia rozhodnú, komu dajú na štyri roky mandát, aby dokázal 

naplniť ich túžby a vyriešiť ich problémy. Ľudia určia, kto sa ako 

víťaz volieb postaví na čelo vlády. A či to bude konečne vláda, za 

ktorú sa nebudú musieť hanbiť doma ani vo svete a ktorá pre nich 

bude pracovať. 

Minulosť nezmeníme. Budúcnosť je dôležitá. 



Slovensko je plné sklamania, strachu a hnevu. 
Ale to predsa nie je náš cieľ. Sme hrdý, trpezlivý, 
pracovitý a šikovný národ, ktorý si zaslúži lepšiu 
budúcnosť. Tak k nej spolu urobme prvý krok. 
Vitajte vo svete, v ktorom je budúcnosť naša 
spoločná nádej, vaše právo a moja povinnosť.

Idete do toho so mnou?
www.slovenskovlastnoucestou.sk →

Idete do toho
so mnou?




